
سخنگوی سازمان هواپیمایی:

وش بلیت چارتری به نفع ایرلاین ها نیست فر
خریدار  سخنگوی ســازمان هواپیمایی گفت: 
باتوجه شرایط تحریمی و دیگر مشکلات موجود، 
فروش بلیت توسط سایت های چارتر کننده به نفع 
ایرلاین ها نخواهد بود زیرا شرکت های هواپیمایی 

سود مالی نخواهند داشت.
 تعدادی از سایت های فروش بلیط هواپیما به دلیل 
گران فروشی ناعادلانه، توســط مقامات نظارتی 
مسدود شــده اند. این اقدام به منظور حفظ حقوق 
مســافران و جلوگیــری از اســتقلال غیرقانونی 
در بازار بلیــط صورت گرفته اســت و این اقدام در 
جهت محافظت از منافع عمومی و ایجاد عدالت در 

صنعت هواپیمایی اتخاذ شده است.
در ادامه حســن خوشــخو ۲۰ تیرماه امســال از 
مسدود شدن ۱۳ ســایت متخلف در فروش بلیت 
هواپیما خبر داد و گفت: بر این اســاس سایت هایی 
 Digicharter، digicharter.ir، Nili ماننــد 
 Vazah niliparvaz.ir، Bilitair.com،
 Onebilit. ir، Skyticket skyticket.ir،
724Ch، sayeseyr.  724ch.ir  ،bilitkar.ir
irancharter. ایرانچارتــر ،sayeseyr.ir و com
isttravel. ،)7۲4.charter( 7۲4 ir، charter

ir و ir.oxin24 oxin24 بــه عنوان ســایت های 
غیرمجاز. شناسایی و مســدود شدند.جعفر یازرلو 
سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری در گفت وگو 
با خبرنگار مهر با اشاره به اینکه سازمان هواپیمایی 
کشور موضوع مسدود سازی فروش بلیت از طریق 
ســایت های چارتری را با جدیت پیگیری می کند، 
گفت: طی بخشــنامه ای که ســازمان هواپیمایی 
کشــوری در ماه اخیر به شــرکت های هواپیمایی 
صادر کرد و با جدیت تمام بر اجرای این بخشــنامه 
تاکید کرد و با سایت های متخلف چارتری برخورد 

قضائی و جریمه خواهد شد.
سخنگوی سازمان هواپیمایی در ادامه تاکید کرد: 
بنابراین بــود فروش بلیت های چارتــری تا پایان 
فصل تابستان باشد اما همچنان ممنوعیت فروش 
بلیت چارتری ادامه دار خواهد بود و اصرار سازمان 
هواپیمایی کشــور بر ادامه دار بــودن ممنوعیت 

بنابراین اســت که ســایت چارتر اصــول قوانین 
فروش بلیت برای مســافر را رعایــت نمی کنند؛ 
مانند مشــخص نبودن عوارض، عدم محاســبه 
جداگانه بهــای کل بلیت و مشــخص نبود نحوه 

پرداخت وجه برای دریافت بلیت...
وی گفت: از ابتدای صــدور بلیت تا لحظه پذیرش 
مسافر در فرودگاه مبدا باید از طریق پرتال شرکت 
هواپیمایی قابلیت راستی آزمایی و رؤیت را داشته 
باشد اما ســایت های چارتر کنند این شفافیت را 
ندارد و بدیــن ترتیب عملکرد ســایت های چارتر 
کنند قابلیــت راســتی آزمایی را نــدارد به طور 
مثال پرواز ایرلاینی که دو ســاعت مانده به پرواز 
ســایت های چارتر اسامی مســافران را به شرکت 
هواپیمایی مورد نظر ارسال می کنند که برخلاف 

قوانین فروش بلیت هواپیما است.
این مقام مســئول خاطر نشــان کــرد: از ابتدای 
سال جاری تا هم اکنون ۲۹ سایت مربوط به فروش 
بلیت های چارتــری لغو، ۱۱۱ ســایت تعلیق و ۹ 
هزار و ۲۸۰ مورد شــکایت نیز به قوه قضائی برای 

پیگیری ارجاع شده است.
یازرلو افزود: سازمان هواپیمای کشوری می تواند 
با ۲۱ ایرلاین فعال موجــود توافقاتی درخصوص 

نظارت جدی بــر بازرگانی ایرلاین شــرکت های 
هواپیمایــی انجام دهد تــا از فــروش بلیت های 
چارتری جلوگیری کرد. باید به مردم و خریداران 
بلیت های چارتری گفت کــه خرید بلیت از چنین 
سایت های با توجه به شــرایط موجود و تحریمی 
ایرلاین ها از طریق خرید بلیت هیچ گونه ســودی 

نخواهند برد.
سخنگوی سازمان هواپیمایی در خصوص فروش 
بلیت های غیرواقعی توســط سایت های چارتری، 
گفت: ســایت های چارتر کننده بــه غلط خطوط 
هواپیمایی را باز می کنند و شــروع به فروش بلیت 
می کنند اما ساعت پرواز در بلیت صادر شده اشتباه 
است و مسافران را چندین ساعت در فرودگاه مبدا 
معطل می کنند و پس از اعلام زمان پرواز رسمی از 

سوی ایرلاین، پرواز شکل می گیرد.
وی با اشــاره به اجرای پروازهای چارتری فصلی، 
گفت: عده از ســودجویان گمان می کردند با آغاز 
فصل پاییز ســازمان هواپیمایی کشوری از اجرای 
سیاست خود کوتاه می آید اما وضع موجود چنین 
نیســت و ما به صورت جــدی بر ادامــه دار بودن 
ممنوعیت فــروش بلیت های چارتری پافشــاری 

خواهیم داشت.

آمار انجمن سرمایه گذاری ایران نشان می دهد

افغانستانی ها رتبه اول سرمایه گذاری در ایران
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سخنگوی اقتصادی دولت مطرح کرد
وهای کارکرده تصویب آئین نامه واردات خودر

اسلام پناه اعلام کرد
 آیفون ۱۴ مشکل استاندارد ندارد
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شیراز با سفر رئیس جمهور به استان فارس
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خطری جدی در کمین اقتصاد ایران 
امیر موســی کاظمی  در ادبیات اقتصادی عموما از ســرمایه گذاری با عنوان 
موتور رشــد یاد می شــود. بر اســاس تقســیم بندی رایج در متون اقتصادی، 
ســرمایه گذاری برابر با مجموع ارزش تشکیل ســرمایه ثابت در ماشین آلات و 

تغییرات موجودی انبار است.
اگر سرمایه گذاری یک کشور در زیرســاخت ها به شکل مناسبی صورت گرفته 
باشــد، فرصت برای رونق اقتصاد و رشــد تولیدات فراهم می شود و در نهایت به 

شکل رشد اقتصادی ظهور پیدا می کند.

یادداشت

گام نخســت در بازنگری فرایندها 
که مورد تاکید رییــس جمهوری 
است با رونمایی از گزارش »فرایند 
ایــران ۱4۰۱« و بــا مشــارکت 
۳۵۰ دســتگاه خصوصی و دولتی 
پیشوایی  شد.ســامان  برداشــته 
رییس ســازمان ملی بهره وری در 

مراســم رونمایی از گزارش فرایند 
ایران ۱4۰۱ اظهار داشــت: هدف 
اصلی برنامه هفتم توســعه، تحقق 
رشــد اقتصادی از محل بهره وری 
اســت و معتقدم یکی از نکات مهم 
در بهره وری، فرایندها هســتند که 
منابع را به ارزش ملــی تبدیل می 

کنند.وی افزود: در حوزه فرایندها 
دو نکته قابل توجه اســت؛ نخست، 
بحث نــو آوری در فرآیندهاســت 
که در آن مشــکل جــدی داریم.
رییــس ســازمان ملی بهــره وری 
گفت: ســوال جدی این اســت که 
در نظام حکمرانی مشــکل جدی 

و ضعف اصلی کجاســت؟ معتقدم 
نظــام حکمرانی در جاری ســازی 
سیاست ضعف جدی دارد و در ساز 
و کار اجرایی نظام حکمرانی مشکل 
جدی داریم؛ در واقع فرآیندهای ما 
همســو با عملیات اجرایی نیست تا 

تغییرات قابل لمس باشد. 

گام نخست در بازنگری فرایندها برداشته شد
بهره وری

فرمانده کل قوا در مراسم دانش آموختگی دانشجویان نیروهای مسلح مطرح کرد

 طوفان ۱۵ مهر؛ شکست غیر قابل ترمیم 
رژیم صهیونیستی

 نوبت دوم

امور قراردادهای شهرداری چهاردانگه

شهرداری در نظر دارد مناقصه عمومی خرید و نصب سرچراغی، اصلاح رنگ پایه های روشنایی و تعب المان های 
نوری بر روی پایه های موجود در رفيوژ ميانی محور آیت الله سعيدی را از طریق سامانه تداركات الكترونيكي دولت با 

شماره مناقصه ۲۰۰۲۰۹۴۵۰۰۰۰۰۳۵ برگزار نماید.
 کليه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه 
سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران 
در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شرکت 

در مناقصه محقق سازند. 
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه 1۴۰۲/۰7/1۵

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت 1۲ روز شنبه تاریخ ٢۲/1۴۰۲/۰7 
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت 1۳:۰۰ روز سه شنبه تاریخ 1۴۰۲/۰8/۰۲ 

زمان بازگشایی پیشنهاد : ساعت ١٤:٣٠ روز سه شنبه تاریخ 1۴۰۲/۰8/۰۲ 
مبلغ قرارداد : ۳۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال

مبلغ سپرده شرکت در مناقصه : 1,۵۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه و )الف ( آدرس : بزرگراه 
آیت اله سعيدی روبروی سه راهی بوتان خيابان شهيدحاجی احمد پلاک 1۰ ساختمان شهرداری و تلفن : ٥٥٢٧٩٢٩٥ 

 ٠٢١ -
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :

مرکز تماس : ٤١٩٣٤-٠٢١
دفتر ثبت نام : ٨٥١٩٣٧٦8 و ٨٩٦٩٧٣٧

تاریخ انتشارنوبت اول: 1۴۰۲/۰7/1۵
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴۰۲/۰7/1۹

 تجدید مناقصه عمومی

  آگهی مزایده  
اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان میامی در نظر 
دارد، تعدادی از رقبات موقوفه اراضی مزروعی دیم کاشت 
واقع در منطقه کالپوش روستای نام نيک را از طریق مزایده 
عمومی به شماره 1۴۰۲/6۵77۴۵ مورخ   1۴۰۲/۰7/17  
نماید  واگذار  اجاره  به  اوقافی  مقررات  و  شرایط  رعایت  با 
متقاضيان ميتوانند برای کسب اطلاعات بيشتر صرفاً در 
خيریه  امور  و  اوقاف  اداره  اوقافی  واحد  به  اداری،  ساعات 
شهرستان ميامی مراجعه و یا با شماره تلفن ٣٢٦٢٢٦٨٨ - 

٠٢٣ تماس حاصل نمایند.
 محمدرضا بخشی سرپرست دفتر نمایندگی 

اوقاف و امور خیریه شهرستان میامی استان سمنان

 نوبت دوم

امور قراردادهای شهرداری چهاردانگه
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در مناقصه محقق سازند. 
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شهرستان ميامی مراجعه و یا با شماره تلفن ٣٢٦٢٢٦٨٨ - 

٠٢٣ تماس حاصل نمایند.
 محمدرضا بخشی سرپرست دفتر نمایندگی 

اوقاف و امور خیریه شهرستان میامی استان سمنان
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 گفتگوی تلفنی وزیر امور خارجه کشورمان با دبیر کل سازمان
 همکاری اسلامی

امیرعبداللهیان: آماده میزبانی نشست 
فوق العاده وزرای کشورهای اسلامی درباره 

فلسطین هستیم
وزیــر امور خارجــه در گفت وگــوی تلفنی بــا دبیر کل ســازمان 
همکاری اســلامی درباره تحولات فلســطین ضمن اعلام آمادگی 
جمهوری اســلامی ایران آمادگی برای میزبانی نشست فوق العاده 
وزرای خارجه کشورهای اســلامی درباره فلسطین، خواستار اقدام 
عاجل از سوی همه کشورهای اســلامی برای کمک به مردم فلسطین 

شد.
 »حســین امیرعبداللهیان«، وزیر امور خارجه کشــورمان در تماس 
تلفنی با »حســین ابراهیم طه«، دبیر کل ســازمان همکاری اسلامی 

درباره تحولات فلسطین گفت وگو و تبادل نظر کرد.
وزیر امور خارجه کشورمان با اشــاره به جنایات رژیم صهیونیستی در 
نوار غزه و لزوم تلاش کشورهای اســلامی برای کمک به مردم مظلوم 
فلســطین، خواســتار برگزاری نشســت فوق العــاده وزرای خارجه 

کشورهای عضو سازمان همکاری اسلامی شد.
امیرعبداللهیان ضمن اعلام آمادگی جمهوری اســلامی ایران آمادگی 
برای میزبانی نشســت فوق العاده وزرای خارجه کشــورهای اسلامی 
درباره فلسطین، خواستار اقدام عاجل از سوی همه کشورهای اسلامی 

برای کمک به مردم فلسطین شد.
دبیر کل سازمان همکاری اســلامی نیز ضمن محکوم کردن حملات 
اســرائیل علیه مردم فلســطین، بر ضــرورت همــکاری و هماهنگی 
کشورهای اســلامی برای اتخاذ یک واکنش مشترک در قبال تجاوزات 

رژیم صهیونیستی شد.
حسین ابراهیم طه با اشــاره به برنامه برگزاری کمیته اجرایی سازمان 
درباره تحولات فلسطین، از پیشنهاد وزیر امور خارجه کشورمان برای 
برگزاری اجلاس فوق العاده وزرای خارجه اســتقبال و ضمن تاکید بر 
کمک به مردم فلسطین اعلام کرد که پیشنهاد ایران را به اطلاع وزرای 

خارجه کشورهای عضو خواهد رساند.
رزمندگان مقاومت فلســطین از صبح روز شــنبه ۱۵ مهرماه عملیات 
همه جانبه ای با نــام »طوفان الاقصــی« را از غزه علیــه مواضع رژیم 
صهیونیستی در سرزمین های اشــغالی آغاز کردند که طی آن نزدیک 

به هزار صهیونیست شهرک نشین و سربازان این رژیم کشته شدند.

با اشاره به سفر آتی رئیس جمهور به کردستان
وژه های  منصوری: ۳۰ سال زمان برای تکمیل پر

نیمه تمام لازم است
معاون اجرایی رئیس جمهور با بیان این که »در کشــور ۶۰ هزار پروژه 
نیمه تمام داریم«، گفت: ســی ســال زمان لازم اســت تا این پروژه ها 

تکمیل شود.
 

محســن منصوری در جلســه توسعه اســتان کردســتان با تبریک 
عملیات محور مقاومت در فلســطین و امید به این که شــاهد تحقق 
وعده امام خمینی )ره( درباره محو رژیم صهیونیســتی باشــیم ادامه 
داد: رئیس جمهور در آینده نزدیک به اســتان کردستان سفر خواهد 
داشت. باید ســرمایه گذاری در استان کردستان  تســریع شود. باید 
مشکلات سرمایه گذاران حل شــود تا شاهد ایجاد اشــتغال و رونق 
تولید باشــیم. برگزاری این جلســات برای حل مشــکلات سرمایه 

گذاران است.
وی افزود: مصوبات ســفر اســتانی رئیس جمهور مانند مصوبات هیات 
دولت اســت پس باید از فرصت این مصوبات استفاده کنیم تا در استان 
کردستان رونق ایجاد شــود. ظرفیت زیادی در استان کردستان وجود 
دارد و این اســتان مرز، آب، هوا، راه، معدن، موقعیت ژئوپلیتیک دارد و 

نباید  محروم باشد. 
ضعف مدیریتی در این اســتان وجود دارد اما در این ســال ها کار زیاد 

شده اما کار نشده هم زیاد است.
معاون اجرایی رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: بعد ۱۸ سال پروژه راه 
آهن کردستان در ســفر آتی رئیس جمهور به بهره برداری می رسد. در 
این دو سال این  پروژه 4۰ درصد پیشرفت کرد. فرودگاه هم در این سفر 

به بهره برداری خواهد رسید.
منصوری افــزود: اجرای پروژه عمرانی خوب اســت امــا گاهی پروژه 
مصوب شده ولی بعد رها می شود. در کشــور ۶۰ هزار پروژه نیمه تمام 
مرتبط با دولت وجود دارد که ۹ هزار همــت بودجه نیاز دارد. اگر پروژه 
عمرانی جدید شــروع نکنیم، سی سال زمان لازم اســت تا پروژه های 
قبلی تکمیل شود. این ســبک مدیریت باید تغییر کند. باید منابع را در 
حوزه های مولد، سرمایه گذاری کنیم تا افزایش سرمایه و ثروت ایجاد 
کند. اگر این هدف محقق شود، در کنار آن پروژه های عمرانی هم اجرا 

خواهد شد.
در این جلسه که با حضور سرمایه گذاران و مسئولان استان کردستان 
برگزار شــد، روند اجرای مصوبات اســتانی رئیس جمهور و مشکلات 
سرمایه گذاران بررســی و تصمیات لازم برای حل این مشکلات گرفته 

شد.

کوهساری:
جهان اسلام برای نابودی اسرائیل تمام قد پای 

کار بیاید
عضو کمیســیون عمران مجلس شــورای اســلامی تاکید کرد: جبهه 
مقاومت هیمنه پوشالی رژیم صهیونیستی را با عملیات طوفان الاقصی 
درهم شکست و اکنون انتظار می رود جهان اســلام برای نابودی رژیم 

صهیونیستی تمام قد پای کار بیاید.
غلامعلی کوهساری با اشــاره به انجام عملیات اقتدارآفرین طوفان 
الاقصی از ســوی جبهه مقاومت، بیان کرد: پیروزی جبهه مقاومت 
در نوار غزه و فلســطین اشــغالی را تبریک می گوییــم. با کاری که 
جبهه مقاومــت در عملیــات طوفان الاقصــی انجــام داد، هیمنه 
و شــکوهی که اســرائیل فکر می کرد از آن برخوردار اســت درهم 

شکست.
وی در ادامه اظهار کرد: انتظار ما این اســت که تمام کشورهای اسلامی 
نیز پای کار آمده و از جبهه مقاومت حمایت کنند. مقاومت اسلامی هر 
آنچه را که در توان داشت به میدان آورد. تلاش های جبهه مقاومت نیز 

تا محو کامل رژیم صهیونیستی ادامه خواهد داشت.
نماینده مردم رامیان و آزادشهر در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
از جهان اسلام و تمام کشورهای اســلامی نیز انتظار می رود به معنای 
واقعی بــرای نابودی رژیم صهیونیســتی پای کار آمــده و به نیروهای 

جبهه مقاومت کمک کنند.

تریبون

رئیس کمیســیون اجتماعی مجلــس گفت: عملیات 
نظامی نیروهــای مقاومت علیه رژیم صهیونیســتی 
هیمنه پوشــالی رژیم صهیونیستی را درهم شکست و 
این پیام را داد که مقاومت و ایســتادگی در برابر ظلم 
پیروز اســت.ولی اســماعیلی در واکنش به عملیات 
مقتدرانه نیروهای مقاومت علیه صهیونیست ها، گفت: 
رزمندگان مقاومت در یک عملیات غافلگیرانه به رژیم 
اشــغالگر قدس حمله کردند و مقاومت و ایســتادگی 
خود را بــه جهانیان نشــان دادند.وی با بیــان اینکه 
عملیات »طوفان الاقصی« ضربه نظامی بزرگ به رژیم 
صهیونیســتی بود، ادامه داد: عملیات نظامی نیروهای 

مقاومت و فلسطینی علیه رژیم صهیونیستی 
هیمنه پوشــالی رژیم صهیونیستی را درهم 
شکســت و این پیــام را داد کــه مقاومت و 

ایستادگی در برابر ظلم پیروز است.
رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس شورای 
اسلامی با اشــاره به اینکه مقام معظم رهبری 
بارها در فرمایشــات خود گفته بودند که عمر 

این رژیم غاصب بســیار کوتاه اســت، تاکید کرد: رهبر 
انقــلاب قاطعانه فرمودنــد در آینده نزدیــک پیروزی 
مقاومت را خواهید دید. شــکی در این مســأله نیست و 
قطعاً ملت فلســطین به وطن خود بازخواهد گشــت و 

مقاومت به پیروزی قطعی می رســد.نماینده 
مردم گرمی در مجلس شورای اسلامی متذکر 
شــد: اخیراً رهبر معظم انقــلاب فرمودند که 
قمار عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی 
مانند شرط بندی روی اســب بازنده، محکوم 
به باخت اســت که همه کشــورها بــه ویژه 
کشــورهای منطقه که به دنبال عادی سازی 
روابط خود با این رژیم منحوس و کودک کش هســتند، 
بهتر است از وقایع اخیر و عملیات طوفان الاقصی درس 
عبرت بگیرند و دســت از عادی ســازی روابط با رژیم 
صهیونیســتی بردارند.اســماعیلی با بیان اینکه ضربه 

جبهه مقاومت به اسرائیل، شمارش معکوس نابودی این 
رژیم را کلید زد، تصریح کرد: مقاومت تنها راه ایستادگی 
و پیــروزی در برابر صهیونیست هاســت و امیدواریم به 
زودی ریشــه این رژیم کودک کش و غاصب کنده شود.

وی بیان کرد: متأسفانه بســیاری از کشورهای غربی و 
مدعیان آزادی در همه این سال ها چشمان خود را روی 
جنایات صهیونیست ها بســته بودند و در مقابل وحشی 
گری ها آنان ســکوت محض می کردند، کــه باید امروز 
ببینند نیروهــای مقاومت بدون تکیه بــر آنان چگونه 
مقتدرانه در مقابل صهیونیســت ها ایســتادگی کرده و 

آنان را به خفت و خواری کشاندند.

مجلس

خریدار  رئیس جمهــور با بیــان اینکه 
اراده پولادین جوانان فلســطینی حماسه 
بزرگی خلق کرد، گفــت: امیدوارم خداوند 
مجاهدین را در آزادســازی ســرزمین آنها 

کمک کند.
ســید ابراهیم رئیسی در مراســم افتتاح 4 
ایســتگاه مترو در خطوط ۶ و 7، اظهار کرد: 
رشادت، شــجاعت، مقاومت و ابتکار عمل 
مجاهدین فلسطینی را باید تبریک بگویم. 
مقاومت آنها در این عملیــات غرورآفرین، 
مثال زدنی است. این اراده پولادین جوانان 
فلسطینی حماسه بزرگی خلق کرد و نشان 
داد ظلم به یک ملــت و آواره کردن مردم و 
تصرف ســرزمین آنها می تواند مدتی وجود 
داشــته باشــد ولی مردم مظلوم را به ستوه 
می آورد و انهــا دیگر حاضر نیســتند ادامه 
این ظلم را تحمل کننــد. امیدوارم خداوند 
مجاهدین را در آزادســازی ســرزمین آنها 

کمک کند.
وی در ادامه با بیان اینکه همت شــهرداری 
تهران برای رفــاه حال مردم تهــران قابل 
تقدیر است، اظهار کرد: در شهرداری تهران 
برای حل مشکل ترافیک و آلایندگی تلاش 
می شود. همت شهردار تهران و همکارانشان 
این اســت که تعــداد ایســتگاه های مترو 
را بیشتر کنند که به تلاش شــبانه روزی و 
اعتبار نیــاز دارد. تامین واگن هم بســیار 

ضروری اســت که افزایش بهــره وری را به 
دنبال دارد و در زمــان و هزینه صرفه جویی 
می شــود. برای تامین اتوبوس هــم برنامه 
ریزی شــده که ایــن نیاز رفع شــود. برای 
برقی کــردن تاکســی ها و اتوبوس هــا هم 
برنامه ریزی جدی شــده اســت تا آلودگی 
تهران کمتر شــود. برای رفــاه مردم تهران 
باید کارهای زیــادی انجام شــود و هدف 
گــذاری خیلی خوبــی برای رفع مشــکل 

ترافیک و آلایندگی انجام شده است.
رئیس جمهــور همچنین با بیــان اینکه در 
توسعه شــهری، کار برای رفاه مردم است و 
محور اصلی توجه به رفاه مردم است، تصریح 
کرد: صرفه جویی در زمان بسیار مهم است. 
اگر درســت به ترافیک توجه نشــود، شاید 
یک ســاعت یا بیشتر ســفر در تهران طول 
می کشد و شــاید نصف روز افراد را بگیرد. 
مترو بهترین وسیله برای کاهش سفر درون 
شهری اســت تا مردم از وقت خود استفاده 

کنند. 
کاهش هزینه و کم خطر و بدون خطر بودن 
مترو هــم از دیگر ویژگی های مترو اســت. 
کاهش زمان سفر و کم خطر کردن سفر در 

مسیر رفاه مردم است.
وی خاطرنشــان کــرد: همت شــهرداری 
در زمینــه تامیــن رفاه مردم مهم اســت و 
نقش پشــتیبانی دولت هــم اهمیت دارد. 

ما دســتگاه های دولتی را موظف می دانیم 
که تلاش کنند تا وضعیت همه شــهرهای 
کشــور بهبود یابد. تهران به خاطر جمعیت 
و پایتخــت بــودن اهمیــت دارد، اما همه 
شــهرهای کوچک و کلان شــهرها برای ما 
اهمیــت دارنــد و باید برای مردم شــهرها 
رفاه فراهم شــود. دولت باید مساعدت کند 
تا شــهرداری در ارائه خدمات به شهروندان 
موفق شــود. کمک به شــهرداری کمک به 

شهروندان است.
رئیسی با اشــاره به اینکه کارهای خوبی در 
شهر تهران در حال انجام است، اظهار کرد: 
یک مورد قرارگاه ســاخت مســکن است. 
کمبود زمیــن در تهران داریم و ســاخت 
مسکن کار ساده ای نیســت، ولی کار دارد 
دنبال می شــود. با پیگیری شــهرداری و 
کمک وزارت راه و شهرســازی، تغییر بافت 

مرکز تهران باید انجام شود. 
توسعه فضای ســبز تهران بسیار ارزشمند 
است که باید از آن تقدیر شود. سامان دادن 
به شــرایط اجتماعی و مقابله با آسیب های 
اجتماعی هــم از دیگر وظایف شــهرداری 

است تا چهره تهران بهبود یابد. 
ســامان دادن معتادان متجاهر و متکدیان 
در دستور کار شهرداری است. علاج کردن 
آســیب های اجتماعی باید انجام شــود و 
مشــکل آســیب را باید رفع کــرد. این کار 

توسط شــهرداری تهران با کمک دستگاه 
قضایی در حال انجام اســت تا چهره شــهر 

تهران چهره بانشاطی باشد.
رئیســی تاکید کرد: همکاری اســتانداری 
تهران با شــهرداری اهمیت زیــادی دارد. 
ما معتقدیــم مردم از اختــلاف، دوگانگی، 
چندگانگی و چند ســخن گفتن در برخی 
مقاطع خسته هستند و معتقدند مسئولان 

باید تلاش کنند. 
مردم آمادگی شــنیدن اختلافات را ندارند، 
بلکه منتظر دیدن گشــایش ها و توســعه 
و رفاه خود هســتند. آســتانه تحمل مردم 

برای اختلافات مســئولان تمام شده است. 
خواست مردم این است که شبانه روز برای 
آنها کار شود و ببینند اتفاقی در زندگی آنها 

افتاده است. 
شــهرداری با کمــک بخــش خصوصی، 
مهندســان، کارگران و پیمانــکاران برای 
مردم رفاه بیاورند و به طور مثال نیاز شهری 
تامین شود و خیابان آسفالت شود یا مدرسه 
ساخته شود و ایســتگاه مترو افتتاح شود. 
باید برای وقت و کاهش هزینه زندگی مردم 
ارزش قائل شــد. باید این نگاه هــا در ادامه 

وجود داشته باشد.

هیمنه پوشالی رژیم صهیونیستی درهم شکست

خریدار  رهبر انقلاب اســلامی با اشــاره 
بــه شکســت »غیرقابــل ترمیــم« رژیم 
صهیونیســتی در حماســه اخیــر جوانان 
فلســطینی، تأکید کردند: عامل ایجاد این 
طوفان ویرانگر، ظلم و جنایت و درنده خویی 
مداوم رژیم غاصــب جعلــی در حق ملت 
فلسطین بوده است و این رژیم نمی تواند با 
دروغگویی و مظلوم نمایی، چهره هیولایی و 
دیوسیرت خود را در حمله به غزه و قتل عام 

مردم آن پنهان کند.
حضرت آیت الله خامنــه ای رهبر انقلاب 
اســلامی و فرمانــده معظــم کل قوا در 
مراســم مشــترک دانش آموختگــی 
دانشــجویان دانشــگاه های افســری 
نیروهای مسلح، این نیروها را دژ امنیت، 
عــزت، و هویت ملی خواندند و با اشــاره 
بــه شکســت »غیرقابل ترمیــم« رژیم 
صهیونیستی در حماســه اخیر جوانان 
فلســطینی، تأکید کردنــد: عامل ایجاد 
این طوفــان ویرانگر، ظلــم و جنایت و 
درنده خویی مداوم رژیم غاصب جعلی در 
حق ملت فلسطین بوده است و این رژیم 
نمی تواند با دروغگویــی و مظلوم نمایی، 
چهره هیولایی و دیوســیرت خود را در 
حمله به غزه و قتل عــام مردم آن پنهان 
کند و بــا یاوه گویی، شــجاعت جوانان 
فلسطینی و طراحی هوشمندانه آنان را 

برعهده غیرفلسطینی ها بگذارد.
ایشان با اشــاره به حوادث بی سابقه اخیر در 
فلســطین، موضع گیری مســئولان کشور 
در قبال این قضیه مهم سیاســی-نظامی را 
درســت و خوب خواندند و با اشاره به اذعان 
همه جهان به شکســت رژیم صهیونیستی 
در ایــن قضیه،  تأکید کردند: این شکســت 
از ابعاد نظامــی و اطلاعاتی یک شکســت 
غیرقابل ترمیم و یک زلزله ویرانگر است که 
بعید اســت رژیم غاصب با همه کمک های 
غربی ها بتواند ضربــات عمیق این حادثه به 

سازه های حاکمیتی خود را ترمیم کند.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه رژیم 
صهیونیســتی بعد از روز شــنبه ۱۵ مهر، 
روز حماسه شــجاعانه جوانان فلسطینی، 
دیگــر رژیم صهیونیســتی قبلی نیســت، 
افزودند: عامــل این بلای بــزرگ عملکرد 
خود صهیونیســت ها اســت؛ چرا که وقتی 
شــما درنده خویی و وحشــی گری را از حد 

می گذرانید، باید منتظر »طوفان« باشید.
ایشان اقدام شجاعانه و فداکارانه مجاهدان 
فلســطینی را پاســخ به جنایات سالهای 
متمادی اشغالگران و افزایش آن در ماه های 

اخیر برشــمردند و افزودنــد: مقصر قضیه 
اخیر دولــت کنونی حاکم بــر رژیم غاصب 
اســت که از هیچ اقدام ســبعانه ای در حق 

ملت مظلوم فلسطین دریغ نکرد.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به شرارت 
و خباثت رژیم اشــغالگر گفتند: هیچ ملت 
مســلمانی در تاریخ معاصر با دشــمنی به 
بی حیایی و بی رحمی رژیم صهیونیســتی 
مواجه نبوده و به اندازه این ملت تحت فشار 
و محاصره و کمبود قرار نگرفته است؛ ضمن 
اینکه امریکا و انگلیس از هیچ دولت ظالمی 

به اندازه دولت جعلی حمایت نکردند.
ایشان کشتار زن و مرد و کودک و کهنسال 
فلســطینی، هتک حرمت مسجدالاقصی، 
لگدکوب کــردن نمازگــزاران و انداختن 
شهرک نشــین های مســلح به جان مردم 
فلســطین را از جملــه جنایــات رژیــم 
صهیونیستی خواندند و ســوال کردند: آیا 
ملت غیور و چندهزارســاله فلســطین در 
مقابل این همه ظلــم و جنایت چاره ای جز 

برپاکردن »طوفان« داشت؟ 
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به تلاش 
رژیم خبیــث بــرای مظلوم نمایی و کمک 
رسانه ها اســتکباری جهان برای القاء این 
موضوع در افکارعمومــی جهانیان، گفتند: 
این مظلوم نمایــی »صددرصد خلاف واقع 
و دروغ« اســت و هیچکس نمی تواند از این 

هیولای دیوسیرت، چهره ای مظلوم بسازد.
رهبرانقــلاب هــدف از مظلوم نمایی رژیم 
صهیونیستی را توجیه جنایات این رژیم در 

حملات جاری به غزه و قتل عام مردم مظلوم 
این منطقه دانستند و تأکید کردند: محاسبه 
رژیم جعلی و حامیانش در این مســئله هم 
غلط است و سران و تصمیم گیرندگان رژیم 
صهیونیســتی و حامیان آنها بدانند که این 
کارها بــلای بزرگتری سرشــان می آورد و 
ملت فلسطین با عزم راســخ تر، در واکنش 
به این جنایات، سیلی سنگین تری بر چهره 

زشت آنها خواهد زد.
ایشــان در نکته ای مهم، به یاوه گویی های 
برخی افراد رژیم صهیونیســتی و حامیان 
آن درباره دست داشــتن غیرفلسطینی ها 
از جملــه ایران در حــوادث اخیر اشــاره و 
تأکیــد کردند: البتــه ما پیشــانی و بازوی 
جوانــان فلســطینی و طراحــان مدبــر و 
هوشمند فلسطینی را می بوســیم و به آنها 
افتخار می کنیم اما این یاوه گویی ها اشتباه 
و این محاســبه غلط اســت و کســانی که 
می گویند ضربه اخیر فلسطینی ها ناشی از 
غیرفلسطینی ها است، ملت بزرگ فلسطین  

را نشناخته اند و دست کم گرفته اند.
رهبــر انقــلاب بــا اشــاره به ضــرورت 
عکس العمــل دنیــای اســلام در مقابــل 
جنایات صهیونیســت ها، افزودنــد: البته 
همه دنیای اســلام موظف بــه حمایت از 
ملت فلســطین هســتند اما این حماسه، 
کار طراحان هوشــمند و جوانــان و فعالانِ 
ازجان گذشته فلسطینی بود و ان شاءالله این 
حماسه شــجاعانه گام بزرگی در راه نجات 

فلسطینی ها خواهد بود.

فرمانــده کل قــوا همچنیــن در آغــاز 
مشــترک  مراســم  در  سخنان شــان 
دانش آموختگی دانشــجویان دانشگاه های 
افسری نیروهای مسلح، فعالیت در نیروهای 
مســلح را افتخاری بزرگ و از حیاتی ترین 
مشــاغل در اداره و مدیریت سرزمین عزیز 

ایران خواندند.
ایشان نیروهای مسلح را دژ پولادین امنیت، 
عزت و هویت ملی برشمرد و افزودند: امنیت 
ملی زیرســاخت همه نرم افزارهای مهمی 
اســت که در پیشرفت کشــور نقش دارند؛ 
به گونه ای که اگر امنیت نباشــد، هیچ چیز 

نیست.
رهبر انقلاب، محــروم بودن هر کشــور از 
قدرت دفــاع و ایجاد امنیت ملــی را باعث 
وابســتگی به بیگانگان و به گروگان  گرفتن 
عزت ملی آن کشور دانســتند و افزودند: به 
فضل الهی، نیروهای مسلح ما از میدان های 
مختلف ســرافراز بیرون آمده انــد که اینها 
مدال های زرین بر ســینه ســتبر نیروهای 

مسلح است.
فرمانده کل قوا، جنگ تحمیلی هشت ساله 
را به معنــای واقعی کلمــه،  جنگی جهانی 
خواندنــد و گفتند: نیروهای مســلح در آن 
امتحان دشــوار، از وجب بــه وجب خاک 
کشور و حاکمیت اسلام مقدس و عزیز دفاع 
و توطئه دســته جمعی مســتکبران شرق 
و غــرب را در دفاع از صــدام متجاوز، باطل 

کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای فتنــه داعش را 

آخرین میدان امتحان نیروهای مســلح تا 
امروز دانستند و افزودند: آمریکا در نقشه ای 
شرورانه، داعش را ایجاد کرد تا ثبات منطقه 
را به هم بزند؛ هدف نهایــی این توطئه هم 
ایران اســلامی بود امــا نیروهای مســلح 
جمهوری اســلامی با همراهــی نیروهای 
مسلح چند کشور دیگر، آن فتنه را هم ناکام 

گذاردند.
فرمانده کل قــوا همچنین دانشــگاه های 
افســری را کانون های ارزشــمند پرورش 
نیــروی انســانی آگاه، شــجاع و کارآمــد 
دانستند و تقویت مستمر دانش و پژوهش، 
ارتقاء روحیه تدین و اخلاق، ســامان دادن 
به محیط آموزش و اهتمام به ســطح سواد 

ورودی های این دانشگاه ها را مهم خواندند.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای در ابتدای 
ایــن مراســم کــه در دانشــگاه امــام 
علی)علیه الســلام( برگزار شد، با حضور در 
محل مزار شــهیدان گمنــام، ضمن قرائت 
فاتحه به مقام شامخ شــهیدان ادای احترام 

کردند.
ایشان ســپس از یگانهای حاضر در میدان 

سان دیدند.
همچنین ســردار سرلشــکر محمد باقری 
رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح با تبریک 
عملیــات »طوفــان الاقصی«  مبــارزان 
فلســطینی، ارتقــاء معنویــت، بصیــرت 
سیاســی، افزایش توان و آمادگی دفاعی و 
رزمی، توســعه خوداتکایی، پیشبرد اشراف 
اطلاعاتی و هوشــیاری انقلابی را چارچوب 
فعالیت های نیروهای مسلح کشور برشمرد 
و با بیان گزارشــی از سال تحصیلی گذشته 
در دانشــگاه های افسری کشــور، برنامه ی 
این دانشگاه ها در ســال تحصیلی جاری را 

تشریح کرد.
در این مراسم امیر ســرتیپ دوم امیر علی 
مهــدوی فرمانده دانشــگاه افســری امام 
علی)علیه السلام(، سردار سرتیپ دوم پرویز 
آهی فرمانده دانشگاه افسری و تربیت پلیس 
امام حســن مجتبی)علیه السلام( و سردار 
ســرتیپ نعُمان غلامی فرمانده دانشــگاه 
افســری امــام حسین)علیه الســلام( نیز 
گزارشی از فعالیت ها و برنامه های آموزشی 

این دانشگاه ها بیان کردند.
در مراســم مشــترک دانش آموختگــی 
دانشجویان دانشگاه های افسری نیروهای 
مسلح در دانشــگاه امام علی)علیه السلام(، 

دانشجویان به اجرای سرود نیز پرداختند.
در این مراسم یگان های حاضر در میدان از 

مقابل فرمانده کل قوا رژه رفتند.
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وزیر جهاد کشاورزی تاکید کرد
ورت اجرای جهش تولید در حوزه   ضر

گوشت قرمز
وزیر جهــاد کشــاورزی گفت: ضــرورت دارد طرح جهــش تولید در 
دیمزارها در حوزه گوشــت قرمز هم اجرایی شــود تا در مدت ۲سال به 

خودکفایی دست پیدا کنیم.
 مراســم ســال زارعی جدید )۱4۰۲-۱4۰۳( در طــرح جهش تولید 
در دیمزارها از سوی ســتاد اجرایی فرمان امام برگزار شد. محمدعلی 
نیکبخت، وزیر جهاد کشاورزی با اشــاره بر جهش تولید در محصولات 
اساســی گفت: منابع پایه به ویــژه آب و خاک محدود اســت و امکان 

توسعه فیزیکی به ندرت ممکن است که هزینه زیادی دارد.
وی افزود: برداشــت گندم از هر هکتار حدود ۸۰۰ کیلو گرم به ۱۵۰۰ 
کیلو گرم رســیده که در برخــی اراضی این عدد ۵ تن هم بوده اســت. 
آمار از میانگین تولید اراضی آبی بالاتر اســت. این روند ادامه پیدا کند 
رکوردها تکرار می شود.وزیر جهاد کشــاورزی ادامه داد: در حال حاضر 
۱۰۰ درصد نیاز گندم کشور تأمین است که امیدواریم این خودکفایی 
برای سال های آینده پایدار باقی بماند.وی اظهار کرد: این مدل علاوه بر 
تولیدات زراعی، باغی و گیاهان دارویی برای بازار گوشــت نیز اجرایی 
شود تا در مدت دو سال آینده در حوزه گوشــت قرمز نیز به خودکفایی 
برســیم.نیکبخت در پایان تاکید کرد: ضرورت دارد علاوه بر گندم در 4 
محصول شــکر، پنبه، برنج و جو این خودکفایی تکرار شود به ویژه شکر 

که میزان کشت کشور به این امر نزدیک است.
گفتنی اســت وزیر جهاد کشاورزی در حاشــیه این مراسم در پاسخ به 
این پرســش که چه زمانی قیمت جدید خرید تضمینــی گندم ابلاغ 
می شــود، گفت؛ اوایل هفته آینده قیمت جدید خرید تضمینی گندم 

ابلاغ می شود.

وهای وارداتی   آغاز عرضه خودر
در سامانه یکپارچه

ســامانه یکپارچه فروش خودروهای وارداتی با عرضــه ۶ مدل خودرو 
امروز باز شد؛ متقاضیان می توانند برای ثبت نام اقدام کنند.

ســامانه یکپارچه فروش خودروهای وارداتی بالاخره باز شــد و بر این 
اســاس در این نوبت ۶ خودروســاز با ۶ خودروی جدیــد آماده عرضه 
خودرو هســتند.این گزارش اضافه می کند: در این نوبت سایپا با عرضه 
چانگان CS۵۵، پارس خودرو با عرضه خــودروی زوتی DL۵، ماموت 
خودرو با عرضه فولکس واگن جتا VS7، کوشا خودرو با خودروی کیا، 
ســلتوس، کرمان موتور با هیوندای النترا و معین خودرو با تویوتا کرولا 

حضور خواهد داشت.
بر اساس اعلام ســامانه یکپارچه متقاضیان از امروز چهارشنبه ۱۹ مهر 

۱4۰۲ می توانند نسبت به ثبت نام این خودروها اقدام کنند.
ثبت نام خودروهای وارداتی از اســفند ۱4۰۱ آغاز شد و بر اساس اعلام 
مدیر طرح واردات خــودرو ۳۰ هزار نفر در نوبــت تحویل خودروهای 

وارداتی قرار دارند.

احتمال واریز سود سهام عدالت در پایان آذرماه
با توجــه به صحبت رییس ســازمان بــورس مبنی بر اینکــه احتمالا 
پرداخت سود ســهام عدالت در تاریخ های مشابه ســال گذشته انجام 
می شــود، اواخر آذرماه باید منتظر واریز مرحلــه اول و روزهای پایانی 
اسفند شاهد پرداخت مرحله دوم باشــیم.اخیرا مجید عشقی ـ رییس 
ســازمان بورس - درباره نحوه و جزئیات پرداخت ســود سهام عدالت 
گفته است درخصوص سود ســهام عدالت با توجه به اینکه شرکت ها به 
صورت تدریجی این کار را انجام می دهند اختلاف چند ماهه را شــاهد 
هستیم و هنوز نهایی نشده است، اما احتمالا در تاریخ های مشابه سال 

گذشته، سود سهام عدالت پرداخت خواهد شد.

سال ۱4۰۱ سود ســهام عدالت مربوط به ســال ۱4۰۰ طی دو مرحله 
واریز شــد. روند پرداخت مرحله اول از روز ۳۰ آذرمــاه ۱4۰۱ آغاز و تا 
ســوم دی ماه ادامه یافت. در مرحله نخست سهامدارانی که در پرتفوی 
ســهام خود 4۵۲، 4۹۲ و ۵۳۲ هزار تومان داشــتند بــه ترتیب ۵۱۰، 
۵۵۵ و ۶۰۰ هزار تومــان و افرادی که پرتفوی یــک میلیون تومانی در 
اختیار داشتند، مبلغ یک میلیون و ۱۲۸ هزار تومان سود علی الحساب 
دریافت کردند.فرآیند پرداخت مرحله دوم نیز روز ۲۵ اســفند ۱4۰۱ 
انجام گرفت. در اسفندماه نیز ســهامدارانی که در پرتفوی سهام خود 
4۵۲، 4۹۲ و ۵۳۲ هزار تومان دارایی داشــتند، به ترتیب ۶۱۳، ۶۶7 و 
7۲۱ هزار تومان سود دریافت کردند. همچنین افرادی که پرتفوی یک 
میلیون تومانی در اختیار داشتند، مبلغ یک میلیون و ۳۵۶ هزار تومان 

سود به ایشان تعلق گرفت.
بیش از 4۹ میلیون نفر در کشــور مشــمول دریافت سود سهام عدالت 
هستند. هنوز مبلغ سود سهام عدالت در سال جاری که مربوط به سال 

۱4۰۱ خواهد بود مشخص نشده است.
درباره سهام عدالت جاماندگان نیز ســال گذشته حدود ۳.۵ میلون نفر 
به عنوان جاماندگان سهام عدالت شناسایی شدند و قرار بود به هرکدام 
از این افراد مبلغ ۱۰ میلیون تومان سهام عدالت اختصاص پیدا کند. اما 
رییس سابق سازمان خصوصی ســازی اعلام کرد که تحقق این موضوع 
به ۳۵ هزار میلیارد تومان منابع نیاز دارد که چنین منابعی فعلا موجود 
نیست. اواسط شــهریور امسال هم احســان خاندوزی ـ وزیر اقتصاد - 
اظهار کرد که مراحل تصویب و تخصیص ســهام عدالت به جاماندگان 

باید از طریق هیات دولت طی شود.

وزیر صنعت، معدن و تجارت:
و باید وزارت صمت باشد قیمت گذار خودر

وزیر صنعت، معــدن و تجارت با بیان اینکــه تصمیم گیری ها پیرامون 
قیمت خودروها بایستی بر عهده وزارت صمت باشد، اما در حال حاضر 
نهادهای مختلف در این امر مســئولیت دارند که از قضا وظایف خود را 
انجام نمی دهند، معتقد است : قیمت گذاری خودرو دچار تعللی عمدی 

شده است.
 عباس علی آبادی در نشســتی تصریح کرد: در حــال حاضر در موضوع 
قیمت گذاری خودرو، مدتی اســت که دچار یک تعلل شده ایم که بنده 
این تعلل را عمدی می دانم؛ چرا که معتقد هســتم تصمیمات پیرامون 

قیمت خودروها بایستی با وزیر صنعت، معدن و تجارت باشد.
مقام عالی وزارت صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: در حال حاضر در 
امر قیمت گذاری خودرو، نهادهای مختلف مسئول هستند و متاسفانه 
وظایف خود را انجام نمی دهند؛ اما از ســوی دیگــر مطالبات از وزارت 
صمت است.وی خاطرنشان کرد: خودروسازان نمی توانند محصولات 
خود را با قیمت واقعی بفروشــند و زمانیکه نتوانند به قیمت بفروشند، 
پول نداشــته و نمی توانند بدهی خود را به قطعه ساز پرداخت کنند؛ بر 

این اساس زنجیره تامین قطعه ساز هم دچار چالش می شود.

بازار

سمیه رســولی  ســخنگوی اقتصــادی 
دولت با اشــاره به تصویب آئین نامه واردات 
خودروهای کارکرده گفت: به دلیل تورم بالا 
و رشد اقتصادی منفی در دهه ۱۳۹۰ مردم 
رشدهای مثبت دو سال اخیر را ادراک نمی 
کنند. ســید احســان خاندوزی در نشست 
خبری ســخنگوی اقتصــادی دولت اظهار 
کرد: نرخ رشــد اقتصادی ۳ ماهــه ابتدایی 
امســال معــادل ۶.۲ درصد اســت و بدون 
احتساب نفت هم ۵.7 درصد رشد اقتصادی 
را تجربــه کرده ایم.ســخنگوی اقتصادی 
دولت به کیفیت رشــد اقتصادی اشاره کرد 
و گفت: گرچــه در بهار ۱4۰۲ ســهم قابل 
توجهی ناظر به رشد ۱۶.4 درصدی در بخش 
نفت است اما سایر بخش های اقتصادی هم 
وضعیت قابل دفاعــی دارند. همه گروه های 
اقتصادی در بهار امسال نســبت به پارسال 
رشــد اقتصادی مثبتی را تجربــه کردند به 
طوری که در بخش صنایــع و معادن از صفر 

به ۳.7 درصد رسیدیم.

رشد ۶.2 درصدی در بخش خدمات
وی ادامه داد: در بهار امســال در گروه های 
صنعت 4.۲ درصد، کشاورزی ۲.۲ درصد و 

خدمات ۶.۲ درصد رشد داشتیم.
خاندوزی به گزارش مرکز آمار اشــاره کرد 
و گفت: رشــد اقتصادی 7.۹ درصد در بهار 
داشتیم که بدون احتساب نفت ۶.۱ درصد 
بوده است. طبق گزارش این مرکز گروه های 
صنعت ۳.۶ درصد، ســاختمان )پارســال 
رشد منفی داشــت( 4.7 درصد، معدن ۱.۳ 
درصد و خدمات ۹.۳ درصد رشد اقتصادی 
داشــتند.وی افزود: به جهت اینکه اقتصاد 
ایران در دهه ۱۳۹۰ نرخ های رشد اقتصادی 
نزدیک به صفر و تورم های بالا را تجربه کرد 
رفاه مردم و قدرت خرید مــردم به صورت 
مســتمر کاهش یافته و به همین جهت هم 
رشــدهای مثبت دو ســال اخیر از سمت 
جامعه کمتر ادراک می شود. امیدواریم نرخ 
رشدهای سال ۱4۰۱ که ادامه یافت شاهد 
افزایش قدرت خرید و احساس این رشد در 

معیشت مردم باشیم.
خانــدوزی اضافه کــرد: در ســال ۱4۰۱ 
بیشــترین میزان تولید ناخالص داخلی را 
نسبت به سال ۱۳۹۶ و ۱۳۹۰ داشتیم. البته 
استمرار این مساله مهم است تا در شاخص 

درآمد سالانه شاهد اتفاق جدیدی باشیم.
سخنگوی اقتصادی دولت گفت: بنابراین از 
سال ۱4۰۱ به بعد هر میزان رشد اقتصادی 
مثبتی ثبت شــود در تولید ناخالص داخلی 
کشور نسبت به ســالهای قبل عدد جدیدی 
را رقم خواهــد زد. در بهار امســال هم این 
وضعیت و مسیر جدید خروج از رکود ادامه 
خواهــد یافت.ســخنگوی اقتصادی دولت 
ادامه داد: رشــد اقتصادی بهار امسال بعد از 
دو سال رشد مثبت فصلی رقم خورده است 
و اهمیت آن نسبت به حالتی که رشد پس از 

رکود باشد بسیار بیشتر است.
وی افــزود: اظهارنظــر درباره نرخ رشــد 
تابســتان هنــوز زود اســت امــا گزارش 
پژوهشکده پولی و بانکی حاکی از رشد ۶.7 
درصدی تولید صنایع بزرگ در تیر و مرداد 
امسال حکایت دارد که بعنوان یک شاخص 
پیش نگــر می توانــد گویای تداوم رشــد 

اقتصادی در تابستان امسال باشد.

رشد سرمایه گذاری در بهار امسال
خاندوزی با اشاره به وضعیت سرمایه گذاری 
اظهار کرد: در بهار ســال جاری شاهد رشد 
سرمایه گذاری هستیم که نشان می دهد که 
رشــد اقتصادی فصول سال گذشته موقتی 
و دفعی نبوده و امیدواریم مســیر بلندمدت 
رشد اقتصاد ایران ادامه یابد.وی افزود: البته 
باید تاکید کرد پایداری رشــد اقتصادی به 
عوامل متعــدد داخلی و خارجی بســتگی 
دارد.وزیر امــور اقتصــادی و دارایی گفت: 
پیش بینی نهادهای بین المللی نشانگر آن 
است که رشــد اقتصادی اغلب کشورها در 
سال ۲۰۲۳ کمتر از ۲۰۲۲ خواهد بود.وی 
اضافه کرد: حتی برای کشــورهایی که در 
سال ۲۰۲۲ رشــدهای ۶ تا ۸ درصدی ثبت 
کرده اند برای ســال جــاری میلادی پیش 
بینی های رشــد ۲ درصد و کمتر از آن شده 
است.به گفته خاندوزی، با این وجود دولت 
مردمی با اتخــاذ تدابیری در تلاش اســت 

رشد مثبت اقتصادی تداوم یابد.

کاهش تورم در نیمه اول امسال
ســخنگوی اقتصادی دولت در مورد تورم 
هم تصریح کرد: در بخش متغیرهای اسمی 
اقتصــاد که ناظر بــر تورم و قیمتها اســت 
گزارش مرکز آمار از تورم شــهریور ســال 
۱4۰۲ نشــانگر تورم نقطه بــه نقطه ۳۶.۵ 
درصد اســت.وی افزود: این عدد نسبت به 
تورم نقطه به نقطه ابتدای امســال کاهش 
معنــاداری دارد. در مــورد خوراکی ها نرخ 
تورم نقطه به نقطه در شــهریورماه امسال 
۳7 درصد بوده است که در شهریورماه سال 

گذشته 7۵ درصد بود.
خاندوزی ادامــه داد: طی ماه هــای اخیر 
شــاهد ثابت قابــل توجه بازارها هســتیم 
و امیدواریــم کاهــش تــورم کــه نتیجه 
سیاســت های پولــی دولــت در کنتــرل 
نقدینگی و سیاســت ارزی در ثبــات بازار 
ارز و بهبــود انتظارات و چشــم انداز مثبت 
اقتصادی ایران در خارج و داخل اســت، در 

ماه های آینده نیز ادامه پیدا کند.

تصویب آئین نامه واردات خودروهای 
کارکرده در کمیسیون زیربنایی دولت

خانــدوزی در مــورد واردات خودروهای 

کارکــرده گفت: اجرای قانون ســاماندهی 
صنعت خــودرو نیازمند تدویــن و تصویب 
چند آئین نامــه اجرایی از جمله اســقاط 
خــودرو، آئیــن نامــه واردات خودروهای 
کارکــرده و آئین نامــه افزایــش کیفیت 
خودرو بود.وی افزود: یکشنبه هفته جاری 
آئین نامــه واردات خودروهای کارکرده در 
کمیســیون زیربنایی دولت تصویب شد و 
امیدواریم در صحن هیــأت دولت در هفته 
آینده تصویب شود. آئین نامه اسقاط نیز در 
کمیسیون زیربنایی دولت در حال بررسی 

است.

کاهش سهم مصرف کنندگان 
در هزینه تولید نان

خاندوزی درباره آثار و نتایج طرح هوشمند 
ســازی یارانه آرد و نان گفت: نان به عنوان 
قوت غالب مردم و آخرین ســنگر معیشتی 
سبد مصرفی خانوار اســت. بنابراین دولت 
نســبت به این کالا توجه ویــژه ای دارد. بر 
همین مبنا در ۲ ســال فعالیت دولت، یارانه 
نان ۲۰۰ درصد افزایش پیدا کرد و سهم نان 
در ســبد مصرفی خانوار 4۰ درصد کاهش 
یافــت.وی افزود: یعنــی تا قبــل از دولت 
ســیزدهم، از هزینه تمام شــده نان مردم 
۵۰ درصــدش را پرداخــت می کردند که 
این عدد در حال حاضر بــه ۲۰ تا ۲۵ درصد 
کاهش یافته اســت.وزیر امــور اقتصادی و 
دارایی ادامه داد: از طرفــی دولت با افزایش 
خرید تضمینــی گندم، از کشــاورزان نیز 
حمایت ویــژه ای کرد. خریــد تضمینی در 
سال جاری حدود 4۱ درصد نسبت به سال 
قبل و حدود ۱۱4 درصد نســبت به ســال 
۱4۰۰ افزایش پیدا کرد.وی اضافه کرد: در 
طرح هوشمندسازی دو هدف عمده شامل 
»شفاف ســازی زنجیره گندم، آرد و نان« و 
»هوشمندســازی تخصیص آرد به منشور 

کاهش هدررفت آرد« پی گیری می شود.

کاهش هدررفت آرد یارانه ای
ســخنگوی اقتصادی دولــت تصریح کرد: 
طرح هوشمندســازی یارانــه آرد و نان با 
گذشــت ۱۸ مــاه از تولدش به بلــوغ قابل 
قبولی رســیده اســت. این طرح منجر به 
کاهش شــدید هدر رفت آرد و بازگشــت 

آن بــه زنجیره تولید بود. بــه همین منظور 
مصرف آرد در کشور امسال نه تنها افزایش 
پیدا نکرد بلکه به میزان مصرف سال ۱۳۹۸ 

یعنی 4 سال پیش رسید.
وی افزود: با حضور این طرح، تراکنش های 
پایدار خرید نان به رکورد ۱۲.۲ میلیون در 
روز رســید. در صورتی که تا پیش از شروع 
طرح این عدد به طور متوســط ۶.۸ میلیون 
تراکنش بود.به گفته خاندوزی، با شــروع 
این طرح ۱۰۵ هزار کارت خوان هوشــمند 

در بیش از ۸۰ هزار نانوایی نصب شد.
وی ادامه داد: با وجــود افزایش جمعیت و 
افزایش سهم نان در ســبد مصرفی خانوار، 
شــاهد آن هســتیم که بدون هیــچ تغییر 
قیمتی ای میزان و صرفاً با جلوگیری از هدر 
رفت آرد، جلوی بریــز و بپاش ها را گرفتیم. 
هدف نهایــی این طرح نیز مردمی ســازی 
نظارت و ارتقای کیفیت نان است.خاندوزی 
تاکید کرد: بــه همین منظور بــه زودی از 
بزرگترین زیرســاخت ارزیابی توسط مردم 

در کشور رو نمایی خواهیم کرد.

حذف رانت و حواله های فساد زا با 
ورود سیمان و فولاد به بورس

ســخنگوی اقتصــادی دولــت در مــورد 
خروج ســیمان و فولاد از بورس کالا گفت: 
جریان هایی در بیــرون دولت و در مخالفت 
با دولــت علاقــه دارند که هر طــرح بحث 
کارشناســی را تفســیر به وجود اختلاف 
و شــکاف در دولت کننــد. در حالی که در 
حوزه اقتصادی، هم انسجام خوبی بین تیم 
اقتصادی و هم شــجاعت کافی بــرای ابراز 
نظرات کارشناســی وجود دارد و همگرایی 

امروز مثال زدنی است.
وی افزود: وزارت راه و شهرســازی به عنوان 
سیاستگذار مســکن دغدغه هایی در حوزه 
تأمین مصالح و سیمان و فولاد داشت که ما 

این دغدغه ها را درک می کنیم.
خاندوزی ادامه داد: نبایــد فراموش کنیم 
اساســاً علت ورود بســیاری از این کالاها از 
جمله مصالح ســاختمانی به بــورس کالا 
ناشــی از فرآیندهای حواله ای فســادزایی 
بود که پیــش از این وجود داشــت و برای 
دلالان فرصت های زیادی را برای سودهای 
غیرمولد ایجاد می کرد.وی افــزود: قبل از 

ورود این محصولات به بورس کالا، افرادی 
که به حواله دسترســی داشــتند، صرفاً با 
واسطه گری های غیرمولد سودهای کلانی 
به دســت آورند و مصرف کننده واقعی این 
محصولات نمی توانست این اقلام را تأمین 

کند.
وزیر اقتصــاد گفت: به این جهت اســت که 
تصمیمی که این کالاها در قالب بورس کالا 
عرضه شــود در حذف رانت و واسطه گری 
مؤثر بوده و در تعیین قیمت و شــفافیت در 
معاملات اثــر دارد؛ ضمن اینکــه ابزارهای 
خوبــی را بــرای مدیریت دولــت در طرف 

عرضه و تقاضا ایجاد می کند.
خاندوزی بــا بیان اینکه بــورس کالا جعبه 
ابزاری اســت که توان مدیریت بیشتری را 
به دســتگاه های اجرایــی می دهد، تصریح 
کرد: من هم به وزیر راه و شهرســازی اعلام 
کرده ام که بورس کالا کامــلًا آمادگی دارد 
با نظــر وزارت راه و صمت ایــن ابزارها را در 
اختیار سیاستگذاران قرار دهد و اصلاحات 

در چارچوب بورس کالا باشد.

 جایگزینی بریکس پی با سوئیفت
خاندوزی در خصوص جایگزینی ســامانه 
بریکس پی با ســوئیفت گفت: بــا توجه به 
عضویت ایران در پیمــان بریکس، دولت از 
تمام فرصتها و مزایای ناشی از این عضویت، 
در مســیر تحریم ناپذیری اقتصاد کشــور 
بهره خواهد بــرد.وی افزود: اعضای بریکس 
برای راه انــدازی »بریکس پــی« به توافق 
رســیده اند اما مراحل اجرایــی راه اندازی 
آن هنوز آغاز نشــده اســت؛ بنابراین لازم 
اســت ابتدا این کار صورت پذیرد و سپس 
بانک مرکزی کشــورمان نســبت به الحاق 

کشورمان و فعالسازی آن اقدام کند.

نوسانات اخیر ارزی تحت کنترل است
وزیر امــور اقتصادی و دارایی در پاســخ به 
سوالی درباره آزادســازی منابع بلوکه شده 
ایران در کشــورها اظهار کرد: انتقال منابع 
ارزی ایران از کره جنوبی کار مهمی بود که 
انجام گرفت. رفع موانــع حقوقی و قضائی 
برای دسترسی از منابع ایران به میزان ۱.7 
میلیارد دلار از لوکزامبورگ نیز در روزهای 

اخیر انجام شده است.
وی گفت: قابلیت نقل و انتقال وجوه دســت 
بانک مرکزی را باز می کند تــا در مدیریت 
بازار ارز نیازهای ماشین آلات، حوزه تولیدی 
و حوزه ارز را مدیریت کند. نوســانات اخیر 
در حوزه ارز نیز توســط بانک مرکزی تحت 

کنترل است.
ســخنگوی اقتصــادی دولــت همچنین 
اظهار کرد: بنده پایان این هفته در اجلاس 
بین المللــی بانــک جهانــی در مراکــش 
حضور خواهم یافــت و همزمان نیز اجلاس 
صندوق بین المللی پول در همین کشــور 
برگزار می شــود که رئیس بانک مرکزی در 
آن حضور می یابد.خانــدوزی در خصوص 
اف ای تی اف نیز تصریح کرد: سیاست ایران 
درباره اف ای تــی اف هیچ تغییــری نکرده 
و ما در چارچوب قوانیــن داخلی خودمان 
و فراتــر از برخــی اســتانداردهای موجود 
درباره پولشــویی عمل می کنیم . توقع ما از 
این مجموعه این بوده که فــارغ از مباحث 

سیاسی عمل کنند.

رئیس ســازمان ملی استاندارد ضمن اشــاره به اینکه 
در صورت کم شــدن محدودیت ارزی و صلاح وزارت 
ارتباطات، آیفون ۱4 رجیستر خواهد شد، درباره اینکه 
سازمان اســتاندارد متولی این امر نیست، توضیح داد: 

آیفون ۱4 مشکل استاندارد ندارد.
 مهدی اسلام پناه در نشســت خبری اظهار کرد: بحث 
کم فروشی بین دستگاهی است و ســازمان استاندارد 
مســئولیت اوزان را دارد. سال گذشــته اعلام کردیم 
میزان کم فروشــی بیش از 4۱ درصد است، اما در حال 

حاضر این رقم ۱۸.۵ درصد کاهش یافته است.
وی با بیان اینکه شــاخص های کیفیــت کالا به زودی 
رونمایی می شــود، گفت: با همکاری دانشگاه شریف 

این شاخص ها بررسی شده در همه استان ها 
در حوزه ۵۶ قلم کالا بررســی شده که نشان 
می دهد خودرو و دخانیات کم ترین رضایت 
مردم را به خــود اختصــاص داده و در مورد 
برخی کالاها مثل شــوینده ها نیز رضایت در 

سطح بین المللی بوده است.
اســلام پناه با اشــاره به جایگاه بیست و دوم 

ایران در اســتاندارد جهانی، در پاســخ به ســوالی در 
رابطه با پول ذخیره کنید که بــه زودی بتوانید آیفون 
۱4 بخرید. رجیستر شــدن آیفون ۱4 اظهار کرد: اگر 
محدویت های ارزی کم شده و وزارت ارتباطات صلاح 
بداند این کالا در آینده رجیســتر خواهد شد.اســلام 

پناه همچنین از شــهروندان خواست هنگام 
خرید طلا بــه کد اســتاندارد دقــت کنند 
و بــرای اطمینان ایــن کد را به سرشــماره 
۱۰۰۰۱۵۱7 پیامــک کنند تــا اصالت طلا 
را ببینید.این مقام مســئول در ادامه با بیان 
اینکه ســازمان اســتاندارد بــرای واردات 
میلیون ها خودروی نو و کارکرده آماده است، 
تصریح کرد: اما واردات وظیفه ما نیســت. طبق آمارها 
تاکنون حدود ۶۰۰۰ خودرو به گمرک وارد و نصف آن 
اظهار و ترخیص شده است. سازمان ملی استاندارد به 
محض اظهار هر خودرو، مشروط بر اینکه گواهی تایید 
نوع را قبل از ثبت سفارش گرفته باشد، اجازه ترخیص 

را در کمترین زمان با کمک گمرک می دهد، اما خودرو 
باید وارد شــود که این فرآیند انجام گیرد. مانع تراشی 
استاندارد دروغ محض است و این دروغ قابل پیگیری 
است.اســلام پناه با بیان اینکه مشکل همیشه از سمت 
دولت نیست و برخی صاحبان کالا منتظر افزایش نرخ 
ارز هســتند و به همین دلیــل کالا را اظهار نمی کنند، 
گفت: برای مثال محموله  خودرویی در جنوب کشــور 

بود که اعلام کردیم اگر اظهار نشود، ضبط خواهد شد.
وی در پاسخ به ســوالی درباره اظهارات خودروسازان 
داخلی مبنی بــر اینکــه خودروها به خاطر مشــکل 
اســتاندارد در انبــار مانده، گفت که هیــچ خودرویی 

معطل استاندارد نیست.

استاندارد

اسلام پناه اعلام کرد؛  آیفون ۱۴ مشکل استاندارد ندارد

صندوق بین المللی پول: رشد اقتصادی ایران امسال 3 درصد می شود
خریدار  صنــدوق بین المللــی پول در 
جدیدترین گزارش چشــم انداز اقتصادی 
جهان که منتشر شــد، با تصحیح و افزایش 
برآورد خود از میزان رشد اقتصادی ایران در 
ســال های ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ آنها را به ترتیب 

۳.۸ و ۳ درصد اعلام کرد.
جدیدترین گزارش چشــم انداز اقتصادی 
جهان صندوق بین المللی پول که منتشــر 
شد، رشــد اقتصادی ایران در سال ۲۰۲۳ 
را که ۳ ماه تا پایان آن باقی مانده اســت، ۳ 

درصد اعلام کرد.
این نهاد بین المللی در گزارش پیشین خود 
رشد اقتصادی ایران در سال جاری میلادی 

را ۲ درصد پیش بینی کــرده بود که در این 
گزارش تصحیح شده و افزایش یافته است.

همچنین IMF رشــد اقتصــادی ایران در 
سال گذشــته میلادی را نیز تصحیح و ۳.۸ 
درصد اعــلام کرده اســت. درحالی که این 
نهاد بین المللی در گزارش بهاره خود رشــد 
اقتصادی ایران در ســال ۲۰۲۲ را ۲ درصد 
و در گزارش مرداد مــاه پس از تصحیح ۳.۵ 
درصد اعلام کرده بود اکنــون آن را به ۳.۸ 

درصد افزایش داده است.
این درحالی اســت که نیمه مهر ماه یعنی ۳ 
روز پیش، بانک جهانی در گزارش وضعیت 
اقتصادی غرب آسیا و شــمال آفریقا )منا( 

پیش بینی کرد، رشــد اقتصــادی ایران در 
سال ۲۰۲۳ یعنی ســال جاری میلادی به 

4.۱ درصد برسد. 
صندوق در گزارش های پیشــین خود، نرخ 
رشــد اقتصادی ایــران در ســال ۲۰۲۱ را 
4 درصد، این نرخ در ســال ۲۰۲۰ را ۳.4 و 
در ســال ۲۰۱۹ برابر با منفی ۶.۸ و در سال 

۲۰۱۸ برابر با منفی ۶ اعلام کرده بود.

 افزایش نرخ تورم در سال 2023
بر اســاس این گزارش، نرخ تــورم ایران در 
سال جاری میلادی 47 درصد برآورد شده 
است که نســبت به سال گذشــته افزایش 

نشــان می دهد.نرخ تــورم ایران در ســال 
۲۰۲۲ حدود 4۵.۸ درصد اعلام شده است 
که نســبت به برآورد قبلی برابر با 4۹ درصد 

بهبود یافته است.

 تصحیح نرخ بیکاری ایران در سال 
جاری و سال قبل

صندوق بین المللی پول، نرخ بیکاری کشور 
در سال ۲۰۲۳ را ۹.4 درصد اعلام کرده که 
نسبت به ســال ۲۰۲۲ کمی افزایش یافته 

است.
نرخ بیــکاری بر اســاس این گــزارش در 
ســال گذشــته میلادی برابر با ۹.۳ درصد 

بوده اســت.با این حال، نرخ اعلام شــده در 
این گزارش نســبت به ارقام گزارش بهاره 
تصحیح شده و کاهش یافته است. بر اساس 
گزارش قبلی ایــن نهــاد بین المللی، نرخ 
بیکاری ایران در ســال های ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ 

به ترتیب ۹.۵ و ۹.۸ درصد اعلام شده بود.

 کاهش نرخ تراز تجاری در سال 2023
همچنین تراز حســاب جاری ایران در سال 
۲۰۲۳ به ۳.4 درصد می رســد که نسبت به 

سال گذشته میلادی کاهش یافته است.
میزان تراز تجاری ایران در ســال ۲۰۲۲ در 

این گزارش 4.۲ درصد برآورد شده است.
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اژه ای تاکید کرد
برخورد با عاملان حادثه معدنی در دامغان

رئیس قوه قضائیه گفت: در صورتی که قصــوری متوجه عاملان حادثه 
معدنی رزمجاه در طزره که شهریورماه امسال به کشته شدن شش نفر 

انجامید، وجود داشته باشد با آنها برخورد می شود.
 حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه ای در جلسه ویدئو کنفرانسی، 
در واکنش به بررســی پرونده انفجار در معدن زغال ســنگ رزمجاه از 
مجموعه معادن البرز شرقی که شهریورماه امسال به کشته شدن شش 
کارگر انجامید، بیان کرد: دســتگاه قضائی به دقت پرونده را بررســی 

می کند.
وی با بیان اینکه برخورد با عاملان حادثه معدنی دامغان در صورتی که 
قصوری وجود داشته باشــد صورت خواهد گرفت، بیان کرد: دادستان 
کل کشور با همراهی سایر مسئولان ذیربط اقدامات و تدابیر مقتضی را 

در این رابطه اخذ کنند.
رئیس قوه قضائیه همچنین ضمن اشــاره به تکرار حــوادث معدنی به 
خصوص در مجموعه معادن طزره بیان کرد: در بررســی ها مشــخص 
شده که شرکت اداره کننده ی معدن طزره دامغان چندی قبل در استان 
دیگری هم مسئول ریزش یک معدن بوده است در نتیجه دادستان کل 
کشور مأمور بررسی موضوع شــده تا اگر قصوری رخ داده حتماً برخورد 

شود.
محسنی اژه ای با بیان اینکه باید برخوردهای قانونی لازم صورت گیرد، 
گفت: چنانچه کارفرمایان در شــرکت، اصول و مؤلفه هــای ایمنی را 
رعایت کرده بودند باید به صورت شــفاف و با درســتی مدارک را ارائه و 

تبیین کنند.
وی خواســتار بررســی معادن برای عدم تکرار این دست حوادث شد و 
تاکید داشت: آنطور که دادگستری ســمنان اعلام کرده هنوز دستگاه 
قضائی در انتظار رسیدن جواب پزشکی قانونی و کارشناسی و… است 

لذا تاکید می کنیم که این موضوع باید تسریع شود.
رئیس قوه قضائیه گفت: تأخیر در رسیدگی و اعلام نظر و بررسی پرونده 
در بین مردم اصلًا خوب نیست و یک ذهنیت منفی ایجاد می کند لذا از 
دادگستری سمنان هم خواســته ایم این موضوع را سریع تر رسیدگی 

کند.
 انفجار در معدن رزمجــاه از مجموعه معادن طزره در شــمال دامغان 
به کشته شدن شش نفر انجامید در پنج ســال اخیر ۹ کارگر در همین 

معادن جان داده اند.

تاخیر بزرگ ترین بیمه کشور در پرداخت 
وخانه ها مطالبات دار

عضو هیأت مدیره انجمن داروســازان ایران، از تاخیر بزرگ ترین بیمه 
طرف قرارداد داروخانه ها در پرداخت مطالبات آنها گلایه کرد.

هادی احمدی، گفت: داروخانه ها با بیمه ســلامت و نیروهای مســلح، 
مشکلی ندارند و پرداخت های بیمه سلامت به روز است.

وی با اعلام اینکه ۸۰ درصد نسخ داروخانه ها مربوط به تأمین اجتماعی 
اســت، افزود: حجم بدهی و تأخیر بیمه تأمیــن اجتماعی در پرداخت 

مطالبات داروخانه ها، خیلی بالا است.
به گفته احمدی، بیمه تأمین اجتماعی حداقل ۳ ماه تأخیر در پرداخت 
مطالبات داروخانه هــا دارد. در حالی که پرداخت های ســازمان بیمه 

سلامت، به روز است.

وی با عنوان این مطلب که پرداخت های بیمه ها از محل اســناد نسخ و 
یارانه دارو در دو بازه زمانی به حساب داروخانه ها واریز می شود، افزود: 

پرداخت یارانه دارو و نسخ، جدا از هم واریز می شود.
عضو هیأت مدیــره انجمن داروســازان ایران، در واکنــش به موضوع 
تغییر مســیر پرداخت یارانه دارو از بیمه ها بــه داروخانه ها، گفت: باید 
تا پایان مهر صبر کنیم تا تکلیف پرداخت اسناد نسخه هایی که بیمه ها 
از داروخانه ها گرفته اند، مشخص شود و بعد معلوم شود که آیا قرار است 

مسیر پرداخت یارانه دارو تغییر کند یا خیر.

یک روانشناس عنوان کرد
بازی درمانی با کودکانی که از رفتن به مدرسه 

می ترسند
یک روانشــناس کودک و نوجوان، درباره نحوه رفتار بــا کودکی که از 
والدین جدا نمی شود و به مدرسه نمی رود، روش بازی درمانی را توصیه 

کرد.
 پریسا یاســمی نژاد، در خصوص نحوه رفتار با کودکی که از والدین جدا 
نمی شود و به مدرسه نمی رود، گفت: این موضوع برای کلاس اولی ها یا 
حتی دوم و ســوم تا یک ماه اول بعد از بازگشایی مدارس کاملًا طبیعی 

است.
وی به والدین توصیــه کرد: اگر کودک شــما با بهانه هــای مختلف از 
رفتن به مدرســه امتناع می کند، آرامش خود را حفظ کنید و به صورت 

تدریجی کودک را از خود جدا کنید.
این روانشــناس کودک و نوجــوان گفت: اگر بعد از یــک ماه کودک یا 
دانش آموز همچنان اضطراب جدا شــدن از والدین و خانواده را دارد یا 
به بهانه های مختلف مثل دل درد و بیماری به مدرســه نمی رود، بازی 

درمانی از جمله روش های مؤثر برای رفع یا کاهش این مشکل است.
یاسمی نژاد تاکید کرد: اثر بخشــی روش بازی درمانی در کودکانی که 
ترس جدایی از والدین و رفتن به مدرســه را دارند بین 7۰ تا ۸۰ درصد 

است.
این استاد دانشگاه با بیان اینکه حضور والدین پشت در کلاس یا حیاط 
مدرسه راه درستی برای کاهش اضطراب کودک نیست، افزود: بسیاری 
از والدین برای ترغیب کودک به مدرسه رفتن، ساعات زیادی در روز را 
در مدرسه و کنار کودک هستند، شما با اینکار ضمن اینکه نظم مدرسه 
را مختل می کنید، مطمئن باشــید تا مدت زیــادی کودکتان به اینکار 

ادامه خواهد داد.
وی خاطرنشــان کرد: اگر کودکتان به هر دلیلی تمایلی به مدرســه 
رفتن ندارد، تا پایان مهرماه صبور باشید و در صورتی که این مشکل 
همچنان به قوت خود باقی ماند حتماً به روانشــناس کودک مراجعه 

کنید.
یاســمی نژاد در ادامه گفت: در برخی از موارد دیده می شود که والدین، 
کودک را مضطرب و در حال گریه در مدرســه رها می کنند تا به شرایط 
عادت کند، این روش راهکاری اشــتباه و قدیمی است که آسیب های 
زیادی را می تواند متوجه کودک شما کند به طور مثال این کار می تواند 
برای سال ها کودک شما را از محیط مدرسه بیزار کند یا درسالهای بعد 

مدرسه برای او یادآور محیطی همراه با استرس باشد.
وی اضافه کرد: با مراجعه به روانشــناس کودک و یا اســتفاده از روش 

مواجه سازی تدریجی، آرام آرام کودک از والدین جدا می شود.

دیوار

رئیس مرکز نظارت، ارزیابــی و تضمین کیفیت وزارت 
علوم از طراحی نظام ســطح بندی دانشگاه ها خبرداد 
و گفت: نظــام رتبه بنــدی ذیل نظام مذکــور تعریف 

می شود.
دکتر روح الله رازینــی درباره آخریــن وضعیت رتبه 
بندی دانشــگاه ها گفت: بحث رتبه بندی دانشــگاه ها 
در دوره جدید از طرف وزیر علــوم تحقیقات و فناوری 

تاکید شده و مرکز نظارت باید پیگیر این موضوع باشد.
وی ادامه داد: بنابراین یک بــار قوانین و مقررات حوزه 
رتبه بندی و سیاست های این حوزه را بازخوانی کردیم 
و از طرفی این موضوع مورد تأکید سیاست ها و قوانین 

بالادستی کشــور بوده و مقام معظم رهبری 
تصریح داشتند که مؤسســات باید ارزیابی 
و رتبه بندی شــوند، طبیعتاً جز دستور کار 
اصلی ما بوده است منتها برای اینکه این کار 
کاملًا و منطقی انجام شــود یــک مقدمه ای 
لازم بوده و آن بحث ســطح بندی دانشگاه ها 

است.
رئیس مرکز نظارت، ارزیابــی و تضمین کیفیت وزارت 
علوم افزود: کاری که اکنون شروع کرده ایم، »طراحی 
نظام سطح بندی دانشگاه ها« است که نظام رتبه بندی 
ذیل آن تعریف می شــود، تقریباً این رتبه بندی برای 

مؤسســات غیرانتفاعی آماده اجرا اســت و 
برای ســایر زیرنظام ها نیز به ســرعت انجام 

می شود.
وی با اشــاره به ســطح بندی مؤسســات 
غیرانتفاعی گفت: ســطح بندی که ما انجام 
می دهیم براساس مسئله محوری زیر نظام ها 
انجام می گیــرد، در حــوزه غیرانتفاعی ها 
و غیردولتی ها، مســئله محوری که شناســایی کرده 
ایم، انتظام بخشی به آن ها بوده اســت، به این معنا که 
مؤسساتی داریم که بعضاً، برخی از ارکان و اجزایی که 
برای یک مؤسســه آموزش عالی لازم است را ندارند و 

این مشکلات وجود دارد لذا این موضوع را اولویت قرار 
دادیم.وی ادامه داد: بنابراین فهرســتی از الزامات یک 
مؤسســه فعال و قانونی در حوزه غیرانتفاعی را احصاء 
کردیم که بالغ بر ۲۰ محور و مؤلفه شده است بنابراین 
یک مؤسسه برای اینکه فعال شود باید این ۲۰ مؤلفه را 
داشته باشــد هر میزان از این مؤلفه ها برخوردار باشد 
ما سطح انتظام یافتگی بیشــتری برای مؤسسه قائل 
هستیم و هرچه یک مؤسســه انتظام یافته تر باشد از 
سیاست های حمایتی وزارت بیشتر برخوردار می شود 
و اگر از میزان انتظام یافتگی آن کم شــود، محدودیت 

بیشتری برای آن ها ایجاد می شود.

دبیرکل ســتاد مبارزه با مواد مخدر درباره شــیوع 
مصرف زامبی در آمریــکا و با اســتناد به اطلاعیه  
کاخ ســفید بنام »تهدید نوظهور در آمریکا« گفت: 
میزان شیوع مصرف زامبی از ســال های ۲۰۱۸ تا 
۲۰۲۲، میلادی، ۱۶ برابر شــده اســت و به همین 
میزان تعداد فوتی های ناشی از آن ۱۵ برابر افزایش 

داشته است.
دکتر اسکندر مومنی در نشســت تخصصی دبیران 
شــوراهای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر سراســر 
کشــور که با عنوان »نظام آموزشــی و نقش آن در 
پیشــگیری از آســیب های اجتماعــی اعتیــاد، 
راهبردها و راهکارها« برگزار شــد، گفت: آموزش و 

پرورش بزرگترین وزارتخانه کشور است و 
اگر بخواهیم به حوزه پیشــگیری از اعتیاد 
توجه کنیــم و حوزه اعتیاد را ســاماندهی 
کنیــم، گریزی نداریم که با دســتگاه های 
فرهنگــی از جملــه آمــوزش و پــرورش 

همکاری کنیم.
مومنی یادآور شــد: در اطلاعیه ای که کاخ 

سفید بنام »تهدید نوظهور در آمریکا« منتشر کرد، 
اعلام شــد که با مصــرف موادمخدر نوظهــور با نام 
عمومی زامبی یا زایلازین، میزان شــیوع مصرف آن 
از سال های ۲۰۱۸ تا ۲۰۲۲، میلادی، ۱۶ برابر شده 
اســت و به همین میزان تعداد فوتی های ناشی از آن 

۱۵ برابر افزایش داشــته است، در حالیکه 
در هیــچ پدیده اجتماعــی دیگری چنین 
چیزی را نداشــته ایم و این حیــرت انگیز 

است.
دبیرکل ســتاد مبارزه با مواد مخدر با تاکید 
بر اینکه توجه به امر پیشــگیری، به معنای 
توجه کم به حوزه های دیگر همچون  مقابله 
با عرضه نیست، زیرا قاچاقچیان موادمخدر و سوداگران 
مرگ همواره در هر مقطعی به شــیوه های جدید روی 
می آورند تا افراد بیشتری را گرفتار مصرف موادمخدر 
کنند، گفت: باید تلاش کرد با روش های پیشــگیرانه و 
آموزش مهارت های زندگی و فردی، افراد را از گرایش 

به اعتیاد بازداریم.
مومنی تصریح کرد: آموزش و پرورش، اولویت دارترین 
حوزه در پیشــگیری از اعتیاد اســت و با این حوزه، در 
پنج بخش دانش آموزان، معلمان، اولیاء، متون درسی 

و سامانه شاد در تعامل هستیم.
وی این را هم گفت: در بخش ســامانه شاد و کانون 
یاریگــران زندگی در مــدارس پیشــرفت هایی را 
داشتیم و تاکنون 4۰ هزار کانون یاریگران زندگی 
در مدارس کشور تشکیل شده اســت که با تعامل 
و همکاری بــا وزارتخانه، تــلاش خواهیم کرد این 
کانــون را در بیش از صد هزار مدرســه تشــکیل 

دهیم.

علوم

زامبی

خریدار  معاون رئیس جمهور با اشــاره به 
برنامه دولت برای حفاظت هرچه بیشــتر از 
محیط زیست گفت: اگر بتوانیم یک درصد 
جلوی تبخیر آب را بگیریم به اندازه ۱۵ سد 

کرج ذخیره آب خواهیم داشت.
 علی ســلاجقه، رئیس ســازمان حفاظت 
محیط زیست در ســیزدهمین دوره جایزه 
ملی محیط زیست با اشــاره به اینکه درود 
به روح شهدای غزه می فرســتم و پیروزی 
را به آزادمــردان جهان تبریــک می گویم، 
اظهار داشــت: تقــارن این پیــروزی را با 
برگزاری جایزه ملی محیط زیســت به فال 
نیک می گیریم.وی با بیــان معادله محیط 
زیســت گفت: متغیر وابســته این معادله، 
محیط زیســت و متغیر وابسته آن طبیعت 
و عملکرد انسان ها اســت در شرایط فعلی 
زمین این معادله، نامعادله شــده و قسمت 
دوم معادله به نوعی معادله را از تعادل خارج 
کرده است.رئیس سازمان حفاظت محیط 
زیست افزود: معضل پســماند، تغییر اقلیم، 
کاهش تنوع زیستی و گرم شدن کره زمین 
و اثرات ســو بر روح انســان ها این معادله را 

بهم زده است.
سلاجقه با اشــاره به اینکه متوسط هر سال 
۱.۳ میلیارد تن زباله در دنیا تولید می شود 
که معــادل روزی ۳.۵ میلیون تن اســت، 
گفت: در ایران هم هر ســال ۱۸ میلیون تن 
زباله تولید می شــود و باید اقدامات اساسی 

جهت رفع این معضلات صورت گیرد.
وی به موضوع هدر رفت منابع آبی اشــاره 
کرد و بیان داشــت: ایران هر سال میانگین 
4۱۳ میلیارد متر مکعب نزولات آســمانی 
دارد که حدوداً ۲7۰ میلیــون میلیارد متر 

مکعب آن تبخیر می شــود و اگر حتی بتوان 
یک درصد جلوی این تبخیر را گرفت میزان 
آبی که به دســت می آید به اندازه ۱۵ ســد 
امیرکبیر )کرج( خواهد بود که این مســئله 

هم اقتصادی و هم انجام شدنی است.
وی با اشــاره به اینکه 7۵ درصد تالاب های 
جهان در ۵۰ ســال اخیر از بین رفته است، 
اعلام کرد: به طور مثال طی چند ســال آتی 
شــاید کشــوری مثل مالدیو دیگر نباشد و 
زیر آب خواهد رفت بنابراین این کشور باید 
جای دیگــری رود تا بتوانــد هویت خود را 
حفظ کند. همچنین سریلانکا در اقیانوس 
هند بــه احتمال زیــاد از صحنــه روزگار و 

خشــکی محو خواهد شــد و همــه این ها 
تهدیدات محیط زیستی اســت که انسان 

نقش شتاب دهنده را در بروز آن دارد.
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت با 
اشــاره به اینکه افزایش دمــای کره زمین 
سبب شده که برخی از کشــورها به سمت 
نابودی کامل روند گفت: جمهوری اسلامی 
ایران دانش بومی قوی، انسان های شریف و 
رهبران آگاه دارد و علی رغم فراز و فرودها در 
حوزه محیط زیست مسیر مشخصی در حال 
طی کردن است و در دولت مردمی و انقلابی 
رویکردهای بســیار بنیادی در مؤلفه های 

محیط زیست ایجاد شده است.

وی بیان داشــت: در این راســتا بیش از ۲ 
هزار خانه محیط زیســت در سراسر کشور 
راه اندازی شد که بســتری برای تبادل نظر 

دوستداران محیط زیست است.
ســلاجقه با طرح این ســوال که وقتی فقر 
وجود دارد و اقتصاد نابســامان است چگونه 
می توان محیط زیســت را حفظ کرد، نقش 
ســازمان حفاظت محیط زیســت را ایجاد 
تعادل دانســت و گفت: گاهی تضاد دیدگاه 
میــان اقتصاددان و فعالان محیط زیســت 
وجود دارد و ما را به جاهایی می کشــاند که 

باید حتماً بهترین مسیر را انتخاب کنیم.
وی بیان داشت: رویکرد یک جانبه حفاظت 

نداریم و همه مخلوقات در راستای استفاده 
بهینــه و رشــد و تکامل اشــرف مخلوقات 
اســت باید مواهب الهی را حفظ کنیم و ما 
نقش تعــادل در معادله ای کــه بیان کردم 
داریم باید بهترین مســیر را انتخاب کنیم 
و زیرســاخت ها هم خدمات رســانی کنند 
همچنین مردم پایه کردن محیط زیست به 

صورت جدی در دستور کار است.
وی به موضوع ســراوان گیلان و ساماندهی 
آن اشاره کرد و بیان داشت: در سراوان بیش 
از ۵۰ درصد کارها انجام شــده اســت و به 

دنبال تفکیک زباله از مبدا هستیم.
ســلاجقه تاکید کرد: اکنون هیچ صنعتی 
شکل نمی گیرد مگر اینکه ابتدا تصفیه خانه 
آن راه اندازی شده باشد مانند اینکه کلنگ 
هیچ پروژه ای بدون داشتن گزارش ارزیابی 

محیط زیست به زمین زده نمی شود.
معاون رئیس جمهور ادامــه داد: در زمینه 
تنوع زیستی هم اقدامات خوبی انجام شده 
است، به محیط زیســت دانش بنیان اعتقاد 
جامع داریم محیط زیســتی می تواند موفق 

باشد که علم پایه و مبتنی بر دانش باشد.
وی افزود: باید از حفاظت صرف به ســمت 
حفاظت مشــارکتی پیــش رویم بــر این 
اســاس لایحه ای را به دولت ارسال کردیم 
که امیدواریم زودتر تصویب شود، در برنامه 
هفتم هم مجلس رویکرد محیط زیســتی 
خوبــی دارد.وی دربــاره دیپلماســی بین 
المللــی در حوزه محیط زیســت نیز اظهار 
داشت: گفتمان جمهوری اســلامی ایران 
در تمام بخش هــا یک گفتمــان مبتنی بر 
علم اســت و امیدواریم در این زمینه از تمام 

ظرفیت های جهانی استفاده کنیم.

خریدار  هماهنگ کننده ارشد مرکز آسیا 
و اقیانوسیه برای توسعه مدیریت اطلاعات 
بلایا در سازمان ملل متحد گفت: توفان های 
گرمســیری مرگبارترین مخاطره طبیعی 

است.
مصطفی محقــق در نخســتین کنفرانس 
بین المللی توفان های گرمسیری اقیانوس 
هنــد در پژوهشــگاه هواشناســی و علوم 
جو کشــور اظهــار داشــت: در توفان های 
گرمســیری ســال ۱۹7۲ حدود ۳۰ هزار 
نفر در بنگلادش کشته شــدند.وی افزود: 
همچنین از ســال ۲۰۰۱ تا کنون 47 هزار 
نفر بر اثر توفان های گرمســیری فوت کرده 
اند و ایــن توفان ها به عنــوان مرگبارترین 

مخاطره طبیعی بشمار می روند.
هماهنگ کننــده ارشــد مرکــز آســیا و 
اقیانوسیه برای توســعه مدیریت اطلاعات 
بلایا در )اپدیم( ســازمان ملل متحد ادامه 
داد: پــس از توفان های حــاره ای به ترتیب 
زلزلــه و ســیل مرگبارتریــن مخاطرات 

هستند.

پیش بینی افزایش فراوانی وقوع و 
دوره فعالیت توفان های گرمسیری

همچنین حسین مشایخ پول، عضو هیئت 
علمی دانشگاه هامبورگ آلمان در نخستین 

کنفرانس بین المللی توفان های گرمسیری 
اقیانوس هند در پژوهشــگاه هواشناسی و 
علوم جو کشور اظهار داشت: بررسی های ما 
نشان می دهد که فراوانی وقوع این توفان ها 
حدود هفت درصد و طوفــان زمان فعالیت 
آنها حدود به صورت قابــل توجهی افزایش 

پیدا می کند.
وی ادامه داد: بنابراین ما در آینده با احتمال 
بیشــتری رخداد توفان های حاره ای را در 

دریای شمال خواهیم داشت.

 حداقل سالی یک توفان گرمسیری
 در میانمار رخ می دهد

خین چــاو رئیس ســازمان هواشناســی، 
هیدرولوژی کشور میانمار نیز در نخستین 
کنفرانس بین المللی توفان های گرمسیری 
اقیانوس هند در پژوهشــگاه هواشناسی و 
علوم جو کشــور اظهار داشــت: فصل وقوع 
توفان های گرمســیری در میانمار در دو ماه 
»آپریل« و »می« است که به طور میانگین 
۳۵ درصد توفان ها در ماه آپریل و ۲۳ درصد 

آنها در ماه می رخ می دهد.
وی افزود: نتایج بررســی ها نشان می دهد 
که در بین سال های ۲۰۱۸ تا ۲۰۲۱ تعداد 
زیــادی توفــان گرمســیری وارد میانمار 
شده اســت.رئیس ســازمان هواشناسی، 

هیدرولوژی میانمار ادامه داد: در سال های 
اخیر در محدوده هایی توفان گرمسیری رخ 
داده است که تا کنون در آن مناطق توفانی 

نداشته ایم.
چــاو تصریــح کــرد: بــرای پیــش بینی 
توفان های گرمسیری مشــارکت نزدیکی 
با مرکز هواشناســی هنــد در دهلی داریم 
و آنها اطلاعات بســیار قوی برای ما ارسال 

می کنند.
وی گفت: یک کمیته توفــان در میانمار با 
حضور مقامات ارشــد ایجاد شده است که 
نشست هایی را برای مدیریت توفان و موارد 

مرتبط با آن برگزار می کند.
رئیس سازمان هواشناســی، هیدرولوژی 
میانمــار در بخش دیگری بــه فعالیت ۵۰ 
ایستگاه هواشناسی در این کشور اشاره کرد 
و گفت: این ایستگاه های اطلاعات جوی را 

پایش می کنند.
چــاو در ادامه افــزود: تلاش کــرده ایم تا 
هشــدارهای به موقــع را بــرای جامعه به 
ویــژه جوامع آســیب پذیر و تحــت تأثیر 

فعالیت های توفان ارائه کنیم.
وی خاطر نشان کرد: اطلاع رسانی ها بیشتر 
از طریق رســانه ها نظیر اخبار شــبکه های 
تلویزیونــی و ارائــه مقالات بــه روزنامه ها 
انجام می شــود.رئیس سازمان هواشناسی، 

هیدرولوژی میانمار ادامه داد: هواشناســی 
میانمار دوره های آموزشی متعددی را برای 
آگاه ســازی جامعه در خصوص توفان ها و 
اطلاعات مورد نیاز آنها برگزار کرده اســت. 
همچنین مانورهای سالانه برای آمادگی در 

برابر این شرایط برگزار شده است.
گفتنی اســت؛ از روز گذشــته نخســتین 
کنفرانس بین المللی توفان های گرمسیری 
اقیانوس هنــد همزمــان بــا پنجاهمین 
سالگرد تشکیل پنل توفان های گرمسیری 
سازمان جهانی هواشناســی در پژوهشگاه 

هواشناسی و علوم جو کشور آغاز بکار کرد.
این کنفرانس با حضور شماری از مسئولان 
داخلــی و خارجــی و پژوهشــگران حوزه 
هواشناسی با همکاری سازمان هواشناسی 
کشور، پژوهشــگاه هواشناسی و علوم جو و 
ســازمان جهانی هواشناســی برگزار شده 

است.
بر اســاس اعلام پژوهشــگاه هواشناسی و 
علوم جو در بخش بین الملل این کنفرانس 
ســخنرانانی از کشــورهای چین، میانمار، 

فیلیپین، هند، مالزی و عمان حضور دارند.

طراحی نظام سطح بندی دانشگاه ها آغاز شد

افزایش ۱۶ برابری شیوع مصرف زامبی و تصاعدی شدن فوتی های آن
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بچه ها به هیچ قانونی پایبند نیستند، حتی مرگ!
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به توصیه رییس صدا و سیما
ساترا به تنظیم جدول پخش شبکه نمایش 

خانگی ورود کرد
به توصیه رییس سازمان صدا و سیما، ساترا به جدول پخش برنامه های 

شبکه نمایش خانگی ورود کرده است.
به نقل از روابط عمومی ســازمان تنظیم مقررات رســانه های صوت و 
تصویر فراگیر در فضای مجازی )ســاترا(، مهدی شــاملو عضو و رییس 
شــورای راهبری مجمع »رصتا« گفت: این مجمــع منافع ذی نفعان و 
کاربران را تأمین و به توصیه رییس سازمان صدا و سیما به جدول پخش 
برنامه های شبکه نمایش خانگی ورود کرده است تا مردم بتوانند بیشتر 

از منافع شبکه نمایش خانگی بهره مند شوند.
رییس شــورای راهبری مجمع رســانه های صوت  و تصویر فراگیر 
ایران )رصتا(، در سیزدهمین جلســه این مجمع بیان کرد: رویکرد 
مجمع »رصتا« در نظــر گرفتن توامان منافــع ذی نفعان و کاربران 
و همچنین پیگیری سیاســت ها و اهــداف نهــاد تنظیم گر فضای 

مجازی است.
وی در ادامــه دربــاره اقدامات به انجام رســیده در حوزه مســئولیت 
اجتماعی صحبت کرد و تدوین جدول پخش نمایش خانگی، همکاری 
با ساترا برای برگزاری هر چه بهتر دومین نمایشگاه »رصتا«، مشارکت 
در تدوین طرح جشنواره شبکه نمایش خانگی و کمک به رشد و توسعه 
رسانه های فراگیر استانی را از جمله مهمترین اقدامات مجمع »رصتا« 

در یک سال اخیر برشمرد.
شاملو با اشــاره به جلســه این مجمع با شــورای عالی فضای مجازی، 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی و شــورای فرهنگ عمومی کشــور به 
رسمیت شناخته شدن مجمع »رصتا« بین سازمان های مرتبط با حوزه 
صوت و تصویر فراگیر را از دســتاوردهای عملکرد این مجمع دانست و 
گفت: به زودی کمیسیون نقشــه بازار مجمع »رصتا« تشکیل خواهد 
شد تا با همکاری معاونت تنظیم بازار و توســعه کسب و کارهای ساترا 

شاهد فعالیت های دیگری در این حوزه باشیم .

وی صحنه رفت »دایره و دلقک« ر
نمایش »دایره و دلقک« به نویسندگی و کارگردانی مرتضی سخاوت با 

حضور پیشکسوتان و هنرمندان سینما و تئاتر ایران روی صحنه رفت.
 نمایش »دایره و دلقک« به نویســندگی و کارگردانی مرتضی سخاوت 
و تهیه کنندگی ایمان غلامی نیگچه، ۱۶ مهر در پردیس تئاتر شــهرزاد 

روی صحنه رفت.

این اثر نمایشــی با حضور ایرج راد، ســیاوش طهمورث، سام قریبیان، 
شقایق فراهانی و ... اجرا شد.

شهره سلطانی، ناصر علی پاشا و هدا ناصح بازیگران این نمایش هستند.
در بخشی از »دایره و دلقک« آمده اســت: »قصه  در دل بازیگری است 
در کسوت یک دلقک با تو، با او و شــاید هم با خود، با خود روبروی آینه  
خیال، تا حضور خود را در این بیکرانه  هســتی به تماشــا نشیند، مرکز 

کدام دایره  است او، خود می داند آیا، یا ...«
محسن شفیعی دســتیار اول کارگردان و برنامه ریز، زینب یعقوبی 
منشــی صحنه، رضا خضرایی طراح نــور، حمیــد نورآبادی طراح 
صحنه و ســاخت ماســک، ماریا حاجیها طراح گریم، هاشم شریف 
زاده آهنگســاز، هلیا شــکری طراح لباس، ســعید اردشیری مدیر 
تولید، آرزو گلشــاهی مدیر صحنه، محسن غلام نژاد و محمدحسین 
شهبازی دســتیار صحنه، نیما قپانوری طراح پوستر، اختر تاجیک 
عکاس، پیمان قاطع زاده ســاخت دکور، ایمان اســماعیلی دستیار 
نور، عرفان بابایی مدیر روابط عمومی و مشــاور رسانه ای، مینا زندی 
روابط عمومی، کیمیا عابدین دســتیار روابط عمومی، حسین مفید، 
ایمان ظفری، علی حسنی دســتیاران تولید، مهسا هاشمی دستیار 
لباس، محمدحسین شــهبازی دســتیار صدا دیگر عواملی هستند 

که در این پروژه حضور دارند.

پس از ماه ها رایزنی و برگزاری جلسات متعدد
ح پیشنهادی حائل تئاترشهر به تصویب  طر

میراث فرهنگی رسید
طرح پیشــنهادی حائل مجموعه تئاترشــهر، پس از ماه هــا رایزنی و 
پیگیری توســط این مجموعه بــه تصویب وزارت میــراث فرهنگی و 
گردشگری رســید و این در حالی اســت که اجرایی شدن طرح مذکور 

نیازمند تخصیص بودجه از سوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است.
 به نقــل از روابط عمومی مجموعه تئاترشــهر، طــرح حائل مجموعه 
تئاترشهر که توســط مهندس ســروناز امتیازی طراحی شده، پس از 
پیگیری مســتمر در ۶ ماه اول ســال ۱4۰۲ به تصویب وزارت میراث 

فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی رسید.
این طرح برگرفته از معماری تئاترشــهر و با استفاده از نشانه ها و عناصر 
معماری ایرانی طراحی شــده اســت که حاصل کار یک تیم چند نفره 

مهندسی معمار به سرپرستی سروناز امتیازی بوده است.
اجرای طرح با توجه به توافقات انجام شــده میان وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، محمدمهدی اسماعیلی، و شهردار کلان شهر تهران، علیرضا 
زاکانی برعهده وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی و همکاری شهرداری 
تهران قرار گرفت که براساس دســتور مقام وزارت،  بودجه اجرای این 
طرح در قالب طرح تشــریفات قابل اجراســت. بنابراین اجرایی شدن 
طرح مذکور نیازمند تخصیص بودجه از ســوی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی اســت تا ســاماندهی فضای پیرامونی این مجموعه ارزشمند 
و نفیس فرهنگی که نماد فرهنگ و هنر نمایش کشــور اســت، هرچه 

سریعتر وارد فاز عملیاتی شود.

»حقایقی درباره سگ ها و گربه ها« در مجموعه 
تئاترشهر

نمایش »حقایقــی درباره ســگ ها و گربه ها« نوشــته محمد منعم و 
کارگردانــی محمدهادی عطایــی، در مجموعه تئاترشــهر به صحنه 

می رود.
به نقل از روابط عمومی مجموعه تئاترشــهر، نمایش»حقایقی درباره 
سگ ها و گربه ها«  نوشته محمد منعم و کارگردانی محمدهادی عطایی 
از روز پنجشنبه ۲۰ مهرماه در سالن سایه مجموعه تئاترشهر به صحنه 

می رود.
این نمایش، درباره زن و شوهری اســت که پس از سال ها می خواهند 

بچه دار شوند اما با مشکلاتی رو به رو می شوند...
نمایش »حقایقــی درباره ســگ ها و گربه هــا« با بازی ویــدا جوان، 
محمدهادی عطایی و مائده عبدلی ســاعت ۱۸:۳۰ مــدت زمان 4۵ 

دقیقه و قیمت بلیت ۱۱۰ هزار تومان به صحنه می رود.

قاب

 با اعلام دبیر سی وپنجمین جشــنواره بین المللی 
فیلم هــای کــودکان و نوجوانان، نکوداشــت دو 
هنرمند فقید »آتیلا پسیانی« و »فردوس کاویانی« 
بــه برنامه نکوداشــت های آئین پایانی جشــنواره 

اضافه شد.
به گزارش ستاد اطلاع رسانی و ارتباطات رسانه ای سی 
و پنجمین جشــنواره بین المللی فیلم های کودکان و 
نوجوانان، مجید زین العابدین اظهار داشــت: با توجه 

به این که در آســتانه آغاز این دوره 
جشنواره، با کمال تاسف با درگذشت 
دو هنرمند باسابقه فعالیت در حوزه 
کودک و نوجــوان مواجه شــدیم، 
تصمیم بر این شــد که برای تجلیل 

از نقش و جایــگاه زنده یــاد آتیلا پســیانی و زنده یاد 
فردوس کاویانی به ویــژه فعالیت هایشــان در زمینه 
کودک و نوجوان، نکوداشــت این دو هنرمند، به برنامه 

نکوداشت های آئین پایانی جشنواره 
اضافه شود.او ادامه داد: به این ترتیب 
در این دوره جشــنواره نکوداشــت 
چهــار هنرمند فقیــد، زنده یاد ایرج 
تقی پــور تهیه کننده و پژوهشــگر، 
زنده یاد آتیلا پســیانی بازیگر و کارگــردان، زنده یاد 
فــردوس کاویانی بازیگر و زنده یــاد آرش میراحمدی 
بازیگر در کنار بزرگداشت منوچهر والی زاده صداپیشه 

و بهرام دهقان یار آهنگساز برگزار خواهد شد.
سی و پنجمین جشنواره بین المللی فیلم های کودکان 
و نوجوانان با مشــارکت ســازمان ســینمایی، بنیاد 
سینمایی فارابی و شــهرداری اصفهان از ۱4 مهرماه با 
آیین افتتاحیــه در اصفهان، فعالیت خــود را آغاز کرد 
و نمایش فیلم ها نیز از ۱۵ مهر )هفتم اکتبر( آغاز شده 
است. این جشــنواره تا بیســتم مهر )۱۲ اکتبر( ادامه 

دارد.

 محمد معتمــدی خواننده مطرح موســیقی ایران در 
کنســرت نمایش »کُلنل« به کارگردانی امیر بشیری 

به ایفای نقش می پردازد.
 محمد معتمدی خواننده شناخته شده موسیقی ایران 
در تجربه ای متفــاوت و در مقام بازیگــر و خواننده، با 
کنسرت موسیقی »کلنل« به کارگردانی امیر بشیری 

روی صحنه تالار وحدت می رود.
همچنین کاظم سیاحی، نازنین بیاتی، رحیم نوروزی 

و سیامک صفری از چهره های نام آشنای بازیگری نیز 
در این پروژه هنری به ایفای نقش می پردازند.

اتابک نادری، امیر محاســبتی، الهه شه پرست، مجید 
رحمتی، علی عطایی، ســعید ملک نــژاد، محمدباقر 
صفانــور، دیگر بازیگران کنســرت نمایــش »کُلنل« 
هســتند که روایتی از زندگی و زمانه محمدتقی خان 
پسیان و عاشــقانه ای گمشــده در تاریخ معاصر ایران 
است.پوستر کنســرت نمایش »کلنل« هم با طراحی 

محمدصادق زرجویان منتشر شد.
پیش فــروش بلیت هــای این اثــر نیز از ظهــر امروز  

چهارشنبه- ۱۹ مهرماه آغاز می شود.
امین اشــرفی تهیه کننــده، حســن جودکی مجری 
طرح، محمد نقایی نویســنده، نادر برهانی مرند مشاور 
کارگردان، امیرحســین ســمیعی آهنگســاز، رضا 
مهدی زاده طراح صحنه، محبوبه سلطانی طراح لباس، 
مونا جعفری طراح گریم، رضا خضرایی شاد طراح نور، 

محمدصادق زرجویان طراح گرافیک، بهزاد جاودان فر 
طراح حرکت کنسرت  نمایش »کُلنل« هستند.

بررســی رشــادت های کُلنل محمدتقی خان پسیان 
اولین خلبان ایرانی، به عنوان یکی از شــخصیت های 
مبارز، وطن پرســت و مســتقل، ضرورت تولید چنین 
اثری را در زمانه ای که مســأله اصلی مردم و مخاطبان 
هنر کشور جنگ روایت ها از تاریخ معاصر است، بیشتر 

از گذشته نمایان می کند.

نکوداشت

کُلنل

زهرا منصوری  امیرمحمد عبدی نویسنده 
فیلمنامه »کاپیتان« همزمان با نمایش این 
فیلم در ســی وپنجمین جشنواره فیلم های 
کــودکان و نوجوانان، به ارائــه توضیحاتی 

درباره این اثر پرداخت.
امیرمحمد عبدی نویسنده فیلم سینمایی 
»کاپیتــان« درباره این فیلــم که در بخش 
رقابتی ســی و پنجمین جشنواره فیلم های 
کودکان و نوجوانان حضــور دارد، توضیح 
داد: احســاس خوبی به این فیلم دارم و جزو 
معدود فیلم هایی است که با پایانی به شدت 
امیدوارکننده بــا مخاطب برخورد می کند؛ 

این بخش »کاپیتان« را بسیار دوست دارم.
وی دربــاره نگارش فیلمنامــه »کاپیتان« 
گفت: در ابتدا فیلمنامــه اولیه ای که مورد 
تأییــد فارابی بود به دســت کارگــردان و 
تهیه کننــده رســیده بــود. در بازخوانی 
فیلمنامــه تصمیــم گرفته شــده بود که 
بازنویســی شــود و بازخوانــی آن را به من 
پیشــنهاد دادند. بعد از خوانــدن فیلمنامه 
اعلام کردم که آن را بازنویسی نمی کنم، در 
عوض با نگاه بســیار کمرنگ به قصه اصلی، 
داستانی جدید می نویسم که با آن موافقت 

شد و نگارش قصه را شروع کردم.
این نویسنده افزود: از زمانی که فیلمنامه به 
من پیشنهاد شــد تا زمانی که فیلمبرداری 
شــد نزدیک به ۲ ماه و نیم مشــغول به کار 
بودیم و جلســات زیادی با محمد حمزه ای 
داشــتیم و درباره جزئیــات فیلم صحبت 

می کردیم.
عبدی با اشــاره بــه محتــوای امیدبخش 
فیلم ســینمایی »کاپیتــان« گفت: یکی 
از ویژگی های بزرگ فیلم این اســت که در 
عمق ناامیــدی در بیمارســتانی که همه 

کودکان آنجا سرطانی هستند و ممکن است 
که هیچکدام از آنها جان سالم از بیمارستان 
به در نبرند اما به شدت درگیر زندگی کردن 
هستند و هیچکدام نســبت به اینکه فردا یا 
ســال دیگر را نبینند ناامید نیســتند؛ این 
یکی از بزرگ تریــن ویژگی های مثبت این 

فیلم است.
وی دربــاره حضــور فیلم »کاپیتــان« در 
جشــنواره فیلم کــودکان و نوجوانان نیز 
گفت: امیــدوارم »کاپیتان« در جشــنواره 
امســال به حد کفایت دیده شود. هر فیلمی 
از یک کیفیتی برخوردار است و نمی توانیم 
مدعی شــویم که فیلــم ما بهتریــن فیلم 
است، قاعدتاً کم و کاســتی هایی دارد ولی 

در مجموع فیلمی اســت که نفس می کشد. 
مخاطــب در آن یک ســاعت و خرده ای که 
به تماشــای فیلم می نشیند و حالش با حال 
فیلم تغییر می کند. امیدوارم به اندازه ای که 
فیلم پتانسیل دارد در جشنواره، در اکران و 

توسط مخاطب عمده دیده شود.
عبدی با اشــاره بــه خاطره خــود از زمان 
فیلمبرداری این فیلم بیان کرد: صحنه ای را 
به خاطر دارم که همه کودکان بازیگر که سر 
صحنه فیلمبرداری بودند، چه کاراکترهای 
اصلی چه کسانی که صحنه را پر می کردند، 
هیچکدام مریض نبودند و زمانی که صحنه 
برای فیلمبــرداری آماده می شــد، بچه ها 
پشــت صحنه مشــغول بازی بودند. گاهی 

بچه ها را که پشــت صحنه در حــال بازی 
می دیدم، آنها را با زمانی که بیمار هســتند 
مقایســه می کردم و با خودم می گفتم فیلم 
ما هم دقیقاً قرار اســت همین دنیای شاد و 
بازی بچه ها را علیرغم بیماری ســرطان، به 
نمایش بگذارد و در واقع این بچه ها با وجود 
اینکه مریض هســتند باید همین گونه شاد 

باشند.
وی عنوان کــرد: کاراکتری در قصه طراحی 
کردیم که پدر شــخصیت اصلی بــود و به 
پسرش در بیمارستان نزدیک می شد که از 
کودک خودش انرژی بگیرد تــا بتواند درد 
و غم بیمــاری او را تحمل کنــد، در این حد 
دوست داشــتیم فضای متفاوتی را در فیلم 

طراحی کنیم.عبدی در پایان گفت: بچه ها 
به هیچ قانونی پایبند نیســتند حتی اگر آن 
قانون مرگ یا بیماری شدید باشد. کودکان 
باید تحت هر شــرایطی بازی و بچگی کنند 
و در دنیای کودکانه خودشــان شکســت 
بخورند و پیروز شــوند تا بتوانند وارد دنیای 

بزرگسالان شوند.
فیلم ســینمایی »کاپیتان« به کارگردانی 
محمد حمزه ای و تهیه کنندگی ســیدصابر 
امامی، پــس از حضور در بخش ســودای 
سیمرغ چهل و یکمین جشنواره بین المللی 
فیلم فجر، هــم اکنون در ســی و پنجمین 
جشــنواره بین المللی فیلم های کودکان و 

نوجوانان حضور دارد.
پانته آ پناهی ها، پژمان بازغی، امیرحســین 
بیات، بهــار نوحیــان، ارغوان شــعبانی، 
شــایان دارمی پــور، پرهــام غلاملو و … 
گروه بازیگران اصلی این فیلم ســینمایی را 

تشکیل می دهند.
عوامــل اصلــی »کاپیتــان« عبارتنــد از 
کارگردان: محمــد حمزه ای، نویســنده: 
امیرمحمد عبدی، مدیر فیلمبرداری: امین 
جعفری، تدوین: امید میرزایی، موســیقی: 
حبیب خزایی فر، مدیر تولید: امیر یمینی، 
صدابردار: داریوش صادق پور، طراح گریم: 
مهرداد میــر کیانــی، طراحــی و ترکیب 
صدا: حسین مشــعلی و امید محمدی پور، 
طراح صحنه: حامد اصلانــی، طراح لباس: 
ملودی اسماعیلی، دســتیار اول کارگردان: 
محمد عزیــزی، برنامه ریز: امیــر رونقی، 
عکس: محمدمهــدی دلخواســته، مدیر 
روابط عمومی: آزاده فضلــی، تهیه کننده: 
ســیدصابر امامی، محصول بنیاد سینمایی 

فارابی.

نکوداشت آتیلا پسیانی و فردوس کاویانی در اختتامیه جشنواره کودک

محمد معتمدی بازیگر کُلنل شد

 بودجه دقیقا ۳ میلیارد است

آموزش اساس جشنواره پانتومیم
خریدار  دبیر دومین جشنواره بین المللی 
پانتومیــم زنجــان تأکیــد کرد اســاس و 
مسیر جشــنواره از ابتدا آموزش بوده و این 

جشنواره یک رویداد آموزشی است.
ساســان قجــر دبیــر دومین جشــنواره 
بین المللــی پانتومیــم زنجــان، دربــاره 
ویژگی های مدنظر در برگزاری این رویداد 
هنری بــه خبرنگار مهر گفــت: اولین دوره 
جشــنواره به صورت ملی برگزار شد و این 
دوره با حمایت اداره کل هنرهای نمایشــی 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی به صورت 
بین المللــی برگــزار می شــود. از دور اول 
اهدافی داشــتیم که به صورت پله  به پله به 
آن ها رســیدیم تا رو به جلو قدم برداریم. در 
این دوره از جشنواره رئیس موسسه جهانی 
مایم در جشــنواره حضور پیدا کرده که این 

اتفاق بسیار مهمی است.
وی ادامــه داد: در روز حضــور مارکــو 
استوجانوویچ رئیس موسسه جهانی مایم، 
نشستی با حضور وی و هنرمندان و مدیران 
جشنواره برگزار شــد. نکته جالب این است 
که بعــد از قرائت کلام الله مجیــد و پخش 
سرود جمهوری اسلامی ایران، آقای مارکو 
تأکید کرد که چقدر زیباســت که جشنواره 
پانتومیم با دعا و قرائت قرآن آغاز می شــود 
و اظهار امیدواری کرد این امر راهگشــای 
مشکلاتی باشــد که پیش روی این رویداد 
قرار می گیرد. این ســخنان رئیس موسسه 
جهانی مایم برای من و حاضران در نشست 

بسیار جذاب و جالب بود.
قجر با بیان اینکه در جشــنواره بین المللی 
پانتومیم کیفیــت آثار مهم اســت، تأکید 

کرد: اســاس جشــنواره و مســیری که از 
ابتدا آغاز کرده آموزش اســت و جشــنواره 
بین المللی پانتومیم زنجان یک جشــنواره 
آموزشــی اســت.دبیر دومین جشــنواره 
بین المللی پانتومیم زنجان درباره وضعیت 
تقاضاهای گروه هــای خارجی برای حضور 
در این جشــنواره، اظهار کرد: در این دوره 
از جشــنواره ۲۸ کشــور خارجی متقاضی 
حضــور بودند که بر اســاس داشــته های 
خودمان و شکل های اجرایی آثار، ۵ نمایش 

خارجی برای اجرا در جشنواره انتخاب شد.
وی به دلایل شکل گیری بخش »تجربه های 
پویا« در جشنواره پانتومیم زنجان، توضیح 
داد: کارهایی از بچه هــای نوجوان و جوان 
داشــتیم که به لحاظ تکنیــک ضعیف اما 
در انتقال ایده و قصه بــه خوبی عمل کرده 
بودنــد. از این رو تصمیم بر این شــد بخش 
»تجربه های پویا« شــکل بگیرد تا به جای 
نپذیرفتن ایــن هنرمنــدان و پایین آمدن 
انگیزه آن ها، در جشــنواره حضور داشــته 
باشــند و با شــرکت در ورک شــاپ های 
آموزشی جشنواره برای دوره بعد، با نظارت 
خانه پانتومیم زنجان، کارهای با کیفیتی را 

تولید کنند.
قجر با اشاره به اینکه در این جشنواره سعی 
بر این بوده کــه امور به صــورت تخصصی 
انجام شــوند، درباره ورک شاپ های مدنظر 
برای برگزاری در دوره دوم جشنواره گفت: 
مارکو اســتوجانوویچ با حضور ناشنوایان و 
هنرمندان حاضر در جشــنواره ورک شاپی 
را برگزار می کند. همچنین »کارگاه بدن«، 
»کارگاه از ایــده تــا اجرا و شــکل اجرا« و 

»کارگاه جایگاه موسیقی در هنر پانتومیم« 
دیگر کارهایی هســتند که در این جشنواره 

برگزار می شود.
دبیر جشــنواره بین المللی پانتومیم زنجان 
یادآور شــد: در این دوره از جشنواره برای 
آشــنایی بیشــتر خانواده ها با پانتومیم و 
ایجاد انگیزه برای حضــور و فعالیت در این 
عرصه، بخش رقابتی پانتومیم در خانواده ها 
را راه اندازی کردیم که با اســتقبال مواجه 
شده و فیلم های متعددی از اجرای پانتومیم 
توسط خانواده ها به دست مان رسیده است.

وی درباره استمرار بحث آموزش پانتومیم 
در طول ســال از ســوی ســتاد برگزاری 
جشــنواره پانتومیم زنجان، اظهــار کرد: 
مســتعدترین گروه های شــرکت کننده از 
اســتان های مختلف به عنوان نماینده خانه 
پانتومیم زنجان انتخاب و شــروع به جذب 
اســتعداد در اســتان خود خواهنــد کرد. 
ســپس برای این اســتعدادها کارگاه های 
آموزشــی برگزار خواهیم کــرد تا خروجی 
این کارگاه ها در دروه سوم جشنواره حضور 
پیدا کنند. البته برای عملی شــدن این امر 
نیازمند حمایت اداره کل هنرهای نمایشی 
هستیم که به حق تا الان هم حمایت خوبی 

از جشنواره داشته است.
قجر درباره اینکه آیا آثار شــرکت کننده در 
جشــنواره در طول ســال اجرای عمومی 
خواهنــد داشــت یــا نــه، تصریــح کرد: 
می خواهیم زمانی آثار بــه اجرای عمومی 
برســند که کارها پخته گی لازم را داشــته 
باشند زیرا در کشــور ما به دلیل اجرای آثار 
بی معنی و بی کیفیت بــه نام پانتومیم باعث 

شده که بسیاری تصور کنند پانتومیم یعنی 
دلقک بازی. ما می خواهیــم در برنامه ای ۲ 
تا ۳ ساله، با برگزاری کارگاه های آموزشی، 
کارها بــه پخته گی لازم برســند و بعد اجرا 
شــوند تا اهمیت و زیبایی های این هنر را به 

درستی به مخاطب نشان دهند.
دبیر دومین جشنواره بین المللی پانتومیم 
زنجان درباره بودجه این دوره از جشنواره، 
تأکید کرد: طــی تفاهم نامــه ای که میان 
اداره کل ارشــاد زنجان و اداره کل هنرهای 
نمایشــی منعقد شد جشــنواره به صورت 
مشــارکتی برگــزار می شــود. طــی این 
تفاهم نامه و به صورت مشارکتی هزینه های 
نقدی و نیازهای تجهیزاتی جشنواره تأمین 
می شــوند. برآورد دقیق ما برای بودجه این 
دوره از جشــنواره نیز ۳ میلیارد تومان بوده 

است و هزینه ای اضافی نداریم.
وی دربــاره میــزان کمک هزینه هــای در 
نظر گرفته شــده برای گروه های حاضر در 
جشــنواره، افزود: کمک هزینه ها بین ۱7 تا 

۲۰ میلیون تومان در نظر گرفته شده است.
قجر درباره چرایی نبــودن بخش خیابانی 

در جشنواره پانتومیم، یادآور شد: برای این 
بخش هیچ کاری ارســال نشد و برای ما هم 
جای سؤال داشت. نمی دانیم برخی افرادی 
که پانتومیم کار می کنند یا جشــنواره را در 
حد خود نمی بینند که شرکت نمی کنند یا 
در آن حد دانش پانتومیم ندارند که بتوانند 
اثرشــان را در جشــنواره در معــرض دید 

مخاطبان قرار دهند.
دبیر جشنواره پانتومیم زنجان تصریح کرد: 
خیلی دوســت داریم بــزرگان تئاتر بیایند 
و در جشــنواره حضور پیدا کننــد تا قوت 
قلبی باشــند برای جوانان و هنرمندانی که 
در جشنواره شــرکت می کنند. ما آمادگی 
این را داریم که تمام هزینه های حضور این 
بزرگان را در جشنواره تأمین کنیم.دومین 
جشــنواره بین المللــی پانتومیــم زنجان 
با مشــارکت اداره کل هنرهای نمایشــی، 
اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی استان 
زنجان، انجمن هنرهای نمایشی ایران، خانه 
پانتومیم زنجــان و ارگان های اســتانی به 
دبیری ساسان قجر از ۱7 تا ۲۰ مهر ۱4۰۲ 

در زنجان در حال برگزاری است.
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میدان

خریدار  بازبینی اتفاقات بازی ســپاهان 
و الاتحــاد نشــان می دهد ناظــر AFC به 
برداشــتن موانع تردد داور برای بررســی 
VAR تاکیــد داشــته اما ســپاهانی ها با 
سهل انگاری یک اتفاق ســاده را به مشکلی 

بزرگ تبدیل کردند.
 دیــدار تیم های فوتبال ســپاهان اصفهان 
و الاتحــاد عربســتان در هفتــه دوم لیگ 
قهرمانان آسیا با تصمیم ناظر AFC لغو شد 
تا تصمیم گیری در خصوص این موضوع به 
جلسه کمیته اجرایی لیگ قهرمانان ۲۰۲۳ 
آســیا بازگردد. این در حالی است که مکان 
برگزاری بازی در نامه رسمی کنفدراسیون 
فوتبال آســیا به فدراســیون فوتبال ایران 

مورد تأیید قبلی قرار گرفته بود.
مهر در گزارشی جزئیات کامل این اتفاق را 

تشریح کرده است؛

جلسه هماهنگی بدون مشکل و تذکر 
برگزار شد

رقابت های لیــگ قهرمانان آســیا در حالی 
برگزار می شــود که طبق آئین نامه مسابقات 
یک روز قبل از هر مســابقه در مرحله گروهی 
نشســتی بین مســئولان AFC، نمایندگان 
دو تیــم و همچنیــن افســران امنیتــی و 
اجرایی فدراســیون فوتبال کشــور میزبان 
برگزار می شــود. در این جلســه در خصوص 
جزئیــات نحــوه برگــزاری و حتــی محل 
قرارگیری تماشــاگران در ورزشگاه ها بحث 
و بررسی می شــود. محل قرارگیری نیروهای 
آمبولانس، آتش نشــانی و حتی دوربین های 
فیلمبــرداری نیز ارزیابی شــد تا مســابقه 
ســپاهان و الاتحاد عربســتان برگزار شود.

مســئول اجرایی AFC با اشــاره به استفاده 
از سیســتم داور ویدئویــی محل جــا نمایی 
دوربینی که تصویر مورد نیــاز داور اول برای 
تشخیص هرگونه صحنه مشــکوک اعلامی 
از ســوی کمک داور ویدئویی را به باشــگاه 
ســپاهان به عنوان میزبان اعــلام می کند تا 
هیچ مانعی در این مسیر وجود نداشته باشد. 
نشست هماهنگی در حالی به پایان می رسد 
که امضای حاضران در جلسه گرفته می شود 
تا طبق آن تمام مســائل ریز و درشــت مورد 

ارزیابی ناظر AFC در روز مسابقه قرار بگیرد.

تذکر ناظر AFC شبانه بود
ناظر کنفدراســیون فوتبال آســیا پس از 

پایان آخرین تمرین تیم الاتحاد در اصفهان 
ارزیابی نهایی از ورزشــگاه نقــش جهان را 
انجام می دهد. در این بازدید که مســئولان 
باشگاه ســپاهان نیز حضور داشتند نسبت 
به محل قرارگیری نیمکــت ناظر داوری و 
همچنین سه سردیس به دلیل قرار گرفتن 
در مســیر رفت و آمد داور هنگام مشــاهده 
تصویرهــای VAR تذکر می دهــد. او به 
صراحت خواستار تغییر محل این سردیس 
و برداشتن مانع رفت و آمد داور می شود اما 
مسئولان سپاهان مدعی هستند در همین 
بازدید توانسته اند ناظر را توجیه کنند که به 
دلیل طولانی بودن عملیــات عمرانی برای 
برداشتن نیمکت و همچنین سردیس های 
 VAR نصب شــده جانمایی دیگری برای

صورت پذیرد.

الاتحاد آماده بازی بود
باشــگاه الاتحاد عربســتان پس از ورود به 
ورزشــگاه نقش جهــان اصفهان لیســت 
ترکیب خود را بــه نماینــده AFC اعلام 
می کند و او نیز طبــق روال آن را در اختیار 
رسانه ها قرار می دهد تا لیست اولیه دو تیم 
هم منتشر شــود. مربیان الاتحاد به همراه 
تعدادی از بازیکنان این تیم برای آشــنایی 
با فضای ورزشــگاه نقش جهان در چمن نیز 
حاضر می شوند. تدارکات الاتحاد توپ های 

تمرینی و ابزار لازم را در زمین قرار می دهد 
تا بازیکنان برای تمرین کردن آماده شوند.

پیگیری هــای مهر نشــان می دهد الاتحاد 
عربســتان مشــکلی برای برگــزاری این 
دیدار نداشــته اســت و حتــی بازیکنان 
این تیــم دقایقی هم در راهــروی رختکن 
بدن هایشــان را گرم می کنند اما برای ورود 
به زمین منتظر مجوز ناظر AFC می شوند 

که صادر نمی شود.

اخطار دوم ناظر و سپس تماس 
AFC با مقر

بر خلاف ادعای مسئولان ســپاهان، ناظر 
AFC نســبت به وجود ســردیس شهید 
ســلیمانی و نیمکت ناظر داوری در مسیر 
بررســی تصویرهای VAR توســط داور 
اخطار جدی تری را در فاصله ســه ســاعت 
مانده به شروع بازی می دهد که سپاهانی ها 
اعلام می کنند ایــن موضوع قابــل تغییر 
نیست چون زمان مناســبی برای برداشتن 
ســردیس های نصب شــده وجــود ندارد. 
مســئول بازی پس از ســرپیچی باشــگاه 
سپاهان نســبت به این موضوع دلیل آنها را 
غیرموجه می داند و با استناد به اخطارهای 
قبلی تماس مستقیم با مســئولان اجرایی 
لیگ قهرمانان آســیا در مقــر AFC برقرار 

می کند.

چرا ناظر AFC از عبارت »سیاسی« 
برای لغو بازی استفاده کرد؟

پس از آنکه اجازه ورود بازیکنان تیم الاتحاد 
عربستان به زمین مسابقه برای گرم کردن 
با تأخیر مواجه شد، مســئولان عربستانی 
که در جایگاه ویژه ورزشگاه حضور داشتند 
در جریان این ماجرا قرار می گیرند و ســفیر 
عربســتان به راهروهای ورزشگاه، رختکن 
الاتحاد و ســپس اتاق ناظــر AFC می رود 
تا موضــوع را بررســی کند. در جلســه ای 
که مســئولان باشــگاه الاتحاد و سپاهان 
حضور داشــتند ناظر AFC مدعی می شود 

سردیس ها در مسیر صحیحی قرار ندارد.
اگرچه گزارش ناظر AFC تاکنون منتشــر 
POLI�« از تصمیم AFCنشــده، اما ناظر 
TIC« به معنی »سیاســی« برای لغو بازی 
اســتفاده کرده اســت. خبرنگار مهر کسب 
اطلاع کرد پس از آنکه مســئولان سپاهان 
از درخواســت ناظر طفره می روند و حاضر 
به جابجایی ســردیس نمی شــوند، وی از 
این عنوان اســتفاده می کند. چه بســا اگر 
سپاهانی ها خواسته او را برآورده می کردند 
کار به کنفدراسیون آســیا و سیاسی کردن 

مسئله هم کشیده نمی شد.
به بیان واضح تر اینکه مخالفت مســئولان 
باشــگاه ســپاهان و ســرپیچی از خواسته 
ناظر AFC اوضــاع را پیچیده می کند و وی 

پس از آنکه مطمئن می شــود سپاهانی ها 
نمی خواهنــد به حرفش گــوش بدهند، با 
مقر این کنفدراسیون تماس می گیرد و در 
 »POLITIC« آن زمان اســت کــه از واژه

استفاده می کند.

بی توجهی سپاهان دردسرساز شد
عدم توجه باشگاه ســپاهان به درخواست 
منطقی AFC بــرای اجــرای قانون های 
جاری جهــت نصب VAR، نــه تنها باعث 
لغو این دیدار شــد بلکــه بیهــوده تعابیر 
مختلف سیاســی را به دنبال داشت. این در 
حالی است که باشگاه ســپاهان به راحتی 
می توانست با حفظ شأن و کرامت و منزلت 
جایگاه شهید »حاج قاسم سلیمانی« مانع 
از برداشت های نامتعارف سیاسی و امنیتی 
از این موضوع شــود.در واقع مشکل اولیه، 
محل استقرار سردیس ها و قرارگیری آن ها 
در حریم VAR بوده و ربطی به موضوعات 

سیاسی نداشته است.
الاتحاد با اجازه AFC رفت به نظر می رسد 
باشــگاه الاتحاد عربستان مشــکلی برای 
برگزاری بازی با سپاهان نداشته است. حتی 
آنها پیشــنهاد میزبان برای ورود به چمن از 
 AFC جایی دیگر را هم می پذیرند اما ناظر
اصرار سپاهان روی مســیر ورودی تیم ها و 
همچنیــن نظــارت داور روی صحنه های 
VAR را تخلف دانسته و بدون ذکر مشکل 
امنیتی خواســتار رفع مشکل شــده بود. 
عدم حل ایــن ماجرا در چارچــوب قوانین 
ورزشی باعث شد بنا بر نظر AFC، الاتحاد 
بدون برگزاری بازی با سپاهان به عربستان 

بازگردد.

AFC در انتظار تصمیم
مشــکل به وجود آمده در دیدار ســپاهان 
اصفهــان و الاتحــاد عربســتان نــه تنها 
رقابت هــای فصل جــاری ایــن بازی ها را 
به حاشــیه کشــید بلکه محل گفت وگوی 
وزرای امور خارجه ایران و عربســتان شده 
است. حالا AFC قرار است درباره این بازی 
تــا ۲۲ اکتبر )۳۰ آبان مــاه( تصمیم گیری 
نهایی داشته باشــد تا یکی از احتمالات در 
نظر گرفته برای این دیدار نظیر اعلام نتیجه 
انضباطی بازی، برگزاری مجدد در اصفهان 
یا برگزاری دیدار در شــهر یا کشــور دیگر 

اعلام شود.

تیم ملی به آنها امیدوار باشد؟

وضعیت لژیونرها در تیم های باشگاهی
خریدار  نیمی از بازیکنانی که در فهرست 
جدید ســرمربی تیم ملی قرار گرفته اند در 
تیم های خارجی توپ می زنند اما شــرایط 
اکثر آنها به گونه ای نیســت که بتوانند تیم 
ملی ایــران را به تاثیرگذاری شــان امیدوار 

کنند.
 تیم ملی فوتبال ایران با هدف آماده ســازی 
برای مســابقات جــام ملت های آســیای 
۲۰۲۳ قطــر اردوی آماده ســازی برگزار 
می کند. بــه همین منظور تیــم ایران قرار 
است در تورنمنت چهار جانبه قطر با حضور 
تیم های قطــر، اردن و عراق شــرکت کند. 
امیر قلعه نویی ســرمربی تیــم ملی فوتبال 
ایران برای ایــن اردو ۲۳ بازیکن را به اردوی 
تیم ملی دعــوت کرده اســت. در میان این 

بازیکنان ۱۱ لژیونر حضور دارند.
اما ملی پوشــان لژیونر ایران بــرای حضور 
در ایــن تورنمنت چه شــرایطی دارند و در 

تیم های خود چه وضعیتی داشته اند؟

امین حزباوی، مرد تأثیرگذار السد
امین حزباوی مدافع ۲۰ ســاله تیم فوتبال 

السد قطر است.
 او در ۵ مســابقه تیم الســد در فصل جاری 
لیگ ستارگان قطر در یک مسابقه به صورت 
ثابت در ترکیب قرار داشت و در سه مسابقه 
هم به عنــوان بازیکن جانشــین به میدان 

رفت. 
حزباوی جــوان، یکــی از گران قیمت ترین 
بازیکنان فوتبال ایران است و رقابت سختی 
با مدافعان باتجربه تیم ملی خواهد داشــت 
اما بی گمان می تواند آینده روشــنی در تیم 

ملی ایران داشته باشد.
 السد تا اینجا صدرنشــین لیگ قطر است. 
قلعه نویی مدتی او را در اختیار تیم امید قرار 
داده بود و اکنون با پایان یافتن مســابقات 
امیدهــا، او بعــد از مدت هــا به تیــم ملی 

بازگشته است.

احسان حاج صفی؛ خوب 
در روزهای آخر

این لژیونر تیم فوتبــال »آاک آتن« در این 
فصل ۵ بــار در ترکیب ثابــت تیمش قرار 
گرفته و نقش مثبــت و مؤثری در نتایج این 
تیم ایفا کرده و از عناصــر مهم »آاک آتن« 

در کسب مقام قهرمانی لیگ یونان در فصل 
گذشته بود.

 تیــم »آ ا ک« در پایان هفتــه هفتم لیگ 
یونان پنجم اســت. حاجی صفــی کاپیتان 
تیم ملــی فوتبال ایران اســت و به احتمال 
زیادی آخریــن تورنمنت خود را ســپری 

خواهد کرد.

میلاد محمدی؛ نوسان برای بازی کردن
میلاد محمدی هم کــه در کنار حاج صفی 
در تیم »آاک آتــن« حضــور دارد از دیگر 
دعوت شــدگان به اردوی تیم ملی اســت. 
میلاد در این فصل 4 بار در لیگ یونان برای 
»آ ا ک« به میدان رفته اســت و در دوبازی 
لیگ اروپا هم بازی کرده. او نیز در کنار حاج 
صفی به یکی از مهره هــای کلیدی این تیم 

یونانی تبدیل شده است.

سعید عزت اللهی؛ نیمکت نشینی 
که فیکس شد

عــزت اللهی کــه در لیگ دانمــارک و تیم 
»وایله« توپ می زند در آخرین مسابقه این 
تیم مقابل »ویدور« موفق شــد گلزنی کند. 
این گل نخستین گل فصل عزت اللهی برای 
وایله بود که به یک برد ارزشــمند برای این 
تیم منجر شد و موجب می شــود با روحیه 
بســیار خوبــی در اردوی تیــم ملی حاضر 

خواهد شد. 
عزت اللهــی که در ابتــدای فصل اخباری 
مبنی بر جدایی او از تیم وایله وجود داشت 
اما نهایتاً در این تیم باقی ماند. وایله در این 
فصل وضعیت خوبی نــدارد و در حالی که 
یازده هفته از لیگ این کشــور می گذرد با 
۸ امتیاز در رده یازدهــم جدول ۱۲ تیمی 
قرار دارد و از گزینه های ســقوط به شمار 

می رود.
ســعید عزت اللهی در ۶ دیدار نخست این 
تیم در لیگ دانمارک جایی در میان لیست 
۱۸ نفره تیم نداشــت. او در نخستین بازی 
خود در لیگ در هفته هفتم به عنوان بازیکن 
ذخیره وارد زمین شــد. در هفته هشــتم 
هم به عنــوان بازیکن ذخیره وارد شــد. اما 
توانست خود را به ســرمربی تیم اثبات کند 
و در 4 هفتــه اخیر از ابتــدا در ترکیب وایله 

قرار گرفت.

احمد نورالهی؛ با ثبات مثل همیشه
دیگــر لژیونر دعوت شــده بــه اردوی تیم 
ملی ایران احمد نورالهی اســت که در تیم 
الوحده امارات حضــور دارد. او در این فصل 
در ترکیب الوحده حضور ثابتی داشته است 
و در هر پنج بازی ایــن تیم در لیگ امارات 4 
بار به عنوان بازیکن ثابت و یک بار به عنوان 
بازیکن تعویضی به میدان رفته است. با این 
وجود تیــم الوحده در این فصــل امتیازات 
خوبی کسب نکرده است. این تیم با ۵ بازی 
و ۶ امتیاز در رده دهم جــدول لیگ امارات 

قرار دارد.

محمد محبی؛ مؤثر در روستوف 
انتهای جدول

در لیست دعوت شدگان به اردوی تیم ملی 
نام محمــد محبی هم به چشــم می خورد. 
بازیکن تیم فوتبال روســتوف روسیه پس 
از گلزنی در آخرین مســابقه ایــن تیم برابر 
»کراســنودار« اکنــون خود را بــه اردوی 
تیم ملی رســانده اســت. محمد محبی هم 
از بازیکنــان مؤثر تیمش در لیگ روســیه 
است. تیم روســتوف اما وضعیت خوبی در 
لیگ روســیه ندارد و با ۱۰ امتیاز در جایگاه 

چهاردهم قرار دارد.

مهدی طارمی؛ نیاز به تعریف ندارد
مهدی طارمی احتمالاً شــناخته شده ترین 
لژیونر ایرانی است که در پورتو حضور دارد. 
هرچند طارمــی در این فصل درخشــش 
فصول گذشته را از خود به نمایش نگذاشته 
است اما همواره موجب ایجاد ترس و نگرانی 
در میان مدافعان حریف می شــود و در تیم 
ملی ایــران هم وزنــه بســیار تأثیرگذاری 
محسوب می شــود. طارمی پس از پیروزی 
برابــر »پوتیموننزه« روحیــه خوبی برای 
حضــور در تیم ملــی دارد. پورتــو پس از 
تیم های اســپورتینگ و بنفیکا در رده سوم 

قرار دارد.

علیرضا جهانبخش؛ با گل به ترکیب 
ثابت می رسد؟

ملی پوش ایرانی تیم فوتبال فاینورد در این 
فصل 4 بار در لیگ هلند بــه میدان رفته اما 
موفق به گلزنی نشده اســت. این ملی پوش 

ایرانی در هر ۲ مســابقه لیگ قهرمانان اروپا 
در زمین حضور داشته است. هرچند او اغلب 
به عنوان بازیکن ذخیره به میدان می رود اما 
شاید گل او در لیگ قهرمانان برابر سلتیک 
گلاسکو موجب شــود اعتماد کادر فنی تیم 
را بــرای حضور ثابت در ترکیــب تیم جلب 

کند.

سامان قدوس؛ هنوز ثابت نشده است
هافبک - مهاجم تیم فوتبــال برنتفورد در 
این فصل تنها ۳ بار در لیــگ برتر و یک بار 
هم در جام حذفی به عنوان بازیکن تعویضی 
وارد زمین شده اســت. آخرین حضور او در 
ترکیب برنتفورد پایان دراماتیک و غم انگیز 
برایشان به ارمغان داشــت. برنتفورد که تا 
ثانیه های پایانی بازی با یک گل از منچستر 
یونایتد جلو بــود در دقایق پایانی وقت های 
اضافه بازی ۲ گل دریافت کرد و شکســت 
تلخی را متحمل شــدند. برنتفورد با هفت 

امتیاز در رتبه پانزدهم قرار دارد.

کریم انصاریفرد؛ ثابت اما گل نزن
کریــم انصاریفــرد در »اومانیــا« قبرس 
روزهای خوبی را پشــت سر می گذارد. او در 
هر 7 بازی تیمش در این فصل لیگ قبرس 
به میدان رفته و موفق به ثبت یک گل شده 
اســت. اومانیا در هفته هفتم لیگ قبرس با 
۱۳ امتیاز در رده ششم قرار دارد. انصاریفرد 
هم از جمله بازیکنانی است که احتمالاً جام 
ملت های آسیا آخرین حضور او در تیم ملی 

باشد.

سردار آزمون؛ کم رنگ و بی اثر در رم
بازیکن ایرانی تیــم فوتبــال رم ایتالیا که 
شایعاتی مبنی بر عدم حضورش در تیم ملی 
به گوش می رســید اما در نهایت به تیم ملی 
دعوت شــد و خود را به اردو خواهد رساند. 
آزمون در تیــم رم حضور پررنگــی ندارد و 
اغلب بازی ها را از روی نیمکت دنبال کرده 
اســت. تیم رم با یازده امتیــاز در رده دهم 

سری آ قرار گرفته است.
با شــرایطی که لژیونرهای فوتبــال ایران 
دارند نمی توان به همه آنهــا امیدوار بود که 
بتوانند بــاری از روی دوش تیم ملی در جام 
ملت های آســیا بردارند چرا که تعدادی از 
آنها فرصت زیادی برای بــازی کرد در تیم 
باشگاهی شــأن پیدا نمی کنند و همین امر 

باعث می شود از شرایط مسابقه دور باشند.
این در حالی اســت که تیم هــای قدرتمند 
آســیا از لژیونرهایی بهــره می برند که در 
تیم هایــی به مراتــب بهتر و ســطح بالاتر 
از تیم هــای لژیونرهــای ایرانی اســتفاده 
می کنند و همه آنها مــردان ثابت تیم های 
خود هستند و از شرایط آمادگی بالایی هم 

برخوردارند.

 خبر بد باشگاه پرسپولیس برای بازیکنان 
و اعضای کادر فنی

باشــگاه پرســپولیس با توجه به مصوبه جدید نقل و انتقالاتی سازمان 
لیگ دیگر نمی تواند پاداش برد پرداخت کند.

 وضع قوانیــن جدید نقــل و انتقالاتــی و تعیین ســقف بودجه برای 
باشــگاه های لیگ برتری همچنان تبدیل به یکی از چالش های اصلی 
مدیران فوتبال شده است.باشگاه پرســپولیس پس از پرداخت پاداش 
برد نخســت فصل جاری این تیم مقابــل آلومینیوم اراک با هشــدار 
مسئولان ســازمان لیگ مبنی بر غیر قانونی بودن این پرداختی روبرو 
شد.طبق قانون مالی جدید یکپارچه ســازمان لیگ برای باشگاه های 
فوتبال هیچ یک از بازیکنان و مربیان شــاغل نمی توانند مبلغی فراتر از 
قرارداد خود بگیرند. همچنین ذکر بند پاداش پیروزی در بندهای مالی 
قراردادها نیز ممنوع اســت تا هرگونه پرداختی خارج از این چارچوب 
تخلف محسوب شود.از این رو باشگاه پرسپولیس به بازیکنان و مربیان 
اعلام کرده اســت نمی تواند پولــی را بابت پاداش هــای فصل جاری 
پرداخت کند و اگر این مورد از ســوی ســازمان لیگ محرز شود قابل 

پیگیری و تعیین جریمه برای باشگاه خواهد بود.
باشــگاه پرســپولیس در مجموع فصل گذشــته حــدود 4۰ میلیارد 
تومان پاداش برد بــه بازیکنان و مربیان تیم پرداخــت کرده بود که در 

قراردادهایشان ذکر نشده بود.

مصدومیت های متوالی ادامه دارد
دوری یک ماهه هافبک پرسپولیس

هافبک بازیساز پرســپولیس به دلیل مصدومیت نمی تواند تا یک ماه 
آینده برای این تیــم بازی کند تا جمع مصدومان ایــن تیم به چهارنفر 
برسد.کادر فنی پرســپولیس با مصدومیت مهدی ترابی و وحید امیری 
دســت و پنجه نرم می کرد که خبــر پارگی رباط زانوی پای یاســین 

سلمانی تبدیل به شوکی بزرگ برای سرخپوشان شد.
ســلمانی که در دیدار با الدحیل در هفته دوم لیگ قهرمانان آسیا نقش 
پررنگی در بــرد تیمش داشــت در ابتدای دیدار با گل گهر ســیرجان 
مصدوم شد تا پس از عکســبرداری از زانوی مصدومش مشخص شود 
حداقل ۵ ماه نمی تواند بازی کند.او در حالی دچار آســیب دیدگی شد 
که میلاد سرلک نیز به همین دلیل نتوانست حضور کامل در بازی با گل 

گهر داشته باشد تا به جمع مصدومان اضافه شود.
معاینات تخصصی روی سرلک نشــان می دهد او قطعا تا یک ماه آینده 
نمی تواند برای پرســپولیس بازی کند تا دوران نقاهــت خود را به طور 
کامل پشت سر گذاشته و ســپس بتواند در ترکیب اصلی پرسپولیس 
حاضر شود.بنابراین سرلک علاوه بر غیبت در تورنمنت اردن با پیراهن 
تیم ملی ایران نمی تواند پرســپولیس را برای بازی معوقه هفتم ششم 

مقابل پیکان در ۲7 مهرماه همراهی کند.

کادر پزشکی پرســپولیس در تلاش اســت امیری و ترابی را برای این 
دیدار آماده کند تا گل محمدی با دغدغه کمتری ترکیب تیمش را برای 

مصاف با خودروسازان انتخاب کند.

آماری برای امیدواری آینده
اتفاقات مثبت برای ملوان با کادر جدید

تیم فوتبال ملوان بندرانزلی در فصل بیست و سوم لیگ برتر آمار خوبی 
را از خود به ثبت رسانده و این امیدواری را به وجود آورده که به روزهای 

خوب دهه های گذشته برگردد.
 تیم فوتبال ملوان بندرانزلی فصل گذشته و با هدایت مازیار زارع موفق 
شــد در لیگ برتر ماندنی شــود. ملوانی ها در یکی از بازی های مهم و 
حساس فصل گذشــته با متوقف کردن ســپاهان در اصفهان علاوه بر 
اینکه مُهر تأییدی بــه ماندن خود در لیگ برتر زدنــد، این تیم را هم از 

قهرمانی دور کردند.
پس از پایان رقابت های فصل گذشــته، مهدی تارتار جایگزین زارع در 
رأس کادرفنی ملوانی ها شد. با روی کار آمدن تارتار در ملوان، هواداران 

این تیم شاهد روند مثبت تیم خود در مسابقات لیگ برتر بودند.
ملوان در ۶ بازی نخســت خود در فصل بیست و سوم توانسته ۱۰ امتیاز 
کســب کند و نیمی از دیدارهای خود را با پیروزی پشــت سر گذاشته 
است. مســعود زائر کاظمینی و رضا جعفری ۲ مهره کلیدی ملوانی ها تا 
به اینجای کار بوده اند و هر کدام با به ثمر رســاندن ۳ گل نقش پررنگی 
در کسب عملکرد خوب شاگردان تارتار داشته اند. خط دفاعی و دروازه 

بان این تیم هم در ۳ بازی توانسته کلین شیت داشته باشد.
نکته بارز در تیم مهدی تارتار این است که آنها در بیشتر دیدارهایی که 
به میدان رفته اند طبق اطلاعات ســایت های آماری، بالای ۵۰ درصد 
مالکیت توپ را در طول بازی در اختیار داشــته اند که این نشان دهنده 

تغییر شیوه بازی انزلی چی ها در فصل بیست و سوم است.
ملوانی هــا در بازی اول خود که بــا نتیجه ۲ بر یــک مغلوب ذوب آهن 
شدند، ۶۱ درصد مالکیت توپ را عهده دار بودند، در هفته سوم و مقابل 
فولادخوزستان که نخســتین پیروزی فصل این تیم رقم خورد، آنها در 

۶۵ درصد صاحب توپ و زمین بازی بودند.
آنها در دیدار حساس خود مقابل تیم نساجی که می شود از آن به دربی 
شمال کشــور نیز یاد کرد، آمار ۵7 درصدی را به ثبت رساندند. تارتار و 
اعضای کادرفنی ملوان نشان داده اند که در بازی های این فصل به دنبال 
ارائه نمایش تماشاگر پسند هستند و با در اختیار داشتن مالکیت بیشتر 

توپ در طول بازی به دنبال کسب نتیجه بهتر هستند.

سقوط یک پله ای پرسپولیس
رای کمیته انضباطی فدراسیون استقلال را 

صدرنشین لیگ برتر کرد
پس از کســر یک امتیاز از تیم فوتبال پرســپولیس تهران، استقلال به 

صدر جدول صعود کرد.
فدراسیون فوتبال امروز و با انتشــار اطلاعیه ای خبر از کسر یک امتیاز 
تیم فوتبال پرسپولیس تهران داد. پرسپولیس پیش از این با ۱۳ امتیاز و 

با یک امتیاز بیشتر ن سبت به استقلال تهران در صدر قرار داشت.
حال و با کسر یک امتیاز از پرســپولیس، این تیم هم امتیاز با استقلال 
شــد و به دلیل اینکه تعداد گل زده و گل خورده هر دو تیم برابر است، و 
با توجه به بندهای موجود در آئین نامه برگزاری مســابقات لیگ برتر، 
تیم اســتقلال به دلیل حروف الفبا بالاتر از پرسپولیس در صدر جدول 

قرار گرفت.
تیم پرسپولیس پس از تعطیلات مســابقات لیگ برتر و در دیدار معوقه 
هفته ششم روز پنج شــنبه ۲7 مهرماه میهمان پیکان است و استقلال 
روز جمعه ۲۸ مهرماه در ورزشگاه آزادی رو در روی هوادار قرار خواهد 

گرفت.



در 6 ماه نخست سال جاری؛

ع خدمات رسانی  از درآمد موقوفات کرمانشاه   34 میلیارد تومان بوده است مجمو

استان

حجت الاســام  -حســنافخارزاده    کرمانشــاه   
محمد صالحــی »مدیــرکل اوقــاف و امــور خیریه اســتان 
کرمانشــاه«، در نشســت خبــری بــا اصحــاب رســانه بــه 
منظــور تشــریح برنامه هــای هفتــه وقــف، ســخنان خود 
را بــا تبریــک هفته وحــدت آغــاز کــرد و افــزود: در اســتان 
کرمانشــاه مذاهب مختلف شــیعه، ســنی و ... بــا برادری 
در کنــار هــم زندگی مــی کنند و بــا ایــن بــرادری و همدلی 

همواره باعث یأس دشمن شده است.
اداره  بــه  اوقــاف  از وظایــف  الاســام صالحــی  حجــت 
کــن  امــور موقوفــات عــام فاقــد متولــی، اداره امــور اما
مذهبی»امامــزادگان« و برگزاری مســابقات قرآنی اشــاره 
کیــد کرد: خــط قرمــز در اوقــاف، وقف نامه اســت  کــرد و تا
وقتــی موقوفه ای بــه یک نیت خــاص ثبت می شــود، آن 
موقوفه به هیچ عنــوان در جــای دیگری هزینــه نخواهد 

شد و حتی امکان تغییر نیات واقفین هم وجود ندارد.
ایــن مســئول، بالاتریــن نیــت واقفیــن را در حــوزه بــه 
عزاداری ها و روضه خوانی های اهل بیت)ع( خصوصاً ابا 
عبدالله الحســین)ع( عنوان کرد و افزود: بیشــترین نیت 
موقافات در حوزه تبلیغ و ترویج قرآن کریم، تهیه و توزیع 
کتب دینــی و مذهبــی، کمک به وســایل کمک آموزشــی 
دانش آمــوزان و کمک به بیمــاران بی بضاعت،  مدارس و 

حوزه علمیه شده است.
حجــت الاســام صالحــی بااشــاره  به خدمــات اوقــاف در 
راســتای اجــرای نیــت واقفیــن، گفــت: در ایــام محــرم بــا 
معرفی اداره کل تبلیغات اســامی، یک میلیارد تومان به 
بیش از ۶۰۰ هیــأت مذهبی در قالب توزیع ارزاق از ســوی 

اداره اوقاف استان، کمک شده است و در ایام اربعین، ۱۰ 
موکب در استان از محل نیت واقفین در استان برپا شد.

ادامــه  در  اســتان  خیریــه  امــور  و  اوقــاف  کل  مدیــر 
آغــاز ســال تحصیلــی جدیدســه  بــا  ســخنانش،گفت: 
هــزار کیــف مدرســه همــراه بــا لوازم التحریــر مــورد نیــاز 
دانش آمــوزان بــا هزینــه بیــش از چهــار میلیــارد تومــان 
از محــل نیــات واقفیــن در بیــن دانش آمــوزان مناطــق 
قبــل  از  کــه  کرمانشــاه  اســتان  حاشــیه ای  و  محــروم 

شناسایی شده بودند توزیع شده است.
صالحــی بــه اجــرای طــرح »درمــان بیماری هــای دهان 

و دنــدان در مناطــق حاشیه نشــین کرمانشــاه«، اشــاره 
کــرد و افــزود: اســفندماه ســال ۱۴۰۱ ســه روز ۱۲ یونیــت 
داندانپزشــکی در دانشــگاه علــوم قرآنی مســتقر شــدند 
کنان محــات کــم برخــوردار  و بــا ارائــه خدمــت بــه ســا
ماحســینی و جعفرآبــاد، ۲ هــزار و ۶۰۰ واحــد دانــدان را 
درمــان کردنــد، همچنیــن در ایــن طــرح بیماری هــای 
کنان زیر ۳۰ ســال محات حاشیه ای  دهان و دندان ســا
بطــور رایــگان درمــان شــد و  پیگیــر اجــرای این طــرح در 

دیگر محات حاشیه ای نیز هستیم.
بــه گفته مدیــرکل اوقــاف و امــور خیریــه اســتان مجموع 

ماهــه  شــش  در  موقوفــات  درآمــد  از  خدمات رســانی 
اول ســال جاری  ۳۴ میلیــارد تومــان مــی باشــد کــه در 
راســتای برنامه)قرار دوازدهم(، دوازدهم هــر ماه برنامه 
کمک رســانی بــه نیازمنــدان بــا محوریــت بقــاع متبرکــه 

انجام می شود.
صالحــی در ادامــه از وجــود دو هــزار موقوفــه و بیــش از ۵۲ 
هزار رقبه در اســتان خبــر داد و افزود: باید واقفیــن جدید را 
به ســمت وقف کــردن در جهــت نیازهــای روز جامعه مثل 
ازدواج، اشــتغال و... ســوق دهیــم در ایــن راســتا در تمامی 
ادارات اوقاف و دفاتر وقف از راهنمایی روحانیون استفاده 
می شود به طوریکه سال گذشته ۱۵ وقف و امسال ۱۸ وقف 

با نیت جدید در کرمانشاه داشته ایم.
مدیر کل اوقاف و امور خیریه اســتان کرمانشــاه در ادامه 
»همه  ســخنانش  بــه برنامه هــای  دهــه وقــف بــا شــعار
واقف باشــیم«، از امــروز دهم مهر مــاه لغایت شــانزدهم 
مهر ماه اشــاره کردو افــزود: در ایــن ایام بــه صدادرآمدن 
کرمانشــاه، دیــدار بــا  زنــگ وقــف در یکــی از مــدارس 
امــام  و  اســتان  در  ولی فقیــه  نماینــده  علمــا  آیــت الله 
جمعــه کرمانشــاه، نشســت خبــری بــا اصحــاب رســانه، 
از  سرکشــی  و  دیــدار  وقــف،  یــاوران  همایــش  برگــزاری 
واقفیــن و خیریــن، غباروبــی مــزار شــهدا، ارائــه خدمات 
پزشــکی رایــگان در بقــاع متبرکه، حضــور در نمــاز جمعه 
و برپایــی ایســتگاه های »همــه واقــف باشــیم«، برگــزاری 
نشســت های صنفــی و ترویــج فرهنــگ وقــف، تکریــم 
واقفین و خیرین و همایــش یاوران وقف را در دســتور کار 

داریم که در حال اجرا می باشد.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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استاندار فارس: 

ح نهضت ملی مسکن را  شهرداری ها اجرای طر
تسهیل کنند

-چراغی   اســتاندار فــارس بــا اشــاره بــه اهمیــت تســریع اجــرای   شــیراز
طرح نهضت ملی مســکن، گفت: شــوراها و شــهرداری های استان فارس 
با کاهش هزینه هــای صدور پروانه ی ســاخت، روند اجــرای طرح نهضت 

ملی مسکن در استان را تسهیل کنند. 
محمد هادی ایمانیه در جمع تعدادی از شــهرداران و روســای شوراهای 
، گفت: شوراها و شهرداری های استان  اسامی شهرهای استان در شیراز
فارس بــا کاهــش هزینه هــای صــدور پروانــه ســاخت، رونــد اجــرای طرح 

نهضت ملی مسکن در استان را تسهیل کنند.
وی تصریــح کرد: بخــش عمده درآمــد شــهرداری ها متکی بــه درآمدهای 
حاصل از صدور مجوز و پروانه ساخت وســاز اســت و هرچه ایــن کار رونق 
بیشــتری داشــته باشــد قطعــا درآمد بیشــتری هــم نصیــب شــهرداری ها 
گر با ســختگیری و مطالبه  خواهد شــد. ایمانیه ادامــه داد: شــهرداری ها ا
رقم هــای ســنگین مانــع از ساخت وســاز شــوند هیــچ درآمــدی نخواهند 
گر شرایط را به گونه ای تســهیل و فراهم کنند که عده بیشتری  داشت اما ا
از مــردم ترغیب به ساخت وســاز شــوند درآمد شــهرداری ها نیــز به همان 

نسبت افزایش خواهد یافت.
نماینــده عالــی دولت در فــارس گفت: در برخی شــهرهای اســتان شــاهد 
هســتیم که طــرح نهضت مســکن به ســرعت در حال پیشــرفت اســت اما 
در برخــی شــهرها هــم متقاضیــان و شــهروندان همچنــان گرفتــار شــورا و 
شهرداری هســتند. ایمانیه، با اشــاره به هدررفت ۴۰ درصد آب آشامیدنی 
به دلیل فرســودگی لوله ها و شــبکه انتقــال آب، افزود: این در حالی اســت 
کــه مــا ۲۰ درصــد بــا مشــکل کمبــود آب مواجــه هســتیم و بــا حــل مشــکل 

فرسودگی شبکه انتقال آب، مشکل کمبود آب نیز حل خواهد شد.
 وی ادامه داد: شــرکت آبفا از شــوراها یک تقاضا دارد و آن این که با افزایش 
تعرفــه آب بهاء موافقــت کننــد و درآمدی کــه از محل ایــن افزایش حاصل 
می شــود نیز تحت نظارت شــورا، شــهرداری و شــرکت آبفا صرف بازســازی 

شبکه های آب و فاضاب همان شهر خواهد شد.

 تعامل مستمر مسئولین محلی عاملی مهم 
در توسعه خدمات درمانی تامین اجتماعی است

گرگان-مهنازمحمدزمانــی   دکتر زینلی مدیر درمان اســتان در دیدار با 
مهندس یزدی شهردار و پسرکلو رئیس شورای اسامی مینودشت ضمن 
کید بر اهمیت تعامــل و همکاری مســئولان محلی در خصــوص اجرای  تا
طرحهــای توســعه ای مدیریت درمــان گفت : بــا عنایــت به اینکــه رویکرد 
ســازمان تامین اجتماعی توســعه خدمات درمانی به ویــژه در مناطق کم 
برخوردار اســت تعامل مســتمر و موثر مســئولین محلــی مهمترین عامل 
در تقویت و ترویــج این رویکرد تلقی می شــود و این عامل مــی تواند نقش 
تعییــن کننده ای در تســریع و به ثمر رســیدن پــروژه های عمرانی داشــته 

باشد.
در این نشست که نماینده شرکت خانه ســازی سازمان نیز حضور داشت 
مقرر شــد زمین خریداری شــده جهت احداث درمانگاه تامین اجتماعی 
توســط شــهرداری مورد بررســی دقیق قرار گرفته و با کمتریــن هزینه برای 

سازمان به سمت صدور پروانه و آغاز ساخت آن حرکت نماییم.
گفتنی است این درمانگاه در هفته دولت ســالجاری با حضور مدیرعامل 

محترم سازمان مسئولان استانی و شهرستانی کلنگ زنی شد.

 حمایت همه جانبه استانداری 
از تأسیس خانه احزاب استان اصفهان

اصفهان-مریــم مومنــی   مدیــرکل سیاســی، انتخابــات و تقســیمات 
کشــوری اســتانداری اصفهان گفــت: اســتانداری اصفهــان آمادگــی خود 
را بــرای حمایــت همــه جانبــه از تأســیس خانه احــزاب اســتان بــه عنوان 
محل تضارب افکار و آرای نخبگان سیاســی اعام کــرده و انتظار می رود با 
مشارکت احزاب و تشــکل های سیاســی از طیف های سیاسی مختلف به 

زودی شاهد افتتاح خانه احزاب در استان باشیم. 
 مهــدی ســلیمانی در جلســه تشــریح فرآینــد تأســیس دفتــر نمایندگــی 
خانه احــزاب ایــران در اســتان اصفهان اظهــار کــرد: مطابق با مــاده چهار 
آیین نامه نحوه تشــکیل دفتر نمایندگی خانه احزاب ایران در اســتان ها، 
هیئت اجرایــی انتخابات پــس از هماهنگی با ناظر معرفی شــده از ســوی 
شــورای مرکزی خانه احــزاب، انتخابات شــورای مرکزی احزاب در اســتان 

اصفهان را برگزار خواهد کرد.
مدیــرکل سیاســی، انتخابات و تقســیمات کشــوری اســتانداری اصفهان 
افــزود: اســتانداری اصفهــان آمادگی خــود را بــرای حمایت همــه جانبه از 
تأسیس خانه احزاب اســتان به عنوان محل تضارب افکار و آرای نخبگان 
سیاســی اعــام کــرده و انتظــار می رود بــا مشــارکت احــزاب و تشــکل های 
سیاســی از طیف هــای سیاســی مختلــف بــه زودی شــاهد افتتــاح خانــه 
احزاب در استان باشــیم. وی خبر داد: در این جلســه پس از تشریح مفاد 
آیین نامه نحوه تشــکیل دفتر نمایندگی خانه احزاب ایران در اســتان ها، 
با رأی نمایندگان احزاب و تشــکل های سیاسی اســتان آقایان امیر احمد 
کسیون اصاح طلبان، رسول سقایی به عنوان  زندآور بعنوان نماینده فرا
کســیون اصولگرایــان و مهــران رحمانــی بــه عنــوان نماینــده  نماینــده فرا
کسیون مســتقلین در هیئت اجرایی برگزاری انتخابات شورای مرکزی  فرا

خانه احزاب استان اصفهان انتخاب شدند.
مدیــرکل سیاســی، انتخابات و تقســیمات کشــوری اســتانداری اصفهان 
گفــت: مقدمــات تأســیس خانه احــزاب اســتان با تعییــن اعضــای هیئت 

اجرایی برگزاری انتخابات شورای مرکزی، فراهم شده است.

به همت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان صورت گرفت؛

ع برای کودکان بستری   اجرای برنامه های متنو
در بیمارستان گلستان

اهــواز -محمــد مجــدم   بــه همــت اداره کل فرهنــگ و ارشــاد اســامی 
خوزســتان برنامه هــای متنوعی به مناســبت هفتــه کودک بــرای کودکان 

بستری در بیمارستان گلستان اهواز اجرا شد.
 مجید منــادی در بازدید از بخــش کودکان بیمارســتان گلســتان اهواز به 
مناسبت هفته کودک انجام شــد اظهار کرد: صمیمی تربن چشم اندازی 
که هریــک از مــا بزرگســالان آرزو می کنیــم یک بــار دیگــر آن را تجربــه کنیم، 

ک و پر نشاط کودکان است. دنیای پا
کرم ) ص( فرمــوده اند خانه ای که کودک در آن نباشــد  وی افــزود: پیامبر ا
برکت ندارد. مدیر کل فرهنگ و ارشــاد اسامی خوزســتان بیان کرد: اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسامی استان با هدف گرامیداشت روز و هفته کودک 
و همچنین ایجاد نشاط در بین کودکان اســتان برنامه های متنوعی را در 
حــال برگــزاری دارد کــه از آن جمله می تــوان به بازدیــد از کودکان بســتری 
در بیمارســتان گلســتان اهــواز کــه بــا عنــوان »کــودک، ســامت، رشــد« 
برگزار شــد اشــاره کرد. منــادی ادامــه داد: طرح یک کتــاب و یــک نهال در 
، ماشیه ،و روســتای علوه، کاروان مهر  مدارس کم برخوردار مناطق اهواز
اجرای نمایش عروســکی، محفل کودک و اشــعار حافظ ، تور کتاب گردی 
، نمایشــگاه مجــازی آثــار نقاشــی کــودکان و نوجوانــان بیمــار و رونمایــی 
از فراخــوان بازیهــای بومی و محلــی از دیگر برنامه هایی اســت کــه در این 

هفته برگزار می شود.

 قزوین-مریــم نقــدی    نماینده قزوین، البــرز و آبیک در مجلس شــورای 
اســامی گفت: پیگیری مشــکات تولیدکنندگان و ســرمایه گــذاران عرصه 
های صنعت، کشاورزی و گردشــگری را رســالت خود می دانیم و در این راه 

جدی هستیم تا اشتغال و تولید و خدمت رسانی در کشور شتاب گیرد.   
این مجموعــه بیش از ســه هکتــار وســعت دارد و دارای چندین رســتوران 
ســنتی و مــدرن، یــک اســتخر بیــن المللــی، ســالنهای ورزشــی بولینــگ، 
بیلیارد، فوتبال دســتی، بدنســازی، ماســاژ درمانی، آب درمانی، فروشگاه 
و بخش های مختلف خدماتی و رفاهی اســت که زمینه اشــتغال ۱۵۵ نفر را 

فراهم کرده است. 
هتل مجموعــه فرهنگــی، گردشــگری و ورزشــی تالار شــهر قزوین بــه دلیل 
تامین نشــدن اعتبار بانکی چندین ســال اســت که نیمه تمام مانده که در 
بازدید نماینده قزوین اعام شد برای تسهیل در این کار اقدام لازم صورت 

گیرد. 
لطــف الله ســیاهکلی نماینــده قزویــن، البــرز و آبیــک در مجلــس شــورای 
اســامی بــرای پیگیــری مشــکات ســرمایه گــذاران بخــش گردشــگری و 
اشــتغال و تولید از مجتمع تفریحی، رفاهی، ورزشــی، گردشــگری تالار شهر 

قزوین بازدید کرد. 
لطــف الله ســیاهکلی نماینــده قزویــن در مجلس شــورای اســامی در این 
بازدیــد ضمن ابــراز خرســندی از ایجاد مجموعــه های رفاهی، گردشــگری 
زیبــا و مــدرن در اســتان قزویــن اظهارداشــت: اســتان قزویــن بــا داشــتن 
بیشــترین آثــار تاریخــی ثبــت شــده در فهرســت آثــار ملــی از ظرفیــت های 

بی نظیــری برخــوردار اســت و یکی از مناطق گردشــگری کشــور محســوب 
می شــود.  عضــو کمیســیون صنایع مجلس شــورای اســامی تصریــح کرد: 
متاســفانه فرآیندهای اداری و بوروکراســی در کشــور که حاصــل دهه های 
گذشته است نتوانســته جوابگوی نیازهای تولید باشد و علیرغم اقدامات 

موثر اناجم شده هنوز تولیدکننده و سرمایه گذار با چالش مواجه است. 
سیاهکلی گفت: تا زمانی که نتوانیم سرمایه گذار داخلی را راضی نگهداریم 
و مشــکاتش را حل کنیم قادر نخواهیم بود بســتر مناســبی برای ســرمایه 
گــذار خارجی مهیــا کنیم لــذا در مجلــس قانــون تســهیل در کســب و کارها 
شــتاب گرفت و بانکهــا ملزم شــده اند فرآینــد تســهیات را تســهیل کنند تا 

بخشی از چالش ها برطرف شود.
نماینــده قزویــن، البــرز و آبیــک در مجلــس شــورای اســامی یادآورشــد: 

کنون  مجلــس در حمایــت از تولیــد جــدی اســت و کارهــای خوبــی هــم تا
صورت گرفته و همچنان روند تسهیل گری ادامه دارد تا به تولید و اشتغال 
و اقتصــاد کمک شــود.  ســیاهکلی اضافه کــرد: خوشــبختانه مجتمــع تالار 
شــهر قزوین با ایجاد یک مجموعه کامل اعم از رستوران، امکانات ورزشی، 
هتلینــگ و خدمات رفاهی توانســته مــورد توجه مــردم قرار گیــرد و تکمیل 
هتل این مجتمع می توانــد ظرفیت های گردشــگری را تقویت کند و حتما 
پیگیــری می کنیــم تا تســهیاتی کــه در اســتان بــه تصویــب رســیده و با آن 

موافقت شده از منابع ملی به متقاضی پرداخت شود. 
وی افــزود: وزیــر میــراث فرهنگــی بــا نــگاه فرهنگــی و رویکــرد خوبــی کــه 
در عرصــه گردشــگری دارد مــی توانــد گــره گشــای ایــن مشــکل باشــد و بــا 
هماهنگی انجــام شــده در هفته آینده قرار اســت در نشســتی بــا مهندس 
ضرغامی وزیــر محترم میراث فرهنگــی و جناب آقای حاجــی تولیدکننده و 
ســرمایه گذار این مجموعه تــاش می کنیم وام درخواســتی بــرای تکمیل 
هتل نیمه تمام تالار شــهر تامین شــود تا شــاهد بهــره برداری کامــل از این 

مجموعه گردشگری، ورزشی، تفریحی و رفاهی باشیم. 
ســیاهکلی اظهارداشــت: بایــد قــدردان همــه کســانی باشــیم کــه ثــروت 
و ســرمایه های ارزشــمند خــود را وارد تولیــد کرده انــد و با منابــع مالی خود 
بیابانها را با احداث واحدهای صنعتی، تولیدی، کشاورزی و مجتمع های 
رفاهی و گردشــگری به آبادی تبدیل کرده و موجب اشــتغال شــده اند و ما 
هم در تسهیل گری و وضع قوانین کارآمد و حمایت از تولید جدی هستیم 

و امیدواریم چالش های این عرصه را برطرف کنیم. 

وین قز

 : لار شهر  نماینده قزوین در مجلس  در حاشیه بازدید از مجتمع گردشگری تا

پیگیری مشکلات تولیدکنندگان و سرمایه گذاران را رسالت خود می دانیم 

کردستان خوزستان
در شرکت نفت و گاز اروندان برگزار شد؛

سازمانی  تعالی  جایزه  نخستین  ارزیابی  اختتامیه   نشست 
شرکت ملی نفت ایران 

اهواز - معصومه مجدم    پس از ســه روز ارزیابی 
در   )EFQM(ســازمانی تعالــی  الگــوی  ممیــزان 
شــرکت نفت و گاز اروندان، جلســه اختتامیه این 
ارزیابــی ها بــا حضــور مدیرعامــل و مدیران ارشــد 

این شرکت برگزار شد.
اهــوازی  عــذاری  عبــدالله  نشســت  ایــن  در 
مدیرعامــل این شــرکت ضمن تشــکر از پشــتکار و 
جدیت ارزیابین، اظهار داشــت: پــس از موفقیت 
شــرکت نفــت و گاز ارونــدان در اســتقرار سیســتم 
مدیریــت یکپارچــه)IMS( در خرداد ماه امســال، 
بنا بــر دســتور مدیرعامل شــرکت ملی نفــت ایران 
در خصوص پیاده ســازی مدل تعالی سازمانی در 
سطح شرکت ملی نفت ایران و شرکت های تابعه، 
ایــن مهــم در دســتور کار این شــرکت قــرار گرفت و 
امید اســت با این فرآیندهای ارزیابی نقاط ضعف 
شناســایی و در نیــل بــه ســازمانی ممتــاز موفق تر 

عمل کنیم.
قاســم مهــدی زاده رئیــس بهبــود سیســتم هــا و 
روش هــا شــرکت نفــت و گاز ارونــدان در خصوص 
داشــت:  بیــان  ســازمانی  تعالــی  جایــزه  کســب 
بــرای نخســتین بــار در ســطح شــرکت ملــی نفــت 

ســازمانی  تعالــی  الگــوی  پیاده ســازی  ایــران 
کــه هــدف از آن  EFQM۲۰۲۰ دنبــال مــی شــود 
تغییــر  مدیریــت  ســازمانی،  کمیــت  حا تقویــت 
توانمندی هــا  اندازه گیــری  و  عملکــرد  بهبــود  و 
تمامــی  در  ســازمان  بهبــود  زمینه هــای   و 

فعالیت ها است.
در ادامــه ایــن نشســت الزامــات دبیرخانــه ایــن 
جایــزه، نقــاط ضعــف و قــوت شناســایی شــده، 
فرآیندهــای ارزیابی و تعیین ســطح تعالی و نتایج 
نظرســنجی هــا توســط ارزیابــان تشــریح و مــورد 

گفتگو قرار گرفت.

 مدیرکل بهزیستی استان:

۱۰۰ محله کم برخوردار در کردستان  ح ملی توسعه   طر
می شود اجرا 

ســنندج-فاطمه ملایــی    مدیــرکل بهزیســتی 
اســتان کردســتان از اجــرای طــرح ملــی توســعه ۱۰۰ 
محله کم برخوردار کشور در استان خبر داد و گفت: 
ایــن طــرح در شــش محلــه اســتان کردســتان اجــرا 

می شود.
حســین رســولی، در جلســه برنامه ریزی بــرای طرح 
ملــی ۱۰۰ محله کــم برخوردار کشــور در کردســتان، با 
اشــاره به اجرای این طرح ملی اظهار کرد: این طرح 
در شــش محله کم برخوردار اســتان کردستان برگزار 

می شود.
طــــــــــــرح  ایــن  اجــرای  مـــــــحات  افــزود:  وی 
سرشــیو  ســنندج،  در  فرجــه  و  نایســـــــــــر  شــامل 
دهــــــــگان  کوماســــــــــــــی  گلچــــــــــید،   مریــوان، 

و بلبان آباد است.
کــرد:  کردســتان بیــان  مدیــرکل بهزیســتی اســتان 
بــر این اســاس یــک نشســت در بهزیســتی بــا حضور 
بانک هــا،  برخــی  خیریــه،  مؤسســات  مســئولان 
و  دولتــی  بخش هــای  و  ذیربــط  دســتگاه های 

غیردولتی برگزار خواهد شد.
وی ادامه داد: اعام آمادگی خوب گروه های شرکت 
کننده بــرای کمک بــه ارائــه خدمــات در محات کم 

برخــوردار انجــام گرفتــه و برخــی بنیادهــای خیریــه 
کارهای متعــدد و متنوعــی همچون تعمیر اساســی 
مسکن مددجویان، اشــتغال خانگی و ... را بر عهده 

گرفته اند.
طــرح  ایــن  محله محــوری  بــر  کیــد  تأ بــا  رســولی 
خاطرنشــان کــرد: در ایــن طــرح گفت وگــو و درد دل 
صمیمانه بــا مددجویــان و معلولان انجام می شــود 
تا بداننــد کــه مســئولان در کنــار آنهــا هســتند و این 
روشــی اســت که هم در آموزه هــای مذهبی مــا بر آن 
کید شــده و هــم پروتــکل مــدون شــده و علمی در  تأ

مدیریت نوین جهانی است.

لرستان

خرم آباد-فرزانــه هداوند    معاون فرهنگی، مطبوعات و رســانه اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســامی لرســتان از برگزاری 
اختتامیه دهمین جشنواره مطبوعات و رسانه های استان در دهه اول آبان ماه امسال خبر داد.

اعظم روانشاد از برگزاری اختتامیه دهمین جشنواره مطبوعات و رسانه های استان در دهه اول آبان ماه خبر داد.
وی با اشاره به ارسال ۲۴۰ اثر به دبیرخانه جشنواره، اظهار کرد: از مجموع ۲۴۰ اثر ارســالی به این جشنواره ۶ اثر در قالب 
، ۶۶ گــزارش، ۱۱ گــزارش تصویــری و عکــس، ۱۹ مصاحبه، ۶۵ یادداشــت و ســرمقاله و ۳۸ تیتــر به ایــن دبیرخانه این  خبر

جشنواره ارسال شده است.

، ۱۵ طراحــی و صفحه آرایی و ۲ کلیپ نیز به دبیرخانه این جشــنواره ارســال  روانشــاد تصریح کرد: ۱۸ اثر طنــز و کاریکاتور
شده اســت. معاون فرهنگی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسامی لرســتان با اشــاره به اینکه ارزیابی اولیه آثار دریافتی انجام 
شــده، خاطرنشــان کرد: ۲۰۵ اثــر به مرحلــه داوری رســیده  کــه توســط داوران مطرح کشــوری، مــورد ارزیابی نهایــی قرار 
می گیرند. گفتنی اســت نهمین جشــنواره مطبوعات و رســانه های لرســتان ســال ۱۳۹۹ برگزار شــده که بــا پیگیری های 
صورت گرفتــه توســط اداره کل فرهنگ و ارشــاد لرســتان و معاونت فرهنگی این دســتگاه، آبــان ماه امســال نیز دهمین 

دوره این جشنواره برگزار می شود.

معاون اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان:

اختتامیه دهمین جشنواره مطبوعات لرستان دهه اول آبان ماه برگزار می شود

چهار شنبه      19 مهر 1۴02    شماره 1۴28



خطری جدی در کمین اقتصاد ایران 
امیر موســی کاظمی  در ادبیات اقتصادی عموما از سرمایه گذاری با 
عنوان موتور رشــد یاد می شود. بر اساس تقســیم بندی رایج در متون 
اقتصادی، ســرمایه گذاری برابر با مجموع ارزش تشکیل سرمایه ثابت 

در ماشین آلات و تغییرات موجودی انبار است.
اگر سرمایه گذاری یک کشور در زیرساخت ها به شکل مناسبی صورت 
گرفته باشد، فرصت برای رونق اقتصاد و رشد تولیدات فراهم می شود و 

در نهایت به شکل رشد اقتصادی ظهور پیدا می کند.
داده های مربوط به حســاب های ملی که از بانک مرکزی منتشر شده 
است نشان می دهد در یک دهه گذشته میزان تشــکیل سرمایه ثابت 
ناخالص در ماشین آلات تقریبا به نصف رســیده و کالا های موجود در 

انبار بیش از سه برابر رشد کرده است.
در ادبیات کینــزی عموما زمانی که مصرف کننــدگان تقاضایی کمتر 
از میزان پیشــبینی تولیدکننده داشــته باشــند، مازاد کالای تولید 
شــده به موجودی انبار اضافه می شــود. به همین ترتیــب میزان کل 
ســرمایه گذاری طی این سال ها کاهش یافته و ســهم این بخش از کل 
تولید ناخالص ملی نیز از حدود ۳۶ درصد در ابتدای دهه ۹۰ به کمتر از 

۳۳ درصد در سال گذشته رسیده است.
در مقابل مشاهده می شــود که طی ســال ها ۱۳۹۰ تا ۱4۰۱ مصرف 
بخش خصوصی رو به افزایش بوده و سهم مصرف خصوصی از کل تولید 
ناخالص ملی از حدود 4۶ درصد در سال ۹۱ به ۵۳ درصد در سال ۱4۰۲ 

افزایش پیدا کرده است.
برخی از نظریات اقتصادی عنــوان می کنند زمانیکــه انتظار افزایش 
قیمت در آینده وجود داشــته باشــد، انگیزه برای مصــرف زمان حال 
افزایش می یابد و حتی اســتفاده از درآمد های آینده )استقراض برای 
مصرف( جذاب تر می شود. موضوعی که می تواند توجیه جدی در رشد 
مصرف ســال های اخیر هم زمان با رشــد بالای تورم کالا ها و خدمات 
مصرفی قلمداد شــود.روش دوم برای تخمین ارزش تولیدات ناخالص 
در داخل یک کشور، اســتفاده از تمامی درآمد هایی است که به خانوار 
پرداخت می شود. بر این اســاس درآمد خانوار در سطح اقتصاد یا صرف 
مصرف می شــود، یا با آن مالیات پرداخت می شود و یا انباشت شده و به 

پس انداز آن ها اضافه می شود.
آمار های رسمی از پس انداز ناخالص ملی در ســال های قبل از ۱۳۹7 
با ســال پایه مورد بررســی این گزارش )۱۳۹۵( کمی دور از دسترس 
قرار دارد و به همین دلیل ۵ ســال منتهی بــه ۱4۰۱ مورد ارزیابی قرار 
گرفته است.به طور کلی شــرط لازم برای شکل گیری سرمایه گذاری، 
وجود پس انداز اســت. به این معنا کــه هرچقدر میــزان پس انداز در 
یک جامعه بیشــتر باشد، پتانسیل برای ســرمایه گذاری و ایجاد شدن 

زیرساخت های رشد نیز بیشتر فراهم می شود.
این در حالی اســت که داده های بانک مرکزی با ســال پایه ۱۳۹۵ در 
این خصوص نشــان می دهند علی رغم اینکــه ارزش حقیقی پس انداز 
ناخالص در طول ۵ ســال اخیر افزایش یافته، اما میزان تشکیل سرمایه 

ثابت واقعی تقریبا ثابت مانده است.
طبق این آمــار، به طور متوســط پس انداز ناخالص داخلی در کشــور 
رشــدی ۲.۰۶ درصدی داشــته اســت. این رقم بــه قیمت های ثابت 
ســال پایه ۱۳۹۵ از 4۶۱ هزار میلیارد تومان در ســال ۱۳۹7 به ۵۰۱ 
هزار میلیارد تومان در ســال گذشته رسیده اســت. این در حالی است 
که رشد متوسط ســالانه تشکیل ســرمایه ثابت ناخالص در این مدت 
معادل با تنها ۰.7 درصد به دســت می آید.زمانی پس انــداز می تواند 
به ســرمایه گذاری تبدیل شــود که سیســتم اقتصــادی در جامعه 
به ســرمایه گذاری پاداش دهد. برای مثال اگر در یــک جامعه به جای 
سوق دهی افراد به سمت ســرمایه گذاری، آن ها را به سمت رانت جویی 
سوق دهند، تشــکیل ســرمایه صورت نمی گیرد یا میزان آن کاهش 

می یابد.
بــرای مثــال در حــال حاضــر، یــک ســرمایه گذار بــرای اینکه از 
سرمایه گذاری خود ســود کسب کند باید چندین ســال تلاش کند و 
ارزش افزوده ایجاد کند تا پس از مدتی مثلا ۳۰ درصد در سال بتواند از 
فعالیت خود سود کسب کند. درشرایطی که با فعالیت های رانت جویانه 
امکان کسب ســود پنجاه درصد در جامعه وجود داشــته باشد، لزوما 
نمی توان انتظار داشــت که ســرمایه گذاری برای افــراد جذاب تر از 
رانت جویی باشد.شــاید این سوال مطرح شــود که اگر سرمایه گذاری 
روند کاهشی داشته اســت، چگونه در همین دهه اخیر ایران توانسته 
در برخی سال ها رشد های بالایی را تجربه کند؟ این اتفاق حتی در بهار 

سال جاری نیز رخ داده است.
با بررسی روند رشد تولید ناخالص داخلی مشــاهده می شود هر زمان 
که فروش نفت کشور افزایش یافته اســت، در آن دوره رشد های بالایی 
رقم خورده و این درحالی ســت که پس از فروکــش کردن درآمد های 
نفتی، دوباره اقتصاد به روند گذشــته خود بازگشته و مجددا رشد های 
ناچیزی را تجربه می کند.مقایســه روند رشــد درآمد هــای حاصل از 
استخراج نفت وگاز و پالایشگاه با تولید ناخالص داخلی به قیمت حاکی 
از رابطه مستقیم و قوی رشــد این دو بخش با یکدیگر هستند. بر اساس 
محاسبات آماری رشد این دو بخش باهم بیش از ۸۰ درصد همبستگی 

در سال های ۱۳۹۱ تا ۱4۰۱ داشته اند.
برای مثال در ســال ۱۳۹۵ که رشــد اقتصادی جهش یافتــه و به ۸.۸ 
درصد رســیده، در همان سال بخش اســتخراج نفت وگاز رشد بیش از 
۵4 درصدی پیدا کرده اســت. نمونه دیگر آن دوباره در سال ۹۶ و ۹7 و 
۹۸ تکرار شده و دقیقا پس از افت شدید ارزش افزوده بخش نفتی، روند 

رشد کل اقتصاد نیز افت شدیدی را تجربه کرده است.
به طور کلی زمانیکه زیرســاخت رشــد یا همان میزان ســرمایه های 
فیزیکی، انســانی یا دانشی در کشور به شکل مناســبی وجود ندارد، با 
وارد شدن یک شــوک خارجی مانند افزایش درآمد های نفتی، اقتصاد 
می تواند موقتاً رشد کند، اما این رشــد تا زمانی ادامه دار خواهد بود که 
درآمد های نفتــی همچنان پای برجا باشــند. از همیــن رو درصورت 
کاهش یافتن درآمد های نفتی به دلیل اینکه زیرســاخت مناسب برای 

رشد و افزایش تولیدات کشور وجود ندارد، رشد فروکش خواهد کرد.

جزئیات ساخت مسکن ۲۵ متری در تهران
مدیر عامل اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران از ساخت ۲۰ هزار واحد 
مســکونی ۲۵ متری در منطقه ۱۹ خبر داد و گفت: در محدوده خلازیر 

این واحدها ساخته خواهد شد.
حدود ۳ هفته پس از تکذیب طرح مسکن ۲۵ متری از سوی مسئولان 
وزارت راه و شهرسازی، خشایار باقرپور، مدیر عامل اتحادیه تعاونی های 

عمرانی تهران نشست خبری برگزار کرد.
وی در این نشســت با بیان اینکه ما تمام تکذیبه های دولت در خصوص 
مســکن ۲۵ متری را تایید می کنیم، گفت: این طــرح هیچ ارتباطی با 
طرح های مسکن ســازی دولت ندارد و نه از زمین دولتی و نه وام بانکی 

استفاده نمی کنیم.
مدیر عامل اتحادیــه تعاونی های عمرانــی تهران با بیــان اینکه برای 
عملیاتی شدن مسکن اقتصادی دو و نیم سال کار مطالعاتی انجام شده 
افزود: در رابطه با این طــرح با دولت تعامل داریم و هیــچ تقابلی با آنها 
نخواهیم داشت. آمده ایم که بخشــی از نیاز زوج های جوان در ابتدای 
تشــکیل زندگی را تامین کنیم.ساخت یک متر مســکن چقدر هزینه 
دارد؟باقرپور با بیــان اینکه ۳۰ تا 4۰ هزار واحد مســکن ۲۵ متری در 
استان های تهران و البرز ساخته خواهد شــد، اضافه کرد: این واحدها 
در زمین ها محدوده غرب و جنوب تهران و همچنین غرب شــهر کرج 

ساخته خواهد شد.

وزیر نیرو خبر داد
ح عظیم آبرسانی به شهر  بهره برداری از طر

شیراز با سفر رئیس جمهور به استان فارس
 وزیر نیرو از افتتاح رسمی ۳۵ پروژه آب و برق با سرمایه گذاری بیش از 
۱۰ هزار میلیارد تومان در ســفر این هفته رئیس جمهور و هیئت دولت 
به استان فارس خبر داد و گفت: افتتاح سامانه آبرسانی به شهر شیراز از 

سد درودزن از جمله مهم ترین این طرح ها است.
علی اکبر محرابیان، درباره افتتــاح پروژه ها و طرح های مهم صنعت آب 
و برق در استان فارس همزمان با دومین ســفر استانی رئیس جمهور، 
اظهار کرد: طرح آبرسانی به شهر شیراز از جمله پروژه های مهمی است 

که در این سفر به بهره برداری می رسد.
وی ادامه داد: این سامانه به منظور افزایش تأمین آب شرب شهر شیراز 
با ظرفیت ۹۰ میلیون مترمکعب در سال، برای جمعیت ۲ میلیون نفری 

شیراز و از منابع سطحی دریاچه سد درودزن اجرایی شده است.
وزیر نیرو با بیان اینکه برای احداث این پــروژه 7۸ کیلومتر حفاری در 
مسیر کوهستانی صعب العبور انجام شده اســت، خاطرنشان کرد: این 
پروژه شامل، ســاخت خط لوله، تأسیسات ایستگاه پمپاژ، تصفیه خانه، 

تونل و مخازن ذخیره است.
محرابیان گفت: تامین آب شــرب پایدار بیــش از 4۰ درصد جمعیت 
کلان شهر شــیراز، کاهش وابســتگی به منابع آب زیرزمینی از جمله 

دستاوردهای بهره برداری این طرح است.
وی آبرسانی به شــهرهای ارسنجان و ۱۰ روســتای انتهای مسیر را از 
دیگر پروژه ها عنوان کرد که با حضور رئیس جمهور به صورت رســمی 
افتتاح و بــه مرحله بهره برداری می رســد، میــزان آب تخصیص داده 
شــده از پروژه واقع در محدوده طرح ۲۲۰ لیتر در ثانیه برای ۶7 هزار و 
۸7۰ نفر است.وزیر نیرو با بیان اینکه پروژه آبرسانی قیر در سفر رئیس 
جمهور به اســتان فارس افتتاح و به بهره برداری می رسد، گفت: هدف 
پروژه تامین آب شرب ســالم و پایدار شهر قیر در افق سال ۱4۱۵ از سد 

سلمان فارسی تعیین شده است.

افتتاح سامانه آبرسانی به شرق شیراز
محرابیان همچنین از افتتاح ســامانه آبرســانی شرق شــیراز در این 
ســفر اســتانی این هفته رئیس جمهوری خبر داد و گفــت: مجموع 
اعتبار هزینه شــده این پروژه بالغ بــر ۱4۰۰ میلیارد ریال اســت و با 
افتتاح و بهره برداری از این ســامانه، علاوه بر تکمیل بخشــی از طرح 
رینگ مخازن شهر شــیراز، ذخیره و انتقال آب به ۲۵ هزار خانوار میسر 

می شود.
وی خاطرنشان کرد: هشت طرح بزرگ آب و فاضلاب با اعتباری بالغ بر 
۱۳ هزار و ۶4۰ میلیارد ریال آماده بهره برداری است و با بهره برداری از 
این طرح ها جمعیتی بالغ بر ۳۰۱ هزار نفر در پنج شــهر و ۳4 روستا در 

هشت شهرستان استان فارس از مزایای آن منتفع می شوند.

افتتاح طرح و پروژه های صنعت برق در استان فارس
وزیر نیرو از افتتــاح طرح و پروژه های صنعت برق در ســطح اســتان 
فارس همزمان با ســفر رئیس جمهور و هیئت دولــت خبر داد و گفت: 
با بهره مندی توان و دانش مهندســان و متخصصان داخلی، ۲۳ پروژه 
احداث پست برق و برق رسانی و اصلاح شبکه نیز در این سفر افتتاح و به 
بهره برداری می رسد. آیت الله رئیسی و اعضای هیئت دولت در دور دوم 
سفرهای استانی پنجشنبه ۲۰ مهرماه و در پایان هفته جاری به استان 

فارس سفر می کنند.

بهره بردار رســمی از خط دوم انتقال آب ســد درودزن به شیراز یکی از 
پروژه هایی است که در این ســفر به بهره برداری می رسد. این پروژه از 
سال ۱۳۹۰ آغاز شده بود و تکمیل آن از تاکیدهای رئیس جمهوری در 
سفر مهر ۱4۰۰ به شــیراز بود. خط دوم انتقال آب شرب از سد درودزن 
به شــیراز با 7۸ کیلومتر طول مســیر، 444۰ متر تونل انتقال، دارای 
ایســتگاه پمپاژ، تصفیه خانه با ظرفیت ۳۰۰۰ لیتر در ثانیه و سه مخزن 

۲۰ هزار متر مکعبی در مجموع ۶۰ هزار متر مکعب است.

راهکارهای مدیریت منابع آبی در کشور
و: استفاده از آب های نامتعارف   معاون وزیر نیر

در دستور کار است
به گفته معاون وزیر نیرو در امــور آب و آبفا با توجه به شــرایط آبی در 
کشور، استفاده از آب های غیرمتعارف در برنامه صنعت آب قرار گرفته 
و برای این موضوع اقداماتی انجام شده اســت؛ به  طوری  که طرح های 

متعددی در این زمینه در حال اجرا و بهره برداری قرار گرفته است.
محمد جوان بخت با بیان اینکه امروز و به مرور زمان، با رشــد اقتصاد و 
افزایش میزان مصرف آب در کنار افزایش میــزان تقاضای منابع آبی، 
سالانه شاهد مدیریت دسترسی به این منابع هستیم، اظهار کرد: بر این 
اساس اســتفاده از آب های غیرمتعارف از جمله بهره مندی از آب دریا 

جزو برنامه های وزارت نیرو است.
وی با بیان اینکه حدود 7۰ درصد جمعیت جهان در ســواحل مستقر 
هســتند، گفت: بر این اساس اســتفاده از آب دریا برای مصارف شرب، 
بهداشــتی و صنعتی در جهان به یکی از روش هــای تامین منابع آبی 
مرســوم اســت؛ امروز بســیاری از کشــورهای جهان از ایــن منابع 

بهره برداری قابل ملاحظه ای می کنند.
معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا با بیــان اینکه برای مقابله با تنش آبی 
۸۰۰ طرح کوچک و بزرگ در ۲۰۰ نقطه کشــور اجرایی شــده است، 
اظهار کرد: اکنون مدیریت آب در ســالیان گذشــته به ویژه در حوزه 
صیانت آبی خیلی کار آمد نبوده است و  در حال حاضر ما بدهکار منابع 
آبی هستیم و باید خود را مسئول بدانیم و در مسیر حفظ منابع آبی گام 
برداریم.جوان بخت با تاکید بر اینکه ســال گذشته برغم شرایط سخت 
منابع آبی، این شــرایط تا حدود زیادی به خوبی مدیریت شد، تصریح 
کرد: هر چند با توجه به افزایش مصــرف آب و منابع محدود آبی نیاز به 
تعمق و برنامه ریزی های جدی تر و جدیدتری برای مدیریت مصرف آب 
در بخش های مختلف وجود دارد. ایــن برنامه ریزی ها می تواند از حوزه 
قانونگذاری شــروع شــود تا به مرحله میانی و مدیریت الگوی مصرف 

برسد.
وی با بیان اینکه مصرف آب در کشــور شــباهتی به یک کشور کم آب 
ندارد و مثل کشــورهای پر آب با مقوله آب برخورد می کنیم، گفت: در 
سال جاری همچنان مشکلات آبی در برخی نقاط کشور وجود دارد که 

نیازمند  برنامه ریزی دقیق و اقدامات مناسب است.
به گفته معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا، ســال ۱4۰۱ ســالی بسیار 
ســخت و متفاوت در صنعت آب بود که توانستیم با موفقیت آن را پشت 
ســر بگذاریم و خدماتی ارائه کنیم که در این زمینــه می توان به طرح 
انتقال آب به شــهرهای همدان و ســنندج و نیز تکمیــل طرح عظیم 

آبرسانی غدیر خوزستان اشاره کرد.
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آمار انجمن سرمایه گذاری ایران نشان می دهد

افغانستانی ها رتبه اول سرمایه گذاری در ایران

خریدار   طبق آمــار انجمن ســرمایه گذاری 
ایران، در شش ماه اول سال جاری ۲ میلیارد دلار 
ســرمایه گذاری خارجی در کشور صورت گرفته 
که مهاجران افغانســتانی از لحاظ تعداد سرمایه 

گذاری در رده اول هستند.
 در هفته های اخیر، بحث ورود اتباع افغانســتانی 
به داخل ایران و پخش کلیپ هایی در این باره در 
فضای مجازی موجب شــد تا برخی رســانه ها به 
این مسئله واکنش نشان دهند و اعلام کنند ورود 
این حجــم از مهاجران افغانســتانی روی اقتصاد 
ایران و حتی معیشــت مردم تأثیــر گذار خواهد 
بود. رســانه های معاند نیز از خطرات ورود اتباع 
افغانســتان ســخن گفته و از انفعال دولت ایران 

انتقاد کردند.
بحث ورود قانونی یا غیرقانونی اتباع افغانســتانی 
به ایران موضوعی اســت که باید وزارت کشور آن 
را بررســی کند اما نکته اینجاست که حضور اتباع 
افغانســتانی در ایران فرصت هایــی را نیز برای 

اقتصاد ایران فراهم کرده است.
یکی از مهمترین فرصت هایی که افغانســتانی ها 
برای اقتصاد ایران فراهم کرده اند و رســانه ها به 
آن نپرداخته اند فرصت ســرمایه گذاری آنان در 

ایران است.
علی فکری، رئیس کل ســازمان سرمایه گذاری و 
کمک های اقتصادی و فنی ایران هفته گذشــته 
در مصاحبه با یکی از رســانه ها دربــاره آخرین 
آمار ســرمایه گذاری خارجی هــا در ایران گفت: 
»خوشــبختانه نســبت به سال گذشــته صدور 
مجوزهای جذب ســرمایه گذاری افزایش داشته 
است ولی نســبت به جذب ســرمایه گذاری در 
منطقه به ویژه حاشیه خلیج فارس و ترکیه عقب 
هستیم، هدف گذاری سرمایه گذاری خارجی ۳۰ 
تا 4۰ میلیارد دلار است اما میزانی که مجوز برای 
آن تا به امروز صادر شده است مبلغ ۳ تا 4 میلیارد 

دلار بوده است.«
به گفتــه فکری، در ۶ مــاه اول ســال ۲ میلیارد 
دلار ســرمایه گذاری خارجی انجام شده است و 
بیشترین کسانی که ســرمایه گذاری خارجی در 
ایران از لحاظ تعداد داشــته اند اتباع افغانستانی 

هستند.

نکته مثبت سرمایه گذاری افغانستانی ها 
چیست؟

همانطــور که گفته شــد اتبــاع افغانســتانی از 

لحاظ تعداد بالاترین ســرمایه گذاری را در ایران 
داشته اند و این سرمایه گذاری مبالغی بین ۳۰۰ 
هزار دلار تا ۵ میلیون دلار اســت، اگر مبنای دلار 
را ۵۰ هزار تومان محاســبه کنیم سرمایه گذاری 
افغانســتانی ها در ایــران بین ۹ میلیــارد تومان 
تا ۲۵۰ میلیــارد تومان بوده به طــوری که با این 
میزان پول می توان کارگاه ها و صنایع کوچک را با 

بازدهی بالا و هزینه کم راه اندازی کرد.
ارزآوری به صورت غیر قابل رصد از دستاوردهای 
سرمایه گذاری افغانستانی ها داخل ایران است و 
چون مبالغ کوچک با تعداد بالا هســتند می تواند 

مؤثر واقع شده و به کمک منابع ارزی ایران بیاید.
همانطور که گفته شد در ۶ ماه گذشته حجم کل 
ســرمایه گذاری خارجی در ایران ۲ میلیارد دلار 
بوده که با سیاست های تشــویقی می توان آن را 
به بیش از ۵ میلیارد دلار برســاند. ایران به دلیل 
شرایط اقتصادی بهتر نســبت به افغانستان برای 
مهاجران و تاجران افغانســتانی جذابیت داشته و 
می توان با افزایش جذابیت هــای رقابتی و فراهم 
کردن بازار فروش محصولات برای شــرکت های 
افغانســتانی موجود در ایران حجم این ســرمایه 
گذاری را به شــدت بالا برد و این توان وجود دارد 
که مهاجران و فعالان اقتصادی افغانستان بتوانند 
بیش از ۳ میلیارد دلار در ایران ســرمایه گذاری 

کنند.
نکته مثبت ســرمایه گذاری افغانستانی ها فاصله 
کوتاه از مجــوز تا اجرا اســت، اصطلاحی در علم 
اقتصاد مبنی بر اینکه پول ترسو است وجود دارد و 
عمدتاً سرمایه گذاران اروپایی و حتی کشورهای 
حاشــیه خلیج فارس و ترکیه طبق تأثیر رسانه ها 
از ســرمایه گذاری در ایران هراس دارند که باید 
با شفاف سازی رســانه ای و علمی در اینباره این 
هراس برطرف شــود. به همین علت فاصله مجوز 
تا اجرا برای ســرمایه گذاران عرب حاشیه خلیج 
فارس و سرمایه گذاران ترک و ســرمایه گذاران 
اروپایی وجود دارد. اما این فاصله درباره ســرمایه 
گذاران افغانســتانی وجــود ندارد زیــرا به علت 
حجم بالای مهاجران افغانســتانی در ایران، این 
مهاجران به دقت و جزئیات بازار ایران را شناخته 

و می توانند آن را تجزیه و تحلیل کنند.
نکته مهم دیگر که مهاجران افغانســتانی را برای 
ســرمایه گذاری در ایران ترغیــب می کند زبان 
فارسی بوده که بین دو کشور مشترک است و این 
مهم می تواند دسترســی بدون واســطه سرمایه 

گذاران افغانستانی را به دنبال داشته باشد.

جنس سرمایه گذاری چین و روسیه
 با افغانستان متفاوت است

بعد از افغانستان، کشور چین با پروژه های بزرگ 
به میزان ۶۰ تا 7۰ میلیون دلار ســرمایه گذاری 
کرده اســت و بعد از چیــن نیز کشــور عراق در 
سرمایه گذاری خارجی در ایران ورود کرده است، 
اما سال گذشته روسیه با سرمایه گذاری به میزان 
۲.7 میلیارد دلار در رتبه اول ســرمایه گذاری در 
ایران قرار گرفت و ســرمایه گذاران این کشور در 
طرح های نفتی در اســتان ایلام سرمایه گذاری 

کرده اند.
سرمایه گذاری چینی ها نیز در مراکز لجستیک، 
بــرای ترانزیــت و محصــولات معدنی اســت، 
همانگونه که گفته شــد ســرمایه گذاران کشور 
چین به ســرمایه گذاری با مبالغ بالا و سودهای 
بالاتر می اندیشــند و معمولاً سرمایه گذاری آنان 
مبالغی تا 7۰ میلیون دلار اســت، البته این حجم 
از سرمایه گذاری برای شرکتهای ایرانی خصوصی 
سنگین بوده و اگر تعداد سرمایه گذاران چینی نیز 
افزایش یابد می تواند دســتاوردهای خوبی برای 
کشور داشــته باشــد و از طرفی دیگر به نوسازی 
دســتگاه های صنعتی ایران در معادن و ترانزیت 

کمک شایانی کند.
طبق گفته معاون ســرمایه گذاری وزیر اقتصاد، 
»چینی ها از ابتدای دولت ســیزدهم تا کنون در 
۲۵ طرح ســرمایه گذاری کرده انــد که ۲۱ طرح 
صنعت، دو طرح معدن، یک طرح خدماتی و یک 

طرح کشاورزی بوده است.«
طبق بررســی ها ارزهای وارد شــده یا به صورت 
نقدی یا به صورت انتقال صرافی صورت می گیرد 
و می توانــد منابــع ارزی را بــدون موانعی مانند 
FATF داخل کشــور کند، علاوه بر ارز وارد شده 
در کشور، دانش و فناوری روز دنیا و دستگاه های 
مورد نیاز نیز به کشور وارد می شود، البته ترجیح 
سرمایه گذاران خارجی این است که با دستگاه ها 
و تکنولوژی موجود در ایــران فعالیت کنند و اگر 
آن تکنولوژی وجود نداشــته باشد، دستگاه مورد 
نیــاز را وارد کشــور می کنند. به ایــن ترتیب به 
دلیل سهولت واردات دســتگاه ها از کشورهایی 
مانند افغانستان ســرمایه گذاری افغانستانی هم 
می تواند ارزش افزوده برای کشــور ایران داشته 

باشد.

اکتشاف

میزان اکتشــافات انجام شــده 
در دولــت ســیزدهم بالــغ بــر 
۲.۶ میلیــارد بشــکه معــادل 
هیدروکربور مایــع بوده و طی دو 
ســال اخیر، چهار میدان نفتی و 
گازی هیــرکان، گنــاوه، تنگو و 

چشمه شور کشف شده است.
با روی کار آمدن دولت سیزدهم، 
توجه به توان داخلی در اکتشاف 
نفت و گاز مورد توجه قرار گرفت 
و نتیجه ایــن اطمینان پس از دو 
سال با کشف چهار میدان جدید 
نفتــی و گازی در کشــور خود را 

نشان می دهد.
این میدان ها شامل میدان گازی 
»چشمه شــور« در شمال شرق 
کشــور، میدان نفتی »هیرکان« 
در استان گلســتان و میدان های 
نفتــی »تنگــو« و »گنــاوه« در 
استان بوشهر است. نکته مهمی 
که در میــان خبر کشــف چهار 
میــدان نبایــد فراموش شــود، 
موفقیت ۱۰۰ درصدی ایران در 
فعالیت هــای حفــاری چاه های 
اکتشــافی نفت و گاز است تا آنجا 
که در دولت ســیزدهم هر چاهی 

کــه بعــد از مطالعات 
مختلف با هدف کشف 
نفت و گاز حفر شــده، 
به هیدروکربور رسیده 
است. در واقع مطالعات 
 ، ســی مین شنا ز
لرزه نــگاری و ... چنان 

با دقت انجام شــده کــه ضریب 
موفقیت اکتشــاف در این دولت 

۱۰۰ درصد بوده است.
از ســوی دیگــر، آمارها نشــان 
ضریــب  تحقــق  می دهــد 
بــه  توجــه  بــا  جایگزینــی 
اکتشــاف های جدید  ۸7 درصد 
در بخــش هیدروکربــور مایــع 
بوده، این موضوع به آن معناست 
که اگر ۱۰۰ بشــکه نفــت خام و 
میعانات گازی در کشــور تولید 
و به مصرف داخلــی و یا صادرات 
رسیده باشــد، ۸7 بشــکه آن با 
اکتشــاف های جدید جایگزین 
شــده اســت. با توجه بــه این 
موضوع، ایران همچنان می تواند 
امیدوار باشــد حتی بــا همین 
ضریــب بازیافت، تا ۱۰۰ ســال 
آینــده تولید کننده نفــت و گاز 

باشد.
عملیــات  همچنیــن 
لرزه نگاری ســه بعدی 
نیــز در مقایســه بــا 
گذشــته ۳۰۰ درصد 
نشــان  را  افزایــش 
می دهد که پشتوانه ای 
برای حفاری های موفق اکتشافی 
در آینــده خواهد بود. بــا توجه 
بــه افزایــش لرزه نگاری هــا در 
ایــن دولــت، همچنیــن تعداد 
اکتشــافی  حفــاری  دکل های 
نیــز در این دولت رشــدی ۱۰۰ 
درصدی را نشان می دهد.محسن 
خجســته مهر - معاون وزیر نفت 
در تشــریح جزئیات اکتشافات 
صورت گرفته گفت: اکتشــافات 
نفتی در میدان هیرکان، با انجام 
حفاری چاه اکتشافی هیرکان-۱ 
و از فروردین ۱4۰۰ آغاز شد و در 
نهایت با انجام حفــاری به عمق 
۲۹7۱ متــر در فروردین ســال 
گذشــته، وجود نفت قابل تولید 
در این میــدان اثبات شــد. این 
میدان در ۳۰ کیلومتری شــمال 
شهر گرگان واقع شــده و مقادیر 

قابل توجهی نیز نفت ســنگین 
دارد.وی درمــورد اکتشــافات 
صورت گرفته در میــدان گناوه 
نیز گفت: این میــدان در بخش 
ساحلی استان بوشهر قرار گرفته 
و حفاری چاه اکتشــافی آن نیز 
از ســال ۱۳۹۹ آغاز شــده بود؛ 
با این وجود با رســیدن به عمق 
نهایی 4۵7۲ متری، چاه مذکور 
در مخزن سروک به مقادیر قابل 
توجهــی از هیدروکربــور مایع 
دســت یافت.معــاون وزیر نفت 
افــزود: در ادامــه فعالیت های 
اکتشافی صورت گرفته در مورد 
میدان تنگو نیز، پس از اطمینان 
از وجود مخــازن هیدروکربوری 
در منطقه اکتشافی، حفاری چاه 
اکتشــافی تنگو-۲ در دستور کار 
قرار گرفت کــه البته هدف اصلی 
از حفاری صورت گرفته، ارزیابی 
کامل پتانســیل هیدروکربوری 
سروک،  آســماری،  سازندهای 
کژدمی )بخش ماســه ســنگ 
بورگان(، داریان، گدوان )بخش 
خلیج( و فهلیان این میدان بوده 

است.

جزئیاتی از اکتشاف چهار میدان نفتی و گازی

یادداشت
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